
یادداشت

سازمان همکاری شانگهای )SCO( یک 

ســـازمان بین المللی اوراسیاست که در 

قالب اتحاد سیاسی، اقتصادی و نظامی در شهر 

شانگهای چین در ۱۵ ژوئن ۲۰۰۱ توسط ۶ کشور جمهوری خلق چین، 

روسیه، قزاقستان، قرقیزستان، تاجیکستان و ازبکستان تاسیس شد. این 

کشورها- به استثنای ازبکستان- اعضای »پنج شانگهای« بودند که در ۲۶ 

آوریل ۱۹۹۶ در شـــانگهای راه اندازی شـــد. هند و پاکستان در ۹ ژوئن 

۲۰۱۷ در نشست آستانه به عنوان اعضای کامل به این سازمان پیوستند، 

همچنین ایران در اجلاس سران در دوشنبه، پایتخت تاجیکستان، ۱۷ 

سپتامبر ۲۰۲۱، پس از موافقت اعضا با تغییر وضعیت خود در سازمان 

از عضو ناظر به عضو کامل تبدیل شد. کشورهای ناظر این سازمان شامل 

افغانســـتان، بلاروس و مغولســـتان و »شـــرکای گفت وگو« ارمنستان، 

آذربایجان، کامبوج، نپال، ســـریلانکا و ترکیه اند که همگی نامزدهای 

عضویت کامل در سازمان همکاری شانگهای هستند. اعضای سازمان 

همکاری شانگهای نزدیک به نیمی از جمعیت جهان و نزدیک به سه پنجم 

خشـــکی های اوراسیا را تشـــکیل می دهند که آن را به بزرگ ترین اتحاد 

سیاسی منطقه ای جهان تبدیل می کند. سازمان شانگهای اغلب در غرب 

»اتحاد شرق« نامیده می شـــود. اهداف این سازمان حول محور تقویت 

سیاست های اعتماد متقابل و حسن همجواری میان کشورهای عضو، 

مبارزه با تروریسم و   تقویت امنیت، مبارزه با جرائم و قاچاق مواد مخدر، و 

مقابله با جنبش های جدایی طلب و افراط گرایی مذهبی یا قومی است. 

همچنین در زمینه های سیاسی، تجاری، اقتصادی، علمی، فنی و فرهنگی 

و همچنین حمل ونقل، آموزش، انرژی، گردشگری و حفاظت از محیط 

زیست و تامین صلح، امنیت و ثبات در منطقه همکاری می کند. از بدو 

تاسیس، همکاری امنیتی یکی از وظایف اصلی این سازمان بوده و همچنان 

به عنـــوان اولویت اصلی و هـــدف اصلی در آینده باقـــی خواهد ماند. 

درعین حال بسیاری از تحلیلگران معتقدند سازمان شانگهای یک اتحاد 

نظامی جدید در شرق برای مقابله با ناتو است.

  وزن اقتصادی
وزن اقتصاد کشورهای عضو سازمان همکاری شانگهای در سال ۲۰۲۰ 

به حدود ۱۹.۵8 تریلیون دلار بالغ شد که براساس گزارش بانک جهانی، 

حدود ۲3.۱ درصد از کل اقتصاد جهانی یا نزدیک به یک چهارم اقتصاد 

جهان را تشکیل می داد. از زمان تاسیس این سازمان در حدود ۲۰ سال 

پیش، چین هدف بلندمدتی برای ایجاد یک منطقه تجارت آزاد در میان 

کشورهای سازمان همکاری شانگهای را پیشنهاد کرده است. این سازمان 

در ۱۴ ژوئن ۲۰۰۶ شورای تجاری خود را با هدف گسترش همکاری های 

اقتصادی بین کشورهای عضو، ایجاد روابط مستقیم بین جوامع مالی و 

تسهیل ترویج عملی پروژه های اقتصادی چندجانبه تاسیس کرد. علاوه بر 

انرژی، حمل ونقل، مخابرات، وام دهی و بخش بانکی، شورا بر اولویت های 

همکاری میان کشورهای ســـازمان همکاری شانگهای مانند آموزش، 

پژوهش و فناوری نوآورانه و همچنین مراقبت های بهداشتی و کشاورزی 

تمرکز دارد. در همان ســـال این سازمان همچنین با هدف ارائه خدمات 

مالی و بانکی برای پروژه های سرمایه گذاری تحت  حمایت شورای سران 

دولت ها، انجمن بین بانکی سازمان همکاری شانگهای )SCO IBC( را 

تاسیس کرد. زمینه های اولویت همکاری در سازمان همکاری شانگهای 

عبارتند از تامین مالی برای پروژه های متمرکز بر زیرساخت ها، صنایع پایه، 

صنایع با فناوری پیشرفته، بخش های صادرات محور و پروژه های اجتماعی، 

صدور و اعطای وام براســـاس رویه های بانکی بین المللی پذیرفته شده 

عمومی و تحریک همکاری های تجاری و اقتصادی در میان کشورهای 

عضو سازمان همکاری شانگهای و سایر زمینه های مورد علاقه مشترک. 

با وجود این بازارهای بسیاری از کشورهای سازمان همکاری شانگهای 

هنوز به طور کامل مورد بهره برداری قرار نگرفته اند و اتحادیه دارای منابع 

طبیعی و انسانی عظیمی است. هند و چین ازجمله اقتصادهای درحال 

رشد سریع در جهان هستند و با همکاری اقتصادی بیشتر، سایر کشورهای 

عضو سازمان همکاری شانگهای نیز ممکن است از رشد آنها بهره ببرند. 

معمولا این ســـازمان را ناتو مقایســـه می کنند، اما با وجود اندازه و نفوذ 

اقتصادی عظیم سازمان همکاری شانگهای، نمی تواند با ناتو در عرصه 

سیاسی جهانی رقابت کند. این ربطی به توان نظامی و اقتصادی هر دو 

بلوک ندارد، بلکه به اهداف این دو سازمان مربوط است. ناتو به گونه ای 

ساخته شده که اتحاد علیه یک دشمن مشترک باشد. از سوی دیگر سازمان 

همکاری شانگهای در زمان صلح تاسیس شد و منافعی فراتر از همکاری 

نظامی ازجمله فعالیت های مختلف اقتصادی و فرهنگی آن در منطقه دارد.

  آغاز دلارزدایی
نشســـت آتی شورای رهبران سازمان همکاری شانگهای در ماه جولای 

شـــامل بحث درمورد افزایش اســـتفاده از ارزهای ملی در تجارت بین 

کشـــورهای عضو خواهد بـــود. البته قبلا به این موضـــوع پرداخته و 

طرحی در اجلاس ســـران سازمان در سمرقند در سپتامبر ۲۰۲۲ ایجاد 

شد. سازمان همکاری شـــانگهای درحال حاضر یکی از گسترده ترین 

انجمن های منطقه ای در سراسر جهان است که پتانسیل بی نظیری را 

برای همکاری بین شرکت کنندگان در زمینه های سیاسی، اقتصادی، 

امنیتی، بشردوســـتانه و فرهنگی فراهم می کند. این سازمان پیوسته 

درحال تبدیل شـــدن به یک ســـاختار کاملا مستقل و خودکفاست که 

به عنـــوان یکی از »مراکز قدرت« ظهـــور کرده و فعالانه در ایجاد جهانی 

چندقطبی مشـــارکت می کند. در این راســـتا منافع نه تنها چند کشور 

توسعه یافته منتخب، بلکه کل کشورهای جهان در حال توسعه را تامین 

می کند. با این  حال وجود یک »مرکز قدرت« مستقل در زمان کنونی، ایجاد 

ترتیبات مالی جدیدی را ضروری می کند که به جای دلار یا یورو باید توسط 

واحدهای پولی کشورهای شرکت کننده حمایت شوند. مکانیسم های 

مالی غرب، امروزه به شدت تحت تاثیر رویکردهای سیاسی هستند. دلار 

و یورو ارزهای سرمایه گذاری هستند که وظایف خود را براساس قوانین 

دیکته شـــده توسط ایالات متحده انجام می دهند و در این راستا چین، 

هند، روسیه و سایر اعضای سازمان همکاری شانگهای را شریکی برابر 

نمی داننـــد. درواقع دلار و یورو از ابزار مفید روابط مالی و اقتصادی بین 

المللی به اهرم باج گیری و فشار سیاسی که مانع توسعه جهان می شود، 

تبدیل شده است. در این راستا اولویت سازمان شانگهای ایجاد قوانین 

خود در حوزه مالی است که به آن اجازه می دهد از ارزهای خود در بازار 

جهانی اســـتفاده کند. این سازمان درحال تهیه نقشه راه برای انتقال به 

ارزهای ملی است. این روند ساده نیست، زیرا دلار هنوز تاثیر عمیقی بر 

تجارت جهانی ازجمله در سیستم های پول ملی دارد. از همین روی برای 

رها کردن کامل آن باید راه زیادی طی شود. به باور کارشناسان کشورهای 

عضو سازمان همکاری شانگهای صرفا با ایجاد تسویه حساب های متقابل 

منحصرا به ارزهای ســـازمان، روابط مالی جدیدی ایجاد خواهند کرد تا 

به اســـتقلال کامل دست یابند و خود را از رویکردهای آغشته به امیال 

سیاسی محافظت کنند. روند دلارزدایی درحال شتاب گرفتن است. در 

ماه مارس، بانک صادرات و واردات چین اولین قرارداد همکاری خود را با 

بانک ملی عربستان سعودی امضا کرد. علاوه بر این در ماه مارس، امارات 

و چین اولین معامله را برای استفاده از یوان جهت تامین گاز طبیعی مایع 

انجام دادند. بانک مرکزی عراق در ماه فوریه مجوز خود را برای پرداخت 

مستقیم برای واردات از چین به یوان در آینده نزدیک اعلام کرد. روسیه قبلا 

مبادلاتی با ارزهای محلی با چین و هند انجام داده است. رئیس جمهور 

برزیل، لوئیز ایناسیو لولا داسیلوا، از کشورهای درحال توسعه خواست 

تا استفاده از دلار را برای تجارت و ذخایر بین المللی شان با ارزهای ملی 

خود جایگزین کنند. فروپاشی سیستم پولی برتون وودز، انحلال صندوق 

بین المللی پول و بانک جهانی، و کنار گذاشتن کلی یورو و دلار به عنوان 

ارزهای ذخیره جهانی قریب الوقوع است. جهان غرب دوست ندارد نظم 

نوین جهانی براساس مشارکت و احترام متقابل شکل بگیرد.

خیز نرم سازمان شانگهای برای کاربرد ارزهای ملی

مجمع جهانی بیداری اســـلامی با صدور 

بیانیـــه ای ضمن محکومیت این اقدام، از 

تمام مسلمانان جهان به ویژه دولت ها و ملت های 

مســـلمان و آزادیخواه جهان، جوامـــع، گروه ها، 

نخبگان و شـــخصیت های تاثیرگذار مســـلمان و 

غیرمسلمان در تمامی دنیا خصوصا در کشورهای 

غربی خواست در مقابل این اقدام نکوهیده دولت 

سوئد عکس العمل نشان دهند.

متن بیانیه به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم

»ولَقََدِ اسْتُهْزِئَ برِسُُلٍ مِنْ قَبْلِكَ فأَمَْلَيْتُ لِلَّذِينَ كَفَروُا 

ثمَُّ أخََذْتُهُمْ فكََيْفَ كَانَ عِقَابِ« )سوره رعد آیه 3۲(

و مردم به رســـولان پیش از تو هم اســـتهزاء بسیار 

کردند من هم به کافران فرصت دادم آنگاه ایشان 

را به عقوبت گرفته و با چه عذاب سخت به مجازات 

رسانیدم.

توهین به مقدسات دینی و اعِمال رفتارها و مقررات 

اهانت آمیز، در تمام ادیان الهی امری مذموم بوده و 

غیرقابل تحمل است. ارزش های دینی که برخاسته 

از فطرت الهی و نجات بخش بشریت است، همیشه 

باید مصون از تعرض، اهانت و دست اندازی باقی 

بماند.

متاســـفانه با وجود تاکیدات مکرری که در ادیان، 

مذاهب و مکاتب مختلف وجود دارد و کنوانسیون ها 

و معاهـــدات بین المللـــی ازجمله کنوانســـیون 

آمریکایی حقوق بشر و اعلامیه جهانی حقوق بشر و 

اسناد مجمع عمومی و برخی قطعنامه های سازمان 

ملل نیز هرگونه تحقیر تبعیض و توهین مذهبی و هر 

رفتار غیرقانونی علیه اشخاص و گروه ها به واسطه 

مذهب را ممنوع اعلام کرده اســـت، اما همچنان 

شاهد رفتارهای خلاف آموزه های دینی و مذهبی 

و منافی شـــئون بشری و انسانی، علیه دین بزرگ 

اسلام و مقدسات بیش از یک میلیارد مسلمان در 

برخی کشورهای غربی هستیم. 

در ادامـــه سلســـله اقدامات عامدانـــه اهانت به 

مقدسات مسلمانان در سوئد به بهانه آزادی بیان، 

متاسفانه پلیس این کشور اعلام کرد مجوز اعتراضی 

را صادر کرده که ســـازمان دهنده آن قصد دارد روز 

چهارشنبه )۲8 ژوئن( در آغاز تعطیلات سه روزه عید 

قربان مسلمانان، خارج از مسجد اصلی استکهلم 

به قرآن کریم اهانت کند و آن را بســـوزاند که نقض 

صریح آزادی و اعتبار معتقدان به آن در این کشور 

است. 

دولت سوئد که از مدعیان حقوق بشر در غرب است 

درحالی به بهانـــه آزادی مبادرت به صدور چنین 

مجوز ضددینی و ضداســـلامی می کند که احترام 

به عقاید، مقدســـات و ارزش های جوامع انسانی 

یکی از ابتدایی ترین حقوق آنان است.

این اقدام خلاف عقلانیت و حقوق الهی انسان ها 

باعـــث جریحه دار شـــدن عواطف و احساســـات 

دینی صدها میلیون مســـلمان در سرتاسر جهان 

شـــده است، هرچند که بی تردید آمران، عاملان و 

دســـت اندرکاران چنین اقدامات زشتی، به زودی 

دچار عقوبت سختی خواهند شد که از آن گریزی 

نیست.

مجمع جهانی بیداری اسلامی ضمن محکومیت 

شـــدید اهانت به قرآن کریم در کشـــور ســـوئد از 

تمام مسلمانان جهان به ویژه دولت ها و ملت های 

مســـلمان و آزادیخواه جهان، جوامـــع، گروه ها، 

نخبگان و شـــخصیت های تاثیرگذار مســـلمان و 

غیرمسلمان در تمامی دنیا خصوصا در کشورهای 

غربی می خواهد که در مقابل این اقدام نکوهیده 

دولت ســـوئد عکس العمل نشان دهند تا از تکرار 

چنین اعَمال ضددینی جلوگیری شود. 

در پایان به دولت ســـوئد هشدار داده می شود تا 

از ارتکاب چنین جنایـــات و اقدامات وقیحانه که 

می تواند ارکان امنیت و منافع ملی این کشور را به 

خطر اندازد، خودداری و جلوگیری به عمل آورد.

بیانیه

مجمع جهانی بیداری اسلامی با صدور بیانیه ای اقدام پلیس سوئد

در آزادی اهانت به قرآن کریم را محکوم کرد

اقدامدولتسوئدخلافحقوقانسانهاست

چه کسانی از نرخ گذاری جدید خوراک پتروشیمی ها خبر داشتند؟

صفحه ۸

درآمد ۸۵۰ میلیون دلاری
۵ پلتفرم آموزش آنلاین

»فرهیختگان« از روز و حال برترین نرم افزارهای یادگیری از راه دور دنیا گزارش می دهد

وژه احیای بم پر
یک گام به جلو ناگفته های عملیات تیرانا

نگاهی به پروژه های افتتاح شده در کرمان پلیس آلبانی در کمتر از 10 روز برای دومین بار وارد اردوگاه منافقین شد

۶۱۶ ۷

توحید ورستان
پژوهشگر اقتصاد

راه نظارت عقلانی
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علی مزروعی
خبرنگار گروه سیاست

سیاستسیاست
فرانسه چند ماه پس از حمایتش از آشوب ایران، گرفتار شدیدترین شورش ۲۰ سال اخیر شده، حجم خشونت ها بالاست

کارمای آتش
»صحنه هایـی ناامیدکننـده از تهـران در حالی کـه مـردم ایـران 

علیـه دولـت خـود در حـال تظاهـرات هسـتند... نـه ببخشـید، 

اینجـا در واقـع پاریـس در قلـب اتحادیـه اروپـا اسـت!« ایـن 

جملـه را مایـکل والاس عضـو ایرلنـدی پارلمـان در توصیـف 

اتفاقاتـی گفـت کـه در 4 شـب گذشـته در پاریـس و چند شـهر 

دیگـر فرانسـه درحـال رخ دادن اسـت. ایـن جمـات زمانـی 

بهتـر معنـا پیـدا می کنـد کـه تاش دولت فرانسـه در به آشـوب 

کشـیدن خیابان هـای تهـران را به خاطـر بیاوریـم. تاشـی کـه 

از اقدامـات سـرویس های جاسوسـی فراتـر رفتـه و حتـی تـا 

گشـودن درهـای کاخ الیـزه روی چهره هـای اپوزیسـیون پیش 

رفـت. امانوئـل مکـرون کـه بـا گرفتـن عکـس یـادگاری در کنار 

مسـیح علی نـژاد امیـد داشـت سـناریوی کشته سـازی در بـه 

آشـوب کشـیدن خیابان های تهران کارگر افتد شاید به سختی 

می توانسـت تصـور کنـد کـه تنها چنـد ماه زمان کافی اسـت تا 

در چاهـی بیفتـد کـه خـودش حفاری آن را برعهـده گرفته بود. 

سه شنبه شـب هفتـه گذشـته پلیـس فرانسـه روی ناهـل امـل، 

نوجـوان الجزایری تبـار اسـلحه گشـود تـا همزمـان با شـکافتن 

سـینه او شـکافی عمیق در میان مردم و دولت فرانسـه به وجود 

آورده و خیابان هـای ایـن کشـور را درگیـر خشـن ترین شـورش 

20 سـال اخیـر ایـن کشـور کـرده اسـت. خشـونتی کـه آمـار 

دسـتگیری های ناشـی از آن در پنجشنبه شـب گذشـته بـه 

حدود 600 نفر رسید اما هنوز از شدت آن کاسته نشده است. 

  ماجرا از کجا شروع شد

بامداد سه شـنبه ماموران پلیس فرانسـه یک نوجوان 17 سـاله 

را که از او به »ناهل امل« نام برده شـده اسـت را حین رانندگی 

بـه قتـل رسـاند. پـس از ایـن فاجعـه دادسـتانی نانتـر ماجرای 

کشـته شـدن ناهل را این گونه روایت کرد: »ناهل در یک خط 

اتوبـوس رانندگـی می کـرد و زمانی که ماموران سـعی کردند او 

را متوقـف کننـد، از چـراغ قرمـز عبـور کـرد تـا فرار کند. سـپس 

در ترافیـک گیـر کـرد و مامـوران بـه خـودرو نزدیـک شـدند و 

نهایتـا او بـا گلولـه ای که از بازوی چپ و قفسـه سـینه اش عبور 

کـرد کشـته شـد. رسـانه های خبـری فرانسـه نیـز بافاصله در 

گزارش هـای اولیـه خـود بـه نقـل از منابـع ناشـناس پلیـس، 

علـت شـلیک پلیـس بـه ناهـل را این گونـه توضیـح دادنـد کـه 

ایـن نوجـوان بـا خـودرو بـه دو افسـر پلیـس حاضـر در صحنـه 

برخـورد کـرده اسـت. ویدئویـی کـه مـدت کوتاهـی بعـد از این 

خبر رسـانی ها منتشـر شـد روایـت پلیـس و خبرگزاری هـای 

فرانسـه را کامـا زیـر سـوال بـرد. در ایـن ویدئـو کامـا واضـح 

اسـت که نوجوان فرانسـوی بدون هیچ گونه برخوردی درحال 

حرکـت و فاصلـه گرفتـن از مامورانـی اسـت کـه او را احاطـه 

کرده انـد، امـا بـه یکبـاره یکـی از مامـوران از فاصلـه ای نزدیک 

بـه ناهـل شـلیک می کنـد. این ویدئو باعث می شـود تا موجی 

از اعتراضـات شـبکه های اجتماعـی و بـه تبـع آن خیابان های 

فرانسـه را فرا بگیرد. تبدیل شـدن این اعتراضات به خشـونت 

خسـارات شـدیدی را بـه امـوال عمومـی و فروشـگاه ها وارد 

کـرده و باعـث شـده تـا پلیـس اقـدام بـه دسـتگیری صدهـا 

نفـر از معترضـان کنـد. بـه گفتـه وکیـل مامـور پلیسـی کـه 

هم اکنـون در بازداشـت به سـر می بـرد، وی پـس از مشـاهده 

ویدئویـی از صحنـه تیرانـدازی که برای نخسـتین بار طی زمان 

بازداشـتش به وی نشـان داده شـد با حالتی شـوک زده اولین 

و آخریـن کامـی کـه بـه زبـان آورد چیـزی جـز عذرخواهـی از 

خانـواده قربانـی نبـود. وکیـل مامـور پلیس متهم بـه قتل عمد 

ناهـل، نوجـوان 17 سـاله گفته موکلش به کلـی از درون ویران 

شـده و قصـد کشـتن قربانـی را نداشـته اسـت. بـا ایـن حـال 

پاسکال پراچه، دادستان نانتر در یک کنفرانس خبری گفت: 

»مدعی العمـوم معتقـد اسـت شـرایط قانونی برای اسـتفاده از 

ساح رعایت نشده است.« مکرون نیز در اظهاراتی تیراندازی 

رخ داده را غیرقابـل بخشـش توصیـف کرد. 

  تنش حداکثری در خیابان های فرانسه

چندیـن شـهر فرانسـه پنجشنبه شـب به رغـم وضـع مقـررات 

منـع رفت و آمـد و آماده بـاش ویـژه نیروهـای امنیتـی، صحنـه 

ناآرامـی  و درگیری هـای شـدید میـان معترضـان بـه کشـته 

شـدن یـک نوجـوان 17 سـاله در ایـن کشـور و مامـوران پلیـس 

بـود. ایـن خشـونت ها کـه رسـانه های داخلـی فرانسـه از آن 

به عنوان »شـورش« یاد می کنند در حالی چهارمین شـب خود 

را پشت سرگذاشـت کـه تنهـا در حومه پاریـس، نزدیک به2۵0 

معترض توسـط نیروهای امنیتی دسـتگیر و بازداشـت شـدند. 

وزیـر کشـور فرانسـه اعـام کـرده اسـت در طـول ناآرامی هـای 

شـامگاه پنجشـنبه تا بامداد جمعه، 667 معترض در شهرهای 

مختلـف ایـن کشـور دسـتگیر شـدند. مقامـات دولتی فرانسـه 

همچنین از زخمی شدن 24۹ مامور پلیس و نیروی ژاندارمری 

طـی اعتراض هـای چنـد شـب گذشـته خبـر دادنـد. برخـی 

گزارش هـا حاکـی از غـارت مغازه هـا و مراکـز تجـاری در ناحیـه 

مرکـزی شـهر پاریـس در بحبوحـه اعتراضـات شـبانه اسـت. 

بـه آتـش کشـیدن شـدن چنـد مقـر پلیـس در حومـه پاریـس و 

دیگـر شـهرهای فرانسـه نیـز از جملـه تحولات برجسـته از نگاه 

رسـانه های داخلـی ایـن کشـور طـی ناآرامی هـای پنجشـنبه 

شـب و بامـداد جمعـه بوده اسـت. شـهردار یکـی از این نواحی 

بـا انتشـار توییتـی کـه در آن تصویـر غـارت فروشـگاه های 

عرضـه برند هـای مهـم تجاری نیز پیوسـت شـده بـود معترضان 

را بـه آرامـش و دسـت کشـیدن از خشـونت فراخوانـد. دفتـر 

ریاسـت جمهوری فرانسـه نیـز اعـام کـرد کـه اتـاق بحرانـی 

برای بررسـی ناآرامی های اخیر به ریاسـت امانوئل ماکرون در 

الیـزه برگـزار می شـود. خبرگـزاری فرانسـه بـا اعـام این مطلب 

یـادآور شـد کـه امانوئـل ماکـرون بـرای شـرکت در ایـن جلسـه 

فوق العـاده، نشسـت رهبـران اروپایـی در بروکسـل را تـرک و 

کنفرانـس پیش بینی شـده خـود را پـس از ایـن نشسـت لغـو 

کرده اسـت. وزیر کشـور فرانسـه نیز در واکنش اتفاقاتی که در 

شـهرهای ایـن کشـور درحـال رخ دادن اسـت اعـام کرد عصر 

پنجشـنبه40 هزار افسـر در سراسـر فرانسـه مسـتقر شـده اند. 

  مطالبه برخورد با پلیس متخلف

شـد  برگـزار  ناهـل  یـاد  بـه  نانتـر  در  کـه  راهپیمایـی  در 

شـرکت کنندگان از مصونیـت پلیـس و شکسـت در اصـاح 

اجـرای قانـون در کشـوری کـه موجـی از اعتـراض بـه رفتـار 

پلیـس را تجربـه کـرده اسـت، انتقـاد کردنـد. هـزاران نفـر در 

خیابان هـا جمـع شـدند و مـادر ایـن نوجوان سـوار بـر کامیون 

بـا یـک تی شـرت سـفید که روی آن نوشـته شـده بـود »عدالت 

بـرای ناهـل« بـرای جمعیـت دسـت تـکان داد. مونیـا  ام، مادر 

ناهل در مصاحبه ای که عصر پنجشـنبه از شـبکه ۵ تلویزیون 

فرانسه پخش شد، گفت: »من پلیس را مقصر نمی دانم، بلکه 

فقط یک نفر از نظر من در این ماجرا مقصر اسـت و آن همان 

فـردی اسـت کـه تیرانـدازی کرد و جان پسـرم را گرفـت.« مادر 

ناهـل کـه پیش تـر بـرای برپایـی راهپیمایـی اعتراض آمیـز در 

روز پنجشـنبه فراخـوان داده بـود تصریح کرد پلیس با اقدامی 

کـه صـورت گرفتـه موافق نیسـت و در این میان بـا او همدردی 

کـرده اسـت. وی بـار دیگـر مامور پلیسـی که عامـل تیراندازی 

و جـان باختـن ناهـل شـناخته شـده را مورد سـرزنش قـرار داد 

و گفـت او راه دیگـری جـز تیرانـدازی هم داشـت و مجبور نبود 

پسـرش را بکشـد. مـادر ناهـل در ادامـه مدعـی شـد کـه مامور 

متخلـف پلیـس وقتـی بـا یک پسـر بچـه عرب تبار مواجه شـده 

تصمیـم بـه از میـان برداشـتن وی گرفته اسـت. وی خواسـتار 

محاکمـه مامـور و بـه اجـرا درآمـدن عدالـت در این پرونده شـد 

و تاکیـد کـرد کـه امیـدوار اسـت عامل قتل فرزندش شـش ماه 

بعـد از زنـدان مرخص نشـود. 

  تکرار بی عدالتی؟

ناآرامی هـا اخیـر در فرانسـه بـرای مـردم ایـن کشـور یـادآور 

خاطرات شـان از اعتراضـات خیابانـی در سـال 200۵ اسـت. 

اعتراضاتـی کـه بـه مـدت سـه هفتـه به قـدری فرانسـه را دچـار 

آشـوب کـرد کـه ژاک شـیراک، رئیس جمهـور وقـت مجبـور 

بـه اعـام وضعیـت فوق العـاده شـد. مـوج خشـونت در حومـه 

پاریـس در کلیشی سـو-بوآ بـه دنبـال مـرگ دو جـوان رخ داد 

کـه بـرای پنهـان شـدن از دیـد پلیـس بـه یک پسـت بـرق پناه 

بـرده و دچـار برق گرفتگـی شـده بودنـد. دو افسـر خاطـی در 

ایـن ماجـرا 10 سـال بعـد در دادگاه تبرئـه شـدند. ایـن اتفـاق 

باعـث شـده تـا مـردم بیـم آن را داشـته باشـند کـه در ماجـرای 

ناهـل نیـز مجـددا این رویه تکرار شـده و مقصـران حادثه تبرئه 

شـوند. در همین راسـتا کریمه خاتیم، یکی از اعضای شـورای 

محلی بان مسـنیل در شـمال شـرق پاریس ضمن اینکه صبر 

مـردم را پایان یافتـه توصیـف کـرد گفـت: »مـا قبـا بارهـا ایـن 

بی عدالتـی را تجربـه کرده ایـم.«

مطابـق آنچـه کـه سـخنگوی پلیـس ملـی فرانسـه اعـام کرده 

اسـت، قتـل روز سه شـنبه سـومین تیرانـدازی مرگبـار ناشـی 

از توقف هـای ترافیکـی از سـال 2023 تاکنـون بـوده اسـت. 

براسـاس آمـاری کـه رویتـرز منتشـر کرده اسـت اکثـر قربانیان 

پلیـس فرانسـه از سـال 2017 تاکنـون را افـرادی تشـکیل 

می دهنـد کـه یـا سیاه پوسـت یـا عرب تبـار بوده انـد. در ژانویـه 

سـال 2016 آدامـا ترائـوره، یـک سیاهپوسـت فرانسـوی 24 

سـاله، در پـی اختـاف بـر سـر بررسـی هویـت توسـط پلیـس 

دسـتگیر شـد و در خودروی پلیس هوشـیاری خود را از دسـت 

داد. ترائـوره نهایتـا در یـک ایسـتگاه پلیـس در همـان حوالـی 

جـان باخـت. وقتـی امدادگـران آمدنـد او هنـوز دسـتبند در 

دسـت داشـت. از زمان مرگ نابهنگام او، خانواده ترائوره   برای 

عدالـت مبـارزه کرده انـد. آنهـا طومارهایی را بـه راه انداختند، 

اعتراضات را سـازماندهی کردند و کالبد شـکافی خصوصی را 

سـفارش دادنـد تـا کشـف کننـد که چـه چیزی باعث شـد یک 

مرد جوان کاما سـالم چند سـاعت پس از دسـتگیری به دلیل 

یـک موضـوع بی اهمیـت ناگهان جان خود را از دسـت بدهد. 

آنهـا علی رغـم تاش هایشـان، هیـچ پاسـخ قانع کننـده ای از 

مسـئولان دریافـت نکردنـد. نهایتـا نیـز کارشناسـان پزشـکی 

سـه افسـر پلیـس را تبرئـه کردنـد و گزارش پزشـکی تهیه شـده 

از سـوی خانـواده مـرد جـوان مبنی بـر مـرگ وی بـر اثر خفگی 

را رد کردنـد. هیـچ یـک از افسـران دسـتگیر کننده هرگـز بـه 

خاطـر مـرگ او بـا هیـچ اتهامـی مواجه نشـدند و در اسـتخدام 

پلیـس فرانسـه باقـی ماندند. برخی از اعضـای تیپ آنها حتی 

به خاطر نقشـی که در سـرکوب اعتراضات پس از مرگ ترائوره   

داشـتند، مـورد تقدیـر قـرار گرفتند. 

قتـل جـورج فلویـد به دسـت پلیـس مینیاپولیـس و اعتراضات 

گسـترده پـس از آن، بـار دیگـر مـرگ ترائـوره   را در کانـون توجه 

مـردم فرانسـه قـرار داد و آنهـا بـا برگـزاری تجمعاتـی از پلیـس 

فرانسـه خواسـتند تـا بـه نژادپرسـتی و وحشـیگری در بیـن 

نیروهـای خـود رسـیدگی کنـد. درمقابـل مقامـات فرانسـوی 

نه تنهـا تـاش کردنـد تا اعتراض را به دلیـل همه گیری ویروس 

کرونـا ممنـوع کننـد، بلکـه بـا پلیـس بـه دلیـل قـرار گرفتن در 

معـرض اتهامـات ابـراز همـدردی کردند. 

  نژاد پرستی نهادینه شده در پلیس فرانسه

بیشـترین مرگ ومیـر در بازداشـتگاه های پلیـس فرانسـه در 

سـال های اخیر به دلیل خفگی مظنونان بوده اسـت. در سال 

2007، لامینه دینگ بر اثر خفگی در ون پلیس جان باخت. 

در سـال 2008، حکیـم اجیمـی در پـی فشـاری کـه دو مأمور 

پلیس به قفسـه سـینه او وارد کردند جان خود را از دسـت داد. 

در سـال 201۵، آمادو کومه پس از دسـتگیری بر اثر خفگی 

درگذشـت. یـک سـال بعـد، آدامـا ترائـوره   زیـر وزن سـه نیروی 

پلیس جان خود را از دسـت داد. اکثر متوفیان به غیر از نحوه 

 مرگ شان یک چیز مشترک داشتند؛ نامی عربی یا آفریقایی. 

در سـال 2012، دیده بـان حقـوق بشـر در گزارشـی ۵۵ 

صفحـه ای اسـتدلال کـرد کـه »پلیـس فرانسـه از اختیـارات 

بسـیار گسـترده ای بـرای انجـام بازرسـی های هویتـی ناموجه 

و توهین آمیـز درمـورد مـردان و پسـران جـوان سیاه پوسـت و 

عـرب اسـتفاده می کنـد. جوانان اقلیـت، از جمله کودکان 13 

سـاله، در معـرض بازجویی هـای طولانـی، ضربـه زدن بـه بدن 

و تفتیـش وسـایل شـخصی قـرار می گیرنـد. ایـن برخورد هـای 

خودسـرانه می توانـد حتـی در صـورت عدم وجود نشـانه ای از 

تخلـف انجام شـود.« 

در سـال 201۵ نیـز دادگاه اسـتیناف پاریس، دولـت فرانسـه 

را بـه دلیـل اجـازه دادن بـه نیروهـای امنیتـی بـرای بررسـی 

هویـت خودسـرانه شـهروندان، صرفـا براسـاس ویژگی هـای 

فیزیکـی آنهـا، تحریـم کـرد. دولـت بـرای لغـو حکـم از دادگاه 

رسـمی  اسـناد  براسـاس  و  کـرد  درخواسـت  تجدیدنظـر 

به دسـت آمده اسـتدلال کـرد که نیـروی پلیس به طـور قانونی 

تعـداد نامتناسـبی از بررسـی هویـت مـردان سیاه پوسـت و 

عـرب را انجـام می دهـد، زیـرا بیشـتر آنهـا بـه احتمـال زیـاد 

خارجـی و در نتیجـه فاقـد مدرک هسـتند. با وجود تاش های 

دولـت بـرای مشـروعیت بخشـیدن بـه اقدامـات نژادپرسـتانه 

نیروهـای امنیتـی، دادگاه تجدیدنظر ایـن محکومیت را تایید 

کـرد و بـر ایـن واقعیـت تاکید کرد که بررسـی هویـت مبتنی بر 

نـژاد یـک واقعیـت روزمـره در فرانسـه اسـت کـه مرتبـا توسـط 

نهادهـای بین المللی محکوم می شـود. نهادهای بین المللی 

و دادگاه ها مدت هاسـت که به دولت فرانسـه شـواهد فراوانی 

از اعمـال ناشایسـت نیروهـای پلیـس ارائه می دهند. سـال ها 

خـودداری دولـت فرانسـه از برخـورد بـا متخلفـان و اصـرار بـر 

انـکار نژاد پرسـتی نشـان می دهـد دولـت فرانسـه نه تنهـا از 

خشـونتی کـه نیروهـای امنیتـی فرانسـه بـر جوامـع اقلیـت 

تحمیـل می کننـد راضـی نیسـت، بلکـه به طـور ضمنـی از آن 

حمایـت نیـز می کنـد. 

f a r h i k h t e g a n o n l i n e
شنبه ۱0 تیر ۱۴0۲   شماره 3900

روز چهارشنبه )28 ژوئن( و همزمان با شروع 

تعطیات عید قربان، یک پناهجوی عراقی، 

مقابل مسـجد اصلی استکهلم سوئد، دست 

بـه توهیـن و آتـش زدن قـرآن کـرد؛ اقدامـی 

که البته پیش از این هم در سـوئد سـابقه داشـته اسـت، بهمن سـال گذشـته، فردی مقابل 

سـفارت ترکیه اقدام به قرآن سـوزی کرده بود، اهانتی که با واکنش مسـلمانان جهان همراه 

شـد و واکنش هـا تـا جایـی ادامـه پیـدا کـرد که حتی اسـقف ارامنـه تهران با قرآن در نشسـت 

خبـری حضـور پیـدا کـرد. نکتـه قابل توجـه در ایـن میـان امـا واکنش پلیس سـوئد نسـبت به 

ایـن رفتـار توهین آمیـز اسـت. پلیـس سـوئد مشـخصا مجـوز چنیـن اقدامـی را صـادر و اعام 

کـرد بـا برگـزاری تجمـع در نزدیکی مسـجد مسـلمانان و سـوزاندن قرآن موافقت کـرده و آن را 

مصـداق حـق آزادی بیـان دانسـته اسـت. فرد هتاک بـه قرآن همزمان با آغـاز روزهای تعطیل 

عیـد قربـان و در میـان اعتـراض مسـلمانان در سـوئد، تحت حفاظت پلیس این کشـور اقدام 

به قرآن سـوزی کرد؛ اقدامی که مشـخصا با واکنش کشـورهای مسـلمان همراه شـد. اردن، 

امـارات، عـراق و ایـران سـفیر سـوئد را احضـار کردنـد و مغـرب هـم سـفیرش را از ایـن کشـور 

فراخوانـد. در اعتـراض بـه ایـن اقـدام، مردم در کشـور عراق، مقابل سـفارت سـوئد در منطقه 

سـبز بغـداد تجمـع کردنـد. خشـم معترضـان باعـث شـد آنهـا وارد محوطـه سـفارت شـوند و 

نشـان ملـی سـوئد را از سـردر ایـن سـفارت پاییـن بکشـند. دفتـر آیت اللـه سیسـتانی هـم در 

واکنـش بـه قرآن سـوزی در سـوئد، نامـه ای بـه دبیـرکل سـازمان ملل ارسـال کرد. در بخشـی 

از ایـن نامـه آمـده: »...مسـلم اسـت کـه احترام بـه آزادی بیان، مجـوز چنین اقدام شـرم آوری 

را کـه نشـان دهنده حملـه آشـکار بـه مقدسـات بیـش از دومیلیـارد مسـلمان در جهان اسـت 

و منجـر بـه ایجـاد فضایـی مسـاعد بـرای گسـترش افکار افراطی و اعمال نادرسـت می شـود، 

توجیـه نمی کنـد.« مقامـات عراقـی هم به این اقدام توهین آمیز واکنش نشـان دادند؛ رئیس 

شـورای عالـی قضایـی عـراق مجـوز اقـدام قانونـی علیه فردی را کـه اقدام بـه هتک حرمت به 

قـرآن کریـم کـرده بـود، صـادر کـرد. همچنیـن هـادی العامـری، رئیـس ائتاف فتح عـراق در 

اعتـراض بـه ایـن اقـدام هتاکانـه گفت: »... تکرار اقـدام مقامات سـوئدی در اعطای مجوز به 

اقدامـات تحریک آمیـز و نفرت انگیـز بـه رویکردی تبدیل شـده که بر نقش خصمانه سـوئد در 

هـدف قـرار دادن مسـلمانان تاکیـد دارد... .« یمـن نیـز دیگـر کشـوری بـود که به ایـن اقدام 

واکنش نشـان داد؛ انصارالله یمن در بیانیه ای ضمن محکوم کردن این اقدام پیشـنهاد کرد 

مسـلمانان کالاهای سـوئدی را تحریم کنند. اردوغان، رئیس جمهور ترکیه هم در واکنش به 

این اقدام گفت: »به اسـتکبار غربی یاد خواهیم داد که توهین به مسـلمانان آزادی اندیشـه 

نیست.« دامنه اعتراضات به اقدام هتاکانه دولت سوئد در مجوز دادن به تجمع قرآن سوزی 

بـه مسـکو نیـز کشـیده شـد و ولادیمیـر پوتیـن این گونـه به این اقـدام واکنش نشـان داد: »در 

روسـیه، بی احترامـی بـه قـرآن، برخـاف برخـی کشـورها، جرم اسـت.« وزارت خارجه روسـیه 

مجـوز دادن بـه سـوزاندن قـرآن در سـوئد را محکـوم و طـی بیانیـه ای اعـام کـرد: »معافیت از 

مجـازات در چنیـن مـواردی می توانـد منجـر بـه عواقب فاجعه بـار غیرقابل پیش بینی شـود.« 

دولت سوئد در توجیه حمایت از چنین اقدامی آن را در چهارچوب آزادی بیان مجاز دانست 

و بـه اعتراضـات جامعـه جهانـی این گونـه واکنـش نشـان داد: »هـراس از ماحظـات امنیتی 

و پیامدهـای احتمالـی چنیـن اقدامـی بـر حـق آزادی تظاهـرات و تجمـع تضمین شـده در 

قانـون اساسـی برتـری نـدارد.« تـداوم اعتراضـات بـه ایـن اقدام سـوئد باعث شـد این کشـور 

نهایتـا نسـبت بـه ایـن توهیـن ابـراز تاسـف کند. روز گذشـته سـخنگوی وزارت خارجـه عراق، 

ضمـن انتشـار بیانیـه ای اعـام کـرد وزارت خارجـه سـوئد در پیامـی نسـبت به اتفاقـات اخیر 

واکنش نشـان داده و در نامه ای خطاب به روسـای نمایندگی های کشـورهای عضو سـازمان 

همـکاری اسـامی، نوشـته اسـت: »دولـت سـوئد به طـور کامـل درک می کند که مسـلمانان 

در سـوئد و کشـورهای دیگـر از آنچـه اتفـاق افتـاد احسـاس رنجـش کردنـد.« دولـت سـوئد 

البتـه در ایـن نامـه هـم تنهـا به ابراز تاسـف نسـبت به اتفاق رخ داده بسـنده کـرده و همچنان 

خبـری از مجـازات یـا بازگردانـدن فـرد هتـاک به کشـور عراق نیسـت. تاکید هـای زیاد دولت 

سـوئد در دفـاع از آزادی بیـان، ذهن هـا را به سـمت اتفاقـی می بـرد کـه اخیـرا در دانشـگاه 

اسـتکلهم سـوئد اتفاق افتاد. وحید سـعادت طلب دانشـجوی دکتری دانشـگاه استکهلم در 

جلسـه دفاع از پایان نامه اش، تصویر سـردار سـلیمانی را نشـان داد و از او و شـهید مطهری 

و آوینـی تجلیـل کـرد. اقدامـی کـه البتـه در قواعـد آزادی بیـان سـوئدی ها تعریـف نمی شـد 

و بـا برخـورد دانشـگاه نسـبت بـه ایـن موضـوع همـراه بود. سـوالی کـه در این میان می شـود 

پرسـید، ایـن اسـت کـه قواعـد آزادی بیـان در دولـت سـوئد به چـه نحوی طرح ریزی شـده اند 

کـه مجـاز دانسـتن اقـدام بـه سـوزاندن قـرآن در چهارچوب آزادی بیـان امکان پذیر اسـت اما 

یـک دانشـجوی سـوئدی اجـازه نـدارد در پایـان جلسـه دفاعش از اشـخاص مـورد احترامش 

تجلیـل کنـد. برخوردهـای گزینشـی دولت سـوئد در دفـاع از آزادی بیان این گـزاره را بیش از 

گذشـته پررنـگ می کنـد کـه سـوئد تنهـا در مـواردی، فریـاد دفـاع از آزادی بیان سـر می دهد 

کـه مطلـوب خـودش باشـد و درواقـع شـعار آزادی بیـان را تبدیـل بـه ابـزاری کرده کـه تنها در 

مواردی از آن اسـتفاده کند که می خواهد به اقدامش مشـروعیت دهد. در این میان اشـاره 

بـه رفتـار دوگانـه در مواجهـه بـا آزادی بیـان قابل توجـه اسـت کـه همزمـان با مـوج اعتراضات 

مسـلمانان بـه قرآن سـوزی در اروپـا رخ داده؛ از آنجـا کـه حـرف  Hهشـتمین حـرف الفبـای 

انگلیسـی اسـت، نوشـتن دو عـدد 8 کنـار یـک دیگـر نمـاد دو حـرف H انگلیسـی اسـت؛ که 

اولین حرف نماد Hi و حرف دوم نماد Hitler است. با این توجیه در فوتبال ایتالیا پوشیدن 

لبـاس فوتبـال شـماره 88 ممنـوع اعـام شـد. ممنوعیت قائل شـدن برای پوشـیدن پیراهن 

یـک شـماره آن هـم چـون به تعبیـر اروپایی هـا نمـاد حمایـت از هیتلـر اسـت، در شـرایطی 

اتفـاق می افتـد کـه دبیـرکل ناتـو بعـد از واکنش هـای منفـی بـه اقـدام توهین آمیـز دولـت 

سـوئد، گفـت: »متوجـه احساسـات و عواطـف عمیقـی می شـوم کـه ایـن اقـدام برانگیختـه 

اسـت. آتـش زدن قـرآن توهین آمیـز و ناشایسـت اسـت امـا لزومـا غیرقانونـی نیسـت.« توجه 

دولت هـای غربـی بـه موضوعـات مرتبـط بـا یهودی سـتیزی به قـدری جـدی اسـت کـه حتی 

بـرای بـه کار بـردن یـک عـدد -کـه ممکن اسـت به نماد نازیسـم تعبیـر شـود- ممنوعیت قائل 

می شـوند امـا وقتـی اعتـراض مسـلمانان نسـبت بـه یـک توهیـن غیرنمادیـن و کامـا علنـی 

بـه مقدسات شـان برانگیختـه می شـود دولتمـردان غربـی بـا گفتـن ایـن جمله که ایـن اقدام 

غیرقانونـی نیسـت از کنـار توهیـن بـه مقدسـات مسـلمانان عبـور می کننـد و انجـام ایـن 

توهین هـا را بـه بهانـه آزادی بیـان امکان پذیـر می داننـد. ایـن مواجهـه دولت هـای اروپایـی 

به وضـوح پـرده از تمایـل آنهـا بـه خشـونت برمـی دارد؛ خشـونتی که همـواره آن را برای سـایر 

نقـاط دنیـا تجویـز می کننـد امـا دیـر یـا زود دامـن خودشـان را خواهـد گرفـت. حـد اعـای 

این خشـونت را می شـود در اتفاقات چندشـب گذشـته خیابان های فرانسـه مشـاهده کرد. 

اقدام رادیکال اسلام ستیزان در سوئد خشم مسلمانان را برانگیخت

آتشبهآتشافروزانبرمیگردد
زهرا طیبی

خبرنگار گروه سیاست



ت علمی  هیا ی  عضا ا ب  جذ ن  ا خو فرا
دانشگاه آزاد تا ۱۴ تیر تمدید شد

مور  ا و  ب  جذ مرکز  رئیس   ، شرفی ا س  عبا

هیات علمی دانشگاه آزاد از تمدید مجدد مهلت 

ثبت نام فراخوان جذب اعضای هیات علمی نوبت 

اول سال 1402 )عادی- طرح مشمولان وظیفه( 

این دانشگاه تا چهارشنبه 14 تیرماه خبر داد. 

در  جدید  رشته  تعدادی  اینکه  بیان  با  وی 

گروه معارف اسلامی و همچنین در رشته های 

غیرپزشکی به فراخوان جذب اضافه شده است، 

گفت: »متقاضیان می توانند تا چهارشنبه 14 

تیرماه با مراجعه به سامانه جامع دانشگاه آزاد 

اسلامی به نشانیhttp://sajed. iau. ir نسبت 

به تکمیل مدارک و ثبت نام اقدام کنند. 

ح دستیاری آموزشی  مهلت ثبت نام طر
تمدید شد

ثبت نام دانشجویان مقطع دکتری دانشگاه آزاد 

در طرح دستیاری آموزشی تا ساعت 24 روز شنبه 

دهم تیر سال جاری تمدید شد. 

گفتنی است متقاضیانی که هنوز پروفایل خود 

دانشگاهی  واحدهای  و  نکرده اند  تکمیل  را 

پیشنهادی محل تدریس را انتخاب نکرده اند، 

می توانند با مراجعه به سایت باشگاه پژوهشگران 

جوان و نخبگان به آدرس http://bpj. iau. ir  و 

با ورود به سامانه دستیاری آموزشی از قسمت 

ثبت اطلاعات، نقایص پرونده خود را کامل کنند 

و ویرایش لازم را انجام دهند . 

لازم به ذکر است طرح دستیاری آموزشی مختص 

دانشجویان مقطع دکتری دانشگاه آزاد بوده و 

فارغ التحصیلان دکتری نمی توانند در این طرح 

ثبت نام کنند. 

ین کارخانه های بیوتکنولوژی  بزرگ تر
یم در منطقه را دار

مراسم اختتامیه کنفرانس ملی شیمی، نانو مواد 

و پلیمر )چالش ها و کاربردها(، با حضور جواد 

محمدی سرپرست دانشگاه آزاد استان تهران، 

ملک نیا مدیرکل کانون های دانشگاه، صنعت و 

جامعه، عظیم حسینی رئیس و جمعی از مسئولان 

و دانشجویان دانشگاه آزاد واحد تهران جنوب 

در سالن آمفی تئاتر مرکز آموزش های تخصصی 

شرکت نفت ایران برگزار شد. 

در ابتدای مراسم جواد محمدی با اشاره به حدیث 

امام علی)ع( که فرمودند »العلم السلطان« گفت: 

»در کشور ما با توجه به استعداد های ارزشمندی 

که شما محققان و جوانان عزیز دارید توانستیم 

کارهای بزرگ انجام دهیم، ازجمله اینکه کشور 

ما بزرگ ترین کارخانه های بیوتکنولوژی در منطقه 

و بیشترین تنوع را در آسیا دارد.« 

سرپرست دانشگاه آزاد استان تهران بیان کرد: 

و  فشار  تحت  بیشتر  که  حوزه ای  هر  در  »ما 

تحریم بوده ایم، توانسته ایم بیشتر افتخارآفرین 

بایو، صنایع هوافضا،  نانو،  باشیم. در حوزه 

انرژی هسته ای و سلول های بنیادی توانسته ایم 

دوش به دوش کشور های بزرگ حرکت کنیم. 

باور داشته باشیم که می توانیم کارهای بزرگ 

انجام دهیم و این جزء افتخارات کشور ماست 

که چنین ظرفیت های بزرگی داریم. هر چقدر 

کارهای مطالعاتی، پژوهشی و فناوری را با تلفیق 

عرضه محوری در مرزهای دانش و تقاضامحوری 

باعث  نیاز جامعه سمت وسو بدهیم  براساس 

رونق بازار داخلی و اشتغال بیشتر جوانان در 

کشور می شود.« 

عضو هیات مرکزی جذب دانشگاه آزاد تاکید کرد: 

»در هیچ جای دنیا نمی توانید مثل ایران فضای 

کسب وکار داشته باشید. اگر کسی توان ورود به 

بازار کار را داشته باشد باید از ابتدای پژوهش نیاز 

بازار را در نظر بگیرد و پژوهش را برای فناوری و 

فناوری را برای بازار تولید کند و این باعث پیشرفت 

اقتصادی و افتخار دانشگاه و بی نیازی کشور از 

واردات خواهد شد.« 

براساس گزارش روابط عمومی دانشگاه آزاد استان 

تهران، محمدی در پایان ضمن اظهار امیدواری 

برای بیشتر شدن این گونه رویداد های ملی، 

از عظیم حسینی و عوامل برگزاری این مراسم 

تشکر کرد. 

در ادامه گیاهی دبیر علمی کنفرانس گفت: 

151 عنوان مقاله در کنفرانس مورد  »تعداد 

بررسی قرار گرفته است که از این تعداد 111 

عنوان مقاله- پوستر و 33 عنوان مقاله- سخنرانی 

مورد تایید قرار گرفته و طی دو روز کنفرانس ارائه 

گردیده و ارزیابی شده اند. برگزیدگان کنفرانس 

در 2 بخش مقاله- سخنرانی و مقاله- پوستر به 

شرح زیر اعلام و تشویق شدند:

بخش مقاله- سخنرانی:

1. مقاله برتر اول: سیدمهدی سیاهپوش، عنوان 

مقاله »مقایسه خواص نانوذرات-آلومینای تهیه 

شده به روش سل- ژل در حضور حلال های 

مختلف«

2. مقاله برتر دوم: پویا حقانی، عنوان مقاله 

پلی لاکتیک  آلیاژ  مکانیکی  خواص  »اصلاح 

اسیدنشاسته با استفاده از نانوسیلیکا« 

3. مقاله برتر سوم: امیر بهرامی، عنوان مقاله 

»یافتن یک کران بالا برای اندیس سومبور در 

گراف مولکولی فنلین«

بخش مقاله- پوستر:

1. پوستر برتر اول: نوید ربیعی، عنوان پوستر 

وحالته  د ب  جذ ایزوترم  ه  صلاح شد ا مدل  «

رنگزاهای دیسپرس توسط الیاف پلیمری«

2. پوستر برتر دوم: سما صابری، عنوان پوستر 

 The Effect of Adding Thermoplastic «

P o l y u re t h a n  ) T P U (  a n d  S t y re n e -

 Butadiene-Styrene )SBS( on Improving

Printability of Acrylonitrile-Butadiene-

»Styrene )ABS( for D printing Technology

 ، ن هیا شکو حیل  را  : م سو برتر  ستر  پو  .3

توسط  ب  پسا و  ب  آ تصفیه  « پوستر  ن  عنوا

نانوکامپوزیت های بر پایه آلومینیوم سولفات«

در پایان مراسم نیز دبیر علمی و دبیر اجرایی 

مراسم از کلیه روسا و معاونان سازمان مرکزی 

و واحد قدردانی به عمل آوردند و از تیم اجرایی 

که متشکل از 21 دانشجو بودند نیز تقدیر شد. 

دستورالعمل برگزاری دوره تابستان علوم 
پزشکی دانشگاه آزاد ابلاغ شد 

محسن نفر، معاون علوم پزشکی دانشگاه آزاد 

دستورالعمل دوره تابستان سال تحصیلی 1401ـ 

1402 را برای رشته های گروه علوم پزشکی، 

سلامت  و  بالینی  روانشناسی  و  دامپزشکی 

دانشگاه آزاد به روسای استان ها، واحدها، مراکز 

آموزشی و واحدهای ویژه این دانشگاه ابلاغ کرد. 

این دستورالعمل در راستای استفاده از توان و 

قابلیت های منابع انسانی، صرفه جویی در زمان 

و نیز استفاده از تمام ظرفیت ها، پتانسیل های 

موجود دانشگاه آزاد درخصوص برگزاری دوره 

آموزشی تابستان در مقاطع مختلف تحصیلی 

و در راستای اجرای بند 2 راه کنش ها و اقدامات 

کلان کاری با موضوع ارتقای کیفیت و کارآمدی 

دوره های تحصیلی سند تحول و تعالی دانشگاه، 

ابلاغ شد. 

براساس این دستورالعمل، ثبت نام دوره تابستان از 

تاریخ 1402/4/17 لغایت 1402/4/22 و شروع 

کلاس های درسی دوره نیز از تاریخ 1402/4/24 

لغایت 1402/5/26 )پنج هفته آموزشی( بدون 

احتساب زمان ثبت نام و امتحانات است. زمان 

برگزاری امتحانات از تاریخ 1402/5/28 لغایت 

1402/6/2 است. 

 چه خبر از دانشگاه

»فرهیختگان«ازروزوحالبرتریننرمافزارهاییادگیریازراهدوردنیاگزارشمیدهد

درآمد ۸5۰ میلیون دلاری 5 پلتفرم آموزش آنلاین

تمام  ی  برا فارسی  زبان  به  تحصیل 

دانشجویان بین المللی در ایران اجباری 

است. تحصیل دانشجوی بین المللی در 

ایران، یک سال بیشتر طول می کشد و 

سال اول صرف آموزش به زبان فارسی می شود و تا زمانی که دانشجو مدرک 

بسندگی یا نمره قبولی در آزمون سامفا )سنجش استاندارد مهارت های فارسی( 

را ارائه نکند اجازه تحصیل در رشته تخصصی خود را نخواهد داشت. این سیاست 

اجباری نشان دهنده موارد زیر است: 

متولیان آموزش زبان فارسی توانایی و خلاقیت کافی جهت پاسداشت و ترویج 

زبان فارسی را ندارند و به اجبار قانونی روی آورده اند. 

برای دانشجویان بین المللی گرفتن مدرک بر یادگیری زبان فارسی ارجحیت 

پیدا کرده است. 

تخطی از این مصوبه در رشته هایی که محتوای غیرفارسی دارند )پزشکی، 

مهندسی و علوم پایه( اتفاق می افتد. 

فساد در پایان نامه نویسی و انجام تکالیف درسی برای دانشجویان بین المللی 

رواج پیدا کرده است. 

سیاست اجبار به تحصیل به زبان فارسی باعث کاهش تقاضای تحصیل در 

ایران شده و اتباع خارجی که مایل به تحصیل به زبانی دیگر هستند را از ورود 

به ایران محروم کرده است. درحالی که با اتخاذ یک سیاست کارآمد، می توان 

دانشجویان را در طول تحصیل، تشویق به یادگیری زبان فارسی کرد. سیاستی 

که اکثر کشورهای دانشجوپذیر همچون آلمان، فرانسه، روسیه و ترکیه دنبال 

می کنند. برای مثال در کشور ترکیه به دانشجویانی که در طول تحصیل خود 

زبان ترکی را جایگزین زبان انگلیسی کنند، تخفیف شهریه داده می شود. در 

ایران اما به دلایل زیر از سیاست اجبار آموزش به زبان فارسی برای دانشجویان 

بین المللی دفاع می شود. 

زبان فارسی باید به زبان علم تبدیل شود. 

آموزش به زبان های دیگر باعث تضعیف زبان فارسی می شود. 

مشتاقان به تحصیل به زبان فارسی بسیار زیاد هستند و ضرورتی برای جذب 

دانشجوی غیر نیست. 

با زیرساخت های موجود )به خصوص کمبود استاد مسلط( توسعه  رشته های 

غیرفارسی زبان ممکن نیست. 

تمامی استدلال های بالا نشان دهنده ضعف متولیان و مسئولان مربوطه است. 

در زمینه تبدیل زبان فارسی به زبان علم باید گفت که این موضوع ارتباطی 

به آموزش دانشجویان بین المللی ندارد بلکه به حوزه تولید علم و به خصوص 

معادل سازی واژگان، چاپ کتاب و مقاله مربوط می شود. کمبود زیرساخت ها 

و نبود استاد مسلط به زبان های دیگر را نیز می توان با جذب استادان توانمند 

ایرانی و بین المللی از میان برد و بالاخره با ارائه آموزش با کیفیت و تبلیغات کافی 

می توان تعداد زیادی دانشجوی بین المللی جذب کرد. 

بررسی قوانین، سیاست ها و نهادهای متولی
طبق ماده 15 قانون اساسی زبان و خط مردم ایران زبان فارسی است و اسناد، 

مکاتبات، متون  و کتب  درسی  باید با این  زبان  باشد. در این ماده صحبتی از 

اتباع غیرایرانی نیست. هدف قانون گذار حفظ و توسعه زبان فارسی به عنوان 

یک عنصر هویت بخش و وحدت آفرین برای افرادی است که تابعیت، تعلق و 

وابستگی ملی و میهنی به ایران دارند. اینکه فردی به عنوان گردشگر، دانشجو 

یا مسافر چند ماه یا چند سال را در ایران بگذراند و ملیت و تابعیت دیگری 

داشته باشد شامل این قانون نمی شود. البته درصورتی که کسی متقاضی 

کسب تابعیت ایرانی باشد باید زبان فارسی را بداند و به این زبان درس بخواند 

و مکاتبه کند. سیاست اجبار به تحصیل دانشجویان غیرایرانی به زبان فارسی 

توسط شورای عالی انقلاب فرهنگی در سال 1386 اتخاذ گردید. با توجه به 

این مصوبه بسیاری از دانشگاه هایی که دروس آنها بر پایه زبان انگلیسی بود به 

مشکل برخوردند و درخواست های متعددی برای تجدیدنظر به شورا ارسال شد. 

در سال 1389 به برخی دانشگاه ها )دانشگاه های تهران، علوم پزشکی تهران و 

صنعتی شریف( به صورت آزمایشی طی 5 سال اجازه تدریس به زبان غیرفارسی 

در واحدهای بین المللی داده شد. اگرچه این مصوبه تمدید نگردید اما هنوز 

هم اغلب دانشگاه ها )به خصوص در رشته های پزشکی، فنی مهندسی و علوم 

پایه( به صورت غیررسمی و به خصوص در مقاطع تحصیلات تکمیلی کلاس های 

بین المللی خود را به زبان انگلیسی برگزار می کنند. 

متولی اصلی آموزش زبان فارسی به دانشجویان بین المللی، مراکز آزفا )آموزش 

زبان فارسی به غیرفارسی زبانان( در دانشگاه ها است. تاکنون ارزیابی جامعی 

از عملکرد کیفی این مراکز و موفقیت برنامه های آموزشی آنها در توسعه زبان 

فارسی برای دانشجویان و دانش آموختگان بین المللی انجام نشده است. اما 

با توجه به اینکه آنها در یک محیط غیر رقابتی فعالیت می کنند، به آفت هایی 

مثل مدرک محوری و درآمد محوری دچار شده اند. سازمان های متولی دیگر نیز 

وضعیت قابل قبولی ندارند. وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، فرهنگستان زبان 

و ادبیات فارسی و صداوسیما برنامه ویژه ای برای ترویج زبان فارسی و فرهنگ 

ایرانی برای دانشجویان بین المللی ندارند. دانشگاه ها و استادان به خصوص در 

مقاطع تحصیلات تکمیلی نیز در یک سردرگمی هستند. درحالی که کلاس های 

تحصیلات تکمیلی به زبان انگلیسی برگزار می شوند، پایان نامه و رساله ها باید 

به زبان فارسی نوشته شوند. اکثر این دانشجویان در نگارش پایان نامه و رساله 

خود دچار مشکل می شوند و به روش های غیرمعمول روی می آورند. 

آمار دانشجویان بین المللی در ایران نشان می دهد که اکثریت دانشجویان 

بین المللی در رشته های علوم انسانی تحصیل می کنند. این در حالی است که 

دانشگاه های ایرانی در رشته های فنی و مهندسی، علوم پزشکی و علوم پایه در 

منطقه سرآمد بوده و در رتبه بندی های جهانی دانشگاهی دارای رتبه های بالا 

هستند. اجبار تحصیل به زبان فارسی باعث شده است که متقاضی تحصیل 

در این رشته ها در ایران نیز کاهش یابد. 

چه باید کرد؟
ترویج زبان فارسی و تبدیل آن به زبان علم آرزوی هر ایرانی است. بااین حال هیچ 

کار فرهنگی با سیاست اجبار به نتیجه مطلوب و پایدار نمی رسد بلکه دلیل اصلی 

کاهش توجه به یادگیری زبان فارسی، کم کاری متولیان و بی علاقگی دانشجویان 

است. درصورتی که سیاست اجبار با یک سیاست تشویقی جایگزین شود و اجازه 

آموزش به زبان های دیگر نیز داده شود، نه تنها زبان فارسی تضعیف نمی شود، 

بلکه به جذب بیشتر دانشجو و ایجاد محیط رقابتی و پویا کمک می کند. تجربه 

کشورهایی مثل آلمان و فرانسه و دیگر کشورها نشان داده که بهترین سیاست 

برای ترویج زبان فارسی، رفع موانع جذب دانشجو و سپس اتخاذ سیاستی 

تشویقی برای هدایت دانشجویان در جهت آموزش و یادگیری زبان فارسی است. 

   یادداشت
دانشجویان بین المللی  و مساله اجبار آموزش به زبان فارسی

 افت دانشگاه های دولتی بزرگ  
در رقابت مرجعیت علمی

»فرهیختگان«بابررسیجایگاهدانشگاههایکشوردر3نظامرتبهبندیمعتبردنیاگزارشمیدهد

 انضباط مالی و شفافیت
محور فعالیت خزانه داری دانشگاه

 در حوزه زنان
 سلامت و جمعیت 

وهی داشتیم کمتر آینده پژ

برگزاری اولین جشنواره 
 کرسی های تخصصی 

ویجی دانشگاه آزاد  و تر

رئیسمرکزخزانهداریدانشگاهآزاد
درگفتوگوبا»فرهیختگان«تاکیدکرد

مرورمقالاتآیندهپژوهیایرانچهپیامهاییدارد؟

مدیرکلپژوهشوتحصیلاتتکمیلی
معاونتعلومانسانیوهنرخبرداد
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دانشگاهدانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n e

شـــکلوشـــمایلحوزهمالـــیدانشـــگاهآزادمانند

بخشهـــایدیگردرطولســـالهایگذشـــتهدچار

تغییراتوتحولاتمختلفیشدهاست.شاهبیتهمه

تغییراتجدیدراهممیتواندرانضباطبخشیمالی

عنوانکردکهباتمرکزبیشـــتروسامانهسپاریزمینه

شفافیتومدیریتبهلحظهمالیدرمجموعهبزرگ

دانشگاهآزادرافراهمکردهاست.کیفیتعملکردحوزه

مالیبهشکلفعالیتخزانهدارانوابستهاست؛بخشی

کهدرطولسالهایاخیرازعنوانیکلیبهیکحوزه

فعالدرمدیریتمالیدانشـــگاهتبدیلشدهاست.

نخســـتینگامهایاینمسیررامیتواندرسال98

دید.زمانیکهبهگفتهدکترطهرانچی،رئیسدانشگاه

آزادبراینخستینبارنظامخزانهمحوردرایندانشگاه

ایجادشد؛چراکهتاپیشازایندانشگاهخزانهایبهاین

معنانداشتومنابعمالیدرهمانجاییکهحساب

درآمدیبود،هزینهمیشد.

حسینجوادی،رئیسمرکزخزانهداریدانشگاهآزاد

درگفتوگوبا»فرهیختـــگان«ازرویکردخزانهداران

دانشـــگاهآزاد،شفافیتمالیوانضباطیونظارتبر

عملکردمالیدانشـــگاه،برنامهپیشرویخزانهداری

دانشگاهآزادو...سخنگفتکهدرادامهمیخوانید.

فعالیتخزانهداریمتفاوتازگذشتهدنبالمیشود

وبهنظرمیرســـدبیشترموردتوجهقرارگرفتهاست.

خزانهداریوفعالیتهایمربوطبهآندررونداداری

مالیدانشگاهچهتغییراتمحسوسیداشتهاست؟

مسئولیتاصلیخزانهدارانچیست؟

در آیین نامـــه مالـــی معاملاتی دانشـــگاه، خزانه دار به 

پیشنهاد رئیس دانشـــگاه و توسط هیات امنای دانشگاه 

تعیین می شـــود. در ماده 17 آیین نامه، وظایفی برعهده 

خزانه دار گذاشته شـــده، یعنی هرگونه نظارت بر تنظیم 

اسناد مالی، اجرای برنامه های مالی، صورت های مالی، 

اظهارنامه هـــای عملکرد مالـــی و... برعهده خزانه داری 

دانشـــگاه اســـت. خزانه دار حین اجـــرا دو کار را انجام 

می دهـــد؛ اول انجـــام کنترل تخصیـــص و دوم امضای 

صدور چـــک، یعنی هر گونه دریافـــت و پرداخت باید با 

نظر خزانه دار انجام می شـــود و این وظیفه ای اســـت که 

هیات امنا برعهده اش گذاشته شده است. وظیفه بعدی 

خزانه دار تمام کارهای معاملاتی اســـت که در دانشگاه 

انجام می شـــوند. وی عضو کمیســـیون معاملات است و 

اصلی ترین کارش نظارت بر امین اموال است که ریاست 

دانشگاه به خزانه تفویض کرده و ما در راستای این موارد 

کارها را انجام می دهیم، یعنی تشـــخیص برعهده رئیس 

واحد، رئیس اســـتان و رئیس دانشگاه است و تطبیق با 

آیین نامه مالی معاملاتی وظیفه خزانه دار است. 

 تمام پرداخت ها در سامانه حسابیار 
قابل کنترل است

رویکردخزانهدارهایدانشـــگاهدردورهجدیدتغییر

خواهدکرد؟

برای اینکه شـــفافیت ایجاد شود و در پرداخت ها انضباط 

مالی و اداری داشته باشیم به سمت سامانه سپاری حرکت 

کـــرده ایم، یعنی ســـامانه هایی را در حوزه اموال منقول و 

غیرمنقول طراحی کرده ایم. دانشگاه برخط و همه اموال 

آن قابل رصد اســـت. سامانه حسابیار نیز اجرا شده و تمام 

پرداخت ها و اسناد برخط و قابل کنترل هستند، همچنین 

طرح آموزش خزانه داران را طراحی کرده ایم تا ســـطح این 

افراد را از نظر حرفه ای و فنی بالا ببریم. تاکنون اقداماتی 

که انجام داده ایم کیفی ســـازی کارهای مالی ای است که 

در برنامه های ما قرار دارند. 

 ارزیابی خزانه داران دانشگاه 
توسط کمیته فنی 

درانتخابخزانهدارهادردورهجدیدفاکتورخاصی

درنظرگرفتهمیشود؟

درحال حاضـــر یـــک کمیته فنـــی تشـــکیل دادیم که 

وظیفـــه اش ارزیابی خزانه  دارانی اســـت کـــه حاضرند، 

همچنین دانشـــگاه یک کانون ارزشیابی دارد که همه 

ایـــن خزانه  داران را به آن معرفی کرده ایم. وظیفه کانون 

ارزشـــیابی اعلام نقاط ضعف و قوت خزانه  داران است. 

ما حتمـــا نقاط قوت آنها را تقویت می کنیم و برای نقاط 

ضعف شان نیز کارگاه های آموزشی و توانمندسازی ارائه 

می دهیم تا خودشـــان را به روز کنند. فرآیند این اســـت 

کـــه اول باید در کمیته فنـــی، صلاحیت های عمومی و 

فنی وحرفه ای آنها احراز و تایید شوند، بعد از این مرحله 

به سطح هیات امنا در استان ارائه می شود و در دانشگاه 

نیز خزانه  دار کل اگر بخواهنـــد به هیات امنای مرکزی 

ارائه می شـــود ولی آنهایی که در استان ها هستند همه 

به هیات امنای استانی رفته و رای گیری می شود و سپس 

حکم آنها توسط رئیس دانشگاه ابلاغ می شود.

بهسامانهحسابیاراشارهکردید.اینسامانهچهنقشی

درفرآیندهایخزانهداریایفامیکند؟

سامانه حســـابیار زیرمجموعه معاونت توسعه و مدیریت 

منابع فعالیت می کند و توسط مدیرکل امور مالی مدیریت 

می شـــود، چون فرآیند از مالی می آیـــد، بخش هایی که 

کنترلی است در سامانه اعمال کردیم، یعنی فرآیند نظارتی 

در سامانه را انجام دادیم تا خروجی آن اشکالاتی نداشته 

باشد. جلسات مشترکی داریم و آن نگاهی که خزانه  داری 

نسبت به کنترل حساب ها یا کنترل اسناد دارد در سامانه 

رعایت شده است. 

 آموزشیار نظام شهریه را شفاف کرد
انضبـــاطمالـــیاخیـــراطرحشـــدهوجـــزءیکیاز

خواســـتههایدکترطهرانچیبودهاســـت.ازبیرون

نیزماجرایشفافیتونظارتعملکردمالیدانشگاه

همیشهیکیازدغدغههایدانشجویانوبهطورکلی

خانوادهدانشـــگاهآزادبودهاســـت.درخصوصاین

شفافیتتوضیحمیدهید؟

گروه های نظارتی در دانشـــگاه حضور دارند، به طور مثال 

حسابرس هیات امنا، موسسه حسابرسی مفید راهبر و... 

مراکز خیلی اســـتاندارد و فنی وحرفه ای در کشور هستند 

که گـــزارش کار را به هیات امنا ارائه می دهند. بازرســـی 

حسابرسی و خزانه  دار وجود دارد و سیستم نیز شفاف است. 

وقتی ما سامانه آموزشیار را راه اندازی کردیم، یعنی نظام 

شـــهریه را شفاف کردیم. وقتی سامانه اموال را راه اندازی 

کردیم، یعنی نظام اموال را ساماندهی کردیم. پژوهشیار 

وقتی شروع به کار کرد به جهت شفافیت انضباط کاری بود. 

درواقع این سامانه ها برای شفافیت مالی و انضباطی ایجاد 

شده اند و همه دانشگاه ها را پوشش می دهند. این 

روند قبلا تاحدودی جزیره ای بود و کنترل 

از ستاد وجود نداشت اما الان در 

ســـتاد همه اینها قابل رصد 

است و می توانیم اسناد 

را در اختیـــار هـــر گروه 

نظارتی قـــرار دهیم که 

تابع هیات امنا باشد. 

بحـــثحسابرســـیبا

تعاملبامجموعهشما

اتفاقمیافتد؟

بله، چون ترازهای مالی 

را ما بایـــد به هیات امنا 

ارائـــه دهیـــم. وقتـــی 

ترازهای مالی درســـت 

می شود، این ترازهای مالی هم به دارایی، بیمه، هیات امنا، 

حسابرسان توسط خزانه  داری ارائه می شوند.

 

مســـالهحسابرسیچندســـالپیشتوســـطدکتر

طهرانچیمطرحشـــد،اکنونحسابرسیباموسسه

حسابرسیمفیدراهبرصورتمیگیرد؟

حسابرس هرسال توسط هیات امنا تعیین می شود و الان 

چندسالی است که توسط موسسه حسابرسی مفید راهبر 

تعیین می شود. 

کماکاندورهایایناتفاقمیافتد؟

بله، هرســـال مالی این اتفاق می افتد. در سال های اخیر 

نیز موسسه حسابرسی مفید راهبر گزارش کاری خود را به 

هیات امنا ارائه می دهد. 

آخریندورهمربوطبهچهمحدودهزمانیاست؟

آخرین آن مربوط به ســـال 97 بوده اما سال های 98، 99 

و 1400 قرار بود به صورت اجمالی انجام شـــود، چون در 

دانشگاه حسابرسی انجام نشده بود. از زمان دکتر ولایتی 

و آمدن دکتر طهرانچی این موسســـات را دعوت کردند تا 

حسابرسی را انجام دهند. قراردادهای 98، 99 و 1400 

بسته شده و برای سال 1401 به صورت کلی و ریز درحال 

حسابرسی هستند. 

گزارشهـــایاینحوزهدرفضایکلیخزانهداریهم

اثرگذارخواهدبود؟

صددرصد، همین طور خواهد بود و اگر از لحاظ شـــکلی، 

آیین نامه ای اشکالاتی وجود داشـــته باشد، حتما آنها را 

رفع می کنیم. 

 انضباط مالی و شفافیت 
برنامه پیش روی خزانه  داری دانشگاه

بـــاتوجهبـــهاینکـــهاخیراهـــممعاونانتوســـعهو

خزانهدارهایاســـتانهانشســـتیرابرگزارکردهاند،

برنامهپیـــشرویخزانهداریدانشـــگاهآزادچگونه

دنبالخواهدشد؟

یکی از اولویت های ما این اســـت که به یک فهم مشترک 

در زمینه مالی برســـیم که همان انضباط مالی و شفافیت 

اســـت، یعنی برای اینکه برداشـــت های مختلفی صورت 

نگیـــرد، عمومـــا دوره هـــای 

آموزشـــی مشـــترک 

برگزار می کنیم 

س  سا برا و 

هماهنگی صورت گرفته هم معاون توسعه و هم خزانه  داری 

در جلســـات شـــرکت می کنند تا اگر جایـــی در اجرای 

آیین نامه های مالی و مالیاتی اشـــکالاتی وجود دارد، از 

این طریق رفع شود. دومین اولویت ما استفاده از تجربیات 

این دوستان اســـت؛ چراکه همه آنها تخصص های مالی 

دارند و براســـاس کمیته های مالی که ما شکل می دهیم، 

به نوعی هم افزایی و هم فکری ایجاد می شود. همچنین اگر 

در بخشی برای پیشبرد کارها نیاز به آیین نامه یا بخشنامه 

داریم، این کار را انجام می دهیم. سومین اولویت مان این 

است که همکاران ما باید به روز شوند و این کار هم به مرور 

آیین نامـــه و مقررات انجام می شـــود. طرح های جدیدی 

داریم که یکی از آنها حسابیار بود که سیستم مالی به شمار 

می رود و طرح دیگر هم برنامه جامع اموال اســـت؛ طرح 

سوم نظارت و کنترل خزانه  داران است که هرکدام سامانه 

خودش را دارد. 

ســـامانههاییکهنامبردید،درحالحاضرراهاندازی

شدهاند؟

بله، راه اندازی شده اند اما جزء سامانه های داخلی محسوب 

می شـــوند و مورد اســـتفاده قرار می گیرد. این سامانه ها 

انحراف بودجه ها را نشـــان و به متولیان هشدار می دهند 

که بیشتر از بودجه شان درحال هزینه کردن هستند. 

اینســـامانهامکاننظارتبرخطبودجهایراهمبرای

دانشگاهآزادفراهممیکند؟

بله و از این طریق همه در یک چهارچوب حرکت می کنند. 

پیشترعنوانکردهبودیدکـــهخزانهدارهاهمامضا

کردنوهمامضانکردنشانبرایدانشگاهمسئولیت

دارد.دراینخصوصتوضیحبیشتریمیدهید؟

ما حق نداریم برای دانشـــگاه هزینه ایجاد کنیم و اگر یک 

خزانـــه  داری، موضوعی را امضـــا می کند، حتما بار مالی 

خواهد داشت و اگر هم امضا نکند، باید دلایلی اقناع کننده 

برای آن ارائه دهد، به طورمثال وقتی قرار است دستگاهی 

وارد شود و اگر  امضای لازم برای خرید آن به موقع صورت 

نگیرد، با توجه به نوسانات دلاری مشکل ایجاد می شود و 

در چنین شرایطی اگر مشکل آیین نامه ای داشته باشیم، 

مســـئولان خزانه  داری ها باید در کمترین زمان آن را حل 

کنند. 

دکترطهرانچیبهاســـتفادهعلمیازپتانسیلهای

اســـتادیخوددانشگاهدرفرآیندهایمختلفمانند

بحثمســـکنقائلاســـت،درحوزهخزانهداریاین

مسالهچطوردنبالمیشود؟درحوزهدانشجوییهم

برنامهایبرایبهرهمندیازتواندانشجویاندارید؟

در بحث خزانه  داری امروز هدف جانشین پروری را دنبال 

می کنیـــم و به همه گروه های حســـابداری و مدیریت هم 

آن را اعلام کرده ایم، همچنین فرمت هایی را در ســـامانه 

خزانه  داری ثبت کرده ایم تا افرادی که علاقه مند به همکاری 

در این حوزه هستند، فرم ها را کامل کنند و بعد هم از آنها 

برای مصاحبه دعوت می شود و براساس ضوابط موجود از 

ظرفیت آنها استفاده می کنیم. 

باید بگویم ما در خزانه  داری امانتدار هســـتیم و شهریه 

دانشجویان حق الناس به شمار می رود، همچنین تاکید 

ریاست دانشگاه و ریاست هیات امنا برای حفظ و استفاده 

درســـت از شهریه دانشجویان است و تمام تلاش مان این 

اســـت که شهریه در جای درست هزینه شود و اگر جایی 

ترک فعلی صورت گیرد، تذکرات لازم را می دهیم. 

درخصـــوص دانشـــجویان در برخـــی فرآیندهایمان 

می توانیم از این پتانســـیل استفاده کنیم، به طورمثال 

در بحث اموال گردانی که امروز برای بستن حساب ها 

دنبال می شـــود، به دوستان این اختیار را داده ایم تا 

از دانشـــجویانی که به این حوزه علاقه مندند و زمینه 

کاری اش را هم دارند، بهره بگیرند. 

ابوالفضل مظاهری – سارا طاهری
گروه دانشگاه

رئیسمرکزخزانهداریدانشگاهآزاددرگفتوگوبا»فرهیختگان«تاکیدکرد

 انضباط مالی و شفافیت 
محور   فعالیت خزانه داری دانشگاه

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 
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مدیرکلپژوهشوتحصیاتتکمیلیمعاونتعلومانسانی
وهنرخبرداد

برگزاری اولین جشنواره 
کرسی های تخصصی و ترویجی 

دانشگاه آزاد

معاونت علوم انسانی و هنر دانشگاه می خواهد اولین »جشنواره 

کرسی های تخصصی و ترویجی دانشگاه آزاد اسلامی« را برگزار 

کرده و در جهت راه اندازی کمیته های اجرایی، نظارتی، داوری و 

تبلیغاتی مربوط به جشـــنواره در دو سطح اعضای هیات علمی و 

دانشجویان دکتری تخصصی مربوط به رشته های علوم انسانی، 

معماری و هنر، منطبق با دســـتورالعمل برگزاری جشنواره ملی 

کرسی های دانشگاه آزاد اقدام کند. جشنواره ملی »کرسی های 

تخصصی، ترویجی و مناسبتی«، علمی دانشجویی و هیات علمی 

بـــا تاکید بر مفاهیم کلیدی همچون گام دوم انقلاب و خانواده، 

تعلیـــم و تربیـــت ایرانی- اســـلامی، پژوهش هـــای هدفمند و 

راهبردهای کنشـــگری فعال جهاد تبیین و ایده های خلاق وفق 

مبانی هستی شناســـی، معرفت شناسی، ارزش شناسی حکمی 

و معارف اســـلامی و همچنین ایجاد فضای جنب و جوش و نقد، 

مناظره توام با نوآوری همه ساله با انتخاب کرسی های برتر توسط 

واحدهای دانشگاه آزاد در سراسر کشور برگزار می شود. 

 در همین راستا فاطمه حمیدی فر، مدیرکل پژوهش و تحصیلات 

تکمیلی معاونت علوم انسانی و هنر دانشگاه آزاد در گفت وگو با 

»فرهیختگان« درباره جزئیات برگزاری جشنواره ملی کرسی های 

)تخصصـــی و ترویجی( دانشـــگاه آزاد 1402 ســـخن گفت. او 

درباره موضوعات مطرح در رشـــته های علوم انســـانی و هنر و 

اولویت های موضوعی مبتنی بر اســـناد بالا دســـتی که در این 

جشنواره ارائه می شود، گفت: »گام دوم انقلاب و دانشگاه، رسانه 

و عدالت اجتماعی، مبانی هستی شـــناختی و معرفت شناختی 

علوم  انسانی و اسلامی و علوم انسانی و حکمت اسلامی از جمله 

این موضوعات است. همچنین علوم انسانی و حکمت اسلامی، 

انقلاب اسلامی ایران و دانشگاه، امامت و مهدویت، مردم سالاری 

دینی، خانواده، تعلیم و تربیت در نظام ایرانی- اسلامی، انقلاب 

اســـلامی ایران و دانشـــگاه و امامت و مهدویت نیز از موضوعات 

مطرح در رشته های علوم انسانی و هنر است.« 

حمیدی فر با بیان اینکه مردم ســـالاری دینی و انقلاب اسلامی و 

آزادی از دیگر موضوعات اســـت، خاطرنشان کرد: »امنیت ملی 

جمهوری اسلامی ایران، انقلاب اسلامی و جهاد تبیین، مقاومت 

اسلامی و ایثار، امیدآفرینی، نشاط، پویایی و مشارکت، انتخابات 

در ایران، یادگیری عمیق و ارتقای کیفی ســـبک زندگی ایرانی- 

اسلامی، هویت و سبک زندگی ایرانی- اسلامی، هوش مصنوعی 

و دانشگاه و... از دیگر موضوعات خواهد بود.« 

او درباره بخش های جشـــنواره نیز صحبت به میان آورد و توضیح 

داد: »در بخش رقابتی آثار برگزیده دانشـــگاهی پس از دریافت، 

ارزیابی و داوری می شوند. برگزیدگان در مراسم اختتامیه جشنواره 

معرفی و از آنها تقدیر خواهد شد.« 

حمیدی فر با بیان اینکه این بخش جشنواره در سه مرحله صورت 

می گیرید، ادامه داد: »در مرحله اول آثار برگزیده کرســـی های 

تخصصی و ترویجی از طریق مکاتبات سازمان یافته به جشنواره 

دریافت می شـــود. در مرحله دوم تمام آثار دریافتی داوری و آثار 

برتـــر برای مرحله نهایی )در هر گروه از هر حوزه رقابتی( انتخاب 

می شود.« 

به گفته او در مرحله سوم برگزیدگان جشنواره کرسی های ترویجی 

و پژوهشی در مراسم اختتامیه از میان آثار راه یافته به مرحله نهایی 

معرفی می شـــوند. حمیدی فر با بیان اینکه بخش دوم جشنواره 

بخش نمایشـــگاهی اســـت، درباره این بخش نیز توضیح داد: 

»در این بخش دســـتاوردهای علمی که در بخش رقابتی شرکت 

کرده اند به صورت نگارخانه ای در معرض نمایش قرار می گیرند. 

دســـتورالعمل این بخش متعاقبا به دانشگاه ها ارسال می شود و 

تمام دانشـــگاه ها موظفند براساس دستورالعمل ابلاغی در این 

بخـــش حضور پیدا کنند.« حمیدی فـــر در ادامه افزود: »بخش 

ســـوم اطلاع رسانی جشنواره است که تلاش می کند با استفاده 

از ظرفیت های اداره کل روابط عمومی، تبلیغات گسترده با ارباب 

جراید صورت گیرد.« 

مدیـــرکل پژوهش و تحصیلات تکمیلی معاونت علوم انســـانی 

و هنر دانشـــگاه آزاد درباره زمان بندی جشـــنواره نیز گفت: »در 

مرحله اول دســـتورالعمل اجرایی جشنواره ابلاغ شده و فراخوان 

شـــرکت در جشـــنواره در بهار 1402 اعلام می شود. در مرحله 

دوم آثار دانشـــگاه ها از طریق دبیرخانه استانی جشنواره از آبان 

1402 دریافت شـــده و درنهایت این جشـــنواره همزمان با دهه 

فجر انقلاب اسلامی یا ایام خجسته شعبانیه در زمستان 1402 

برگزار می شود.« 

حمیدی فر درباره داوری جشـــنواره نیز توضیح داد: »معیارهای 

داوری آثار و دســـتاوردهای علمی دانشجویی و هیات علمی در 

زمینه کرسی های تخصصی و ترویجی در چهار دسته تقسیم بندی 

شـــده و در فرم های داوری مورد نظـــر قرار می گیرد.« به گفته او 

ارزیابی نقش دانشجویان با تاکید بر نقش گروهی آنها، ارزیابی 

علمی، محتوایی و خلاقیت ها و نوآوری ها در فعالیت ها، ارزیابی 

کمی  و کیفی دستاورد حاصل از متن مکتوب کرسی ها و ارزیابی 

گزارش و مستند ســـازی کرسی ها چهار دسته معیارهای داوری 

هســـتند.  او در پایان گفت: »در مراســـم اختتامیه جشنواره از 

کرســـی های برتر تخصصی، ترویجی و مناسبتی )دانشجویان 

و اعضـــای هیات علمی( برگزیده در هر یک از حوزه های رقابتی 

تقدیر و به هر کدام تندیس جشـــنواره، لوح تقدیر و هدیه نقدی 

اهدا می شود.« 
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fدانشگاهدانشگاه a r h i k h t e g a n o n l i n e

نظام های رتبه بندی مختلفـــی در دنیا وجود دارد 

که هر کدام براســـاس مولفه های خاص به خود که 

بعضا هم شـــباهت هایی با یکدیگر دارند، اقدام به 

رتبه بندی دانشـــگاه ها می کننـــد. اقدامی که هر 

ســـال منجر به معرفی برترین آکادمی های دنیا در 

حوزه های مختلف می شود و قطعا قرارگیری در میان 

اسامی منتشر شده از سوی نظام های رتبه بندی از 

اهمیت خاصی برای دانشگاه ها برخوردار است. از 

طرف دیگر با بررسی وضعیت دانشگاه های مطرح 

کشور با ملاک قرار دادن همین نظام های رتبه بندی 

طی چند ســـال می توان برآورد کلی تـــری از نظام 

آموزش عالی کشور داشت؛ چراکه قطعا قرار گرفتن 

در لیســـت برترین های دنیا فارغ از نظام رتبه بندی 

که اقدام به این کار کرده، به معنی داشـــتن اعتبار 

جهانی اســـت. اعتباری کـــه اصلی ترین مولفه هر 

دانشـــجوی داخلی و خارجی بـــرای انتخاب محل 

تحصیـــل قرار گرفته و مـــلاک اصلی برای تعاملات 

بین المللی و همچنین نـــام بردن از ایران به عنوان 

یکی از کشورهای مرجع در حوزه های مختلف علمی 

می شود. علی رغم اینکه ملاک معرفی دانشگاه ها 

از ســـوی نظام های رتبه بندی و حتی سال میلادی 

مدنظـــر آنها تفاوت هایی با یکدیگـــر دارد، اما طی 

10 روزی که از تیر ماه امســـال می گذرد؛ چند نظام 

رتبه بندی از جمله لایدن و QS رتبه بندی جدید خود 

را اعلام کردند که در بین دانشگاه های مطرح دنیا، 

اسامی دانشگاه های بنام ایرانی هم دیده می شود. 

  مرجعیت علمی دانشگاه های برتر 
در معرض خطر

رتبه بندی لایدن، دانشـــگاه های دنیا را در 4 شـــاخص 

مرجعیت علمی، دیپلماســـی علمی، دسترسی آزاد به 

انتشارات و تنوع جنسیتی مورد بررسی قرار می دهد که 

هر کدام از آنها خود دارای شاخص های متفاوتی هستند. 

در بخش مرجعیت علمی که دانشگاه ها را از حیث تاثیر 

علمی آنها در دنیا بررســـی می کنـــد و به همین دلیل 

هم دارای اهمیت بیشـــتری است، با ملاک قرار دادن 

تعداد کل انتشارات، مقالات یک درصد برتر، مقالات 5 

درصـــد برتر، مقالات 10 درصد برتر، مقالات 50 درصد 

برتر، مجموع و میانگین تعداد اســـتنادهای انتشارات 

یک دانشـــگاه و همچنین مجمـــوع و میانگین تعداد 

اســـتنادهای نرمال شده )به رشته و سال( مورد بررسی 

قرار داده اســـت که در این بخش 46 دانشگاه کشور در 

زمره برترین های دنیا معرفی شـــده اند که براساس آن 

دانشگاه های تهران، علوم پزشکی تهران، تربیت مدرس، 

صنعتی امیرکبیر و علم و صنعت جزء برترین های ایران 

هستند؛ در حالی که در سال گذشته این جایگاه به ترتیب 

در اختیار تهران، علوم پزشکی تهران، صنعتی امیرکبیر، 

تربیت مدرس و علم و صنعت ایران بوده است. 

با نگاهی به 10 دانشگاه مهم کشور باید عنوان کرد رتبه 

آنها به نسبت سال گذشته میلادی با سقوط همراه بوده 

اســـت. یعنی دانشگاه تهران که در سال 2022 در رتبه 

133 دنیـــا قرار گرفته، حالا در جدیدترین رتبه بندی به 

142 رسیده که نشان از سقوط 9 پله ای دارد، در حالی که 

این دانشگاه در سال 2021 در رتبه 134 دنیا قرار داشته 

اســـت. دانشگاه تربیت مدرس هم از رتبه 323 دنیا در 

سال 2022 به رتبه 328 جهان در سال میلادی فعلی 

رسیده، هر چند به نسبت سال 2021 با رتبه 333 امروز 

جایگاه بهتری را تجربه می کند. امیرکبیر دانشـــگاهی 

اســـت که جایگاه آن از لحاظ مرجعیت علمی به شدت 

تحت تاثیر قرار گرفته است، به طوری که جایگاه 309 آن 

در سال گذشته میلادی به 344 در سال جدید میلادی 

رســـیده که به معنی ریزش 35 پله ای آن در دنیاســـت، 

در حالی که در سال 2021 توانسته بود در پله 263 دنیا 

بایستد. علم و صنعت ایران هم که یکی از معروف ترین و 

مهم ترین دانشگاه های صنعتی کشور به شمار می رود، 

از جایگاه 347 که در ســـال 2022 به دست آورده بود، 

به جایگاه 350 دنیا رسیده، هر چند چنین رتبه ای برای 

این دانشـــگاه که در سال 2021 در پله 372 دنیا قرار 

داشت یک نوع دستاورد محسوب می شود. 

  سقوط دو پله ای صنعتی شریف 
در میان برترین ها

دانشگاه صنعتی شریف که براساس اعلام این رتبه بندی، 

در جایگاه هفتم دانشـــگاه های کشـــور قرار دارد و رتبه 

جهانی اش هم 423 اعلام شـــده  کـــه با نگاهی به رتبه 

آن در سال 2022، نشان از ریزش 39 پله ای آن است؛ 

چراکه رتبه شـــریفی ها در آن سال 384 بوده است. از 

طرفی این دانشـــگاه در سال 2021 به دلیل دارا بودن 

رتبه 371 جهانی در زمره 5 دانشـــگاه برتر کشـــور قرار 

گرفته بود. از میان دانشگاه های مرکز استان هم فردوسی 

مشـــهد با رتبه 8 کشوری، توانسته در جایگاه 466 دنیا 

بایســـتاد، هر چند این رتبه هم به نسبت سال گذشته با 

ریزش همراه بوده؛ چراکه سال 2021 این دانشگاه در 

میان 445 دانشگاه برتر دنیا قرار گرفته بود. 

  رشد منفی دسترسی آزاد 
به انتشارات دانشگاه ها

در بحث دسترسی آزاد به انتشارات که به عنوان یکی 

دیگر از معیارهای رتبه بندی لایدن محسوب می شود 

شـــاخص هایی مانند تعداد کل انتشارات، انتشارات 

دسترسی آزاد، تعداد انتشارات دسترسی آزاد طلایی، 

انتشارات دسترسی آزاد هیبرید، انتشارات دسترسی 

آزاد برنز، انتشـــارات دسترســـی آزاد سبز و انتشارات 

دسترســـی آزاد با وضعیت دسترسی آزاد نامشخص را 

شامل می شود. در این معیار هم دانشگاه های تهران، 

علوم پزشـــکی تهران، علوم پزشکی شهید بهشتی، 

تربیت مدرس و صنعتی امیرکبیر در زمره 5 دانشـــگاه 

برتر کشور قرار دارند که سال گذشته دانشگاه تربیت 

مدرس سوم و بعد از آن دانشگاه علوم پزشکی شهید 

بهشـــتی قرار داشت. با این حال با نگاهی به جایگاه 

جهانی آنها باید عنوان دانشـــگاه تهران هم ســـقوط 

5 پلـــه ای را تجربه کرده و از جایـــگاه 195 به جایگاه 

200 در ســـال جاری میلادی رسیده است. دانشگاه 

علوم پزشـــکی تهران اما جایگاه اش کمی بهتر شده 

و از 259 در ســـال 2021 به 251 در ســـال جاری 

رســـیده، وضعیتی که برای دانشـــگاه علوم پزشکی 

شـــهید بهشتی به مراتب بهتر اســـت و این دانشگاه 

توانسته از جایگاه 259 جهان به 251 برسد؛ اتفاقی 

که دوبار در دانشگاه های وزارت علوم روند برعکس به 

خود گرفته است. به عبارت دیگر رتبه دانشگاه تربیت 

مدرس از 407 به 412 دنیا رســـیده و این وضعیت با 

اختلاف قابل توجه در دانشگاه صنعتی امیرکبیر هم 

ادامه دارد، به طوری که جایگاه جهانی امیرکبیری ها 

با ریزش 29 پله ای از 456 در سال 2022 به 485 در 

سال جدید میلادی رسیده است. وضعیت شریفی ها 

هم چندان تعریفی ندارد و این دانشـــگاه که الان در 

جایگاه 549 دنیا ایســـتاده، در سال گذشته میلادی 

در سکوی 517 ایستاده بود. 

  روند مثبت جایگاه دانشگاه های ایران 
QS براساس

نظام رتبه بندی QS، هـــم از دیگر نظام های رتبه بندی 

معتبر دنیا است که ســـالانه هزار دانشگاه برتر جهانی 

را رتبه بندی می کند. براســـاس این رتبه بندی وضعیت 

دانشگاه های برتر کشـــور روند صعودی را پیش گرفته 

اســـت. به طوری که رتبه اول به دانشگاه صنعتی شریف 

با جایگاه 334 جهان و رتبه دوم هم به دانشگاه تهران با 

جایگاه 360 دنیا تعلق گرفته است. صنعتی امیرکبیر هم 

با حفظ جایگاه سومی توانسته در پله 451 دنیا بایستد و 

بعد از آن دانشگاه شیراز با جایگاه 690-681 دنیا است. 

در این میان بد نیســـت به رتبه دانشگاه های نام برده 

شده طی ســـال های گذشـــته هم نیم نگاهی داشته 

باشـــیم تا براســـاس آن روند رو به رشـــد این دانشگاه 

در کســـب جایگاه های دنیا ملموس تر شود. دانشگاه 

صنعتی شریف از رتبه 381 در سال 2022 با رشد یک 

پله ای به 380 در ســـال 2023 رسید و حالا براساس 

آخرین اعلام این نظـــام رتبه بندی، رتبه 334 را از آن 

خود کرده اســـت. اما این تغییر وضعیت برای دانشگاه 

تهران بیشتر به چشم می آید؛ چراکه جایگاه تهرانی ها 

در ســـال 2022، بین 521 تا 530 دنیا بود؛ اما ظرف 

یک ســـال این جایگاه به 510-501 دنیا رسید و حالا 

توانسته در رتبه 360 دنیا بایستد. اتفاقی که نشان از 

روند چشمگیر و رو به رشد این دانشگاه دارد. صنعتی 

امیرکبیر هم براساس این نظام رتبه بندی، جایگاه سوم 

دانشـــگاه های کشـــور را از آن خود کرده و در سکوی 

375 دنیا در ســـال 2024 قرار دارد که سرعت ارتقای 

جایگاهـــش هم قابل توجه اســـت؛ چراکه جایگاه این 

دانشگاه در ســـال 2023، 443 دنیا بود که به معنی 

کاهش 68 پله ای است. جایگاه این دانشگاه صنعتی 

کشـــور در ســـال 2022 هم 465 دنیا بود که نشان 

می دهد این دانشـــگاه از نگاه QS توانســـته به اعتبار 

جهانی خود بیفزاید. دانشـــگاه علم و صنعت هم که از 

ســـال 2017 تا 2021 روند نزولی به خود گرفته بود و 

از جایگاه 500-491 دنیا به 650-601 تنزل یافت، 

توانســـت با یک جهش معنادار به سکوی 451 دنیا در 

ســـال 2024 برســـد؛ البته این روند کاهشی از سال 

2021 آغاز شـــده بود. جایگاه این دانشـــگاه در سال 

2022 بین 550-541 قرار داشـــت اما یک سال بعد 

به 540-531 رسید و حالا هم در میان 460 دانشگاه 

برتر دنیا قرار دارد. 

  جایگاه های برتر تایمز 
به علوم پزشکی ها رسید

جایگاه دانشگاه های کشور در رتبه بندی تایمز که مربوط 

به بخش کشورهای آســـیایی در سال 2023 می شود 

هم حاوی نکات قابل توجهی اســـت. براساس آخرین 

به روزرســـانی این نظام رتبه بندی، دانشـــگاه صنعتی 

شریف رتبه 64 دنیا را به دست آورده و بعد از آن دانشگاه 

علوم پزشکی مازندران با یک پله فاصله قرار دارد. جالب 

اینکه دو دانشگاه بعدی هم به وزارت بهداشت اختصاص 

پیدا کرده و دانشـــگاه علوم پزشکی گلستان با رتبه 69 

و علوم پزشـــکی کردستان با رتبه 71 قرار دارد و جایگاه 

پنجم دانشـــگاه های داخلی هم به علم و صنعت با رتبه 

74 دنیا رسیده است. دانشگاه صنعتی نوشیروانی بابل 

هم با جایگاه 78 در میان 10 دانشـــگاه برتر کشـــور از 

نگاه تایمز قرار گرفته است، در حالی که همین دانشگاه 

سال گذشـــته میلادی رتبه 57 جهانی را داشت و بعد 

از آن دانشـــگاه علوم پزشکی کردستان با جایگاه 64، 

دانشگاه علوم پزشکی مازندران 68، صنعتی شریف با 

رتبـــه 70، امیرکبیر با رتبه 90 و علم و صنعت با جایگاه 

96 دنیا قرار داشت. با مقایسه همین دو سال می توان 

نتیجه گرفت که دانشگاه های علوم پزشکی دست برتر 

را در میان برترین های ایران با معیارهای رتبه بندی تایمز 

در سال 2023 داشته اند، وضعیتی که در سال 2021 

هم به نفع وزارت علومی ها بود؛ هر چند همان سال رتبه 

اول دانشگاه های ایران در اختیار دانشگاه علوم پزشکی 

کردستان با جایگاه 45 دنیا بود،  اما بعد از آن دانشگاه 

صنعتی شریف با جایگاه 58، صنعتی نوشیروانی بابل 

با رتبه 59، صنعتی امیرکبیر با رتبه 70 و دانشـــگاه علم 

و صنعت با رتبه 76 بود. 

»فرهیختگان« با بررسی جایگاه دانشگاه های کشور در 3 نظام رتبه بندی معتبر دنیا گزارش می دهد

 افت دانشگاه های دولتی بزرگ 
در رقابت مرجعیت علمی

مدرک تحصیلی دانشـــنامه پایان تحصیلات مقطع »کارشناســـی 
پیوســـته« رشـــته »مهندســـی عمران- عمران« به شـــماره سریال 
»0765296« صادره از دانشگاه آزاد اسلامی »واحد زنجان« متعلق 
به »بهزاد بدلخانی« به شماره ملی »4284255861«مفقود گردیده 
اســـت. از یابنده درخواست می شود اصل مدرک را به آدرس زنجان 
– بلوار دانشـــجو -  جاده اراضی پائین کوه - دانشـــگاه آزاد اسلامی 

زنجان ارسال نماید.

مدرک فارغ التحصیلی اینجانب اعظم بیات فرزند محمد به شـــماره 
شناسنامه 5406 صادره از کرج مقطع کاردانی رشته نرم افزار صادره 
از واحد دانشگاهی کرج با شماره 1/18090 مفقود گردیده  و فاقد 
اعتبار می باشـــد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه 
آزاد اسلامی واحد کرج به نشانی کرج- انتهای رجایی شهر- تقاطع 
بلوار موذن و استقلال – صندوق پستی 313-31485 ارسال نمایید. 
اداره دانش آموختگان واحد کرج

آگهی مزایده عمومی 
دانشـــگاه آزاد اسلامی واحد بین المللی زابل در نظر دارد شاخ و برگ و چوب ناشی از 

هرس درختان سایت این واحد دانشگاهی را از طریق مزایده به فروش برساند. از متقاضیان 

دعوت می شـــود از تاریخ انتشـــار آگهی به مدت 10 روز با واریز مبلغ 2/000/000 ریال 

و ضمن تکمیل فیش واریزی مندرج در اســـتاد مزایده به دفتر حقوقی مراجعه فرمایند.   

تضمین شـــرکت در مزایده مبلغ 100/000/000 ریال اســـت که باید نقدا یا در قالب 

ضمانتنامه معتبر بانکی به حســـاب 0115860816008 نـــزد بانک صادرات به نام 

دانشگاه آزاد اسلامی واحد بین المللی زابل واریز گردد و فیش آن ضمیمه مدارک )پاکت 

الف( تحویل دفتر حقوقی دانشـــگاه گردد.  ضمنا پرداخت هزینه انتشار آگهی و هزینه 

کارشناســـی، هرس جمع آوری، توزین، حمل ونقل و نظافت کلی بر عهده برنده مزایده 

عمومی می باشـــد.  شما می توانید جهت کسب اطلاعات بیشتر و دریافت اسناد مزایده 

بـــه دفتر حقوقی مراجعه یا با تلفن 05432242797 و  همراه 09151448463 اداره 

حقوقی دانشگاه تماس حاصل فرمایید. 

روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی واحد بین المللی زابل

آگهی مزایده عمومی
دانشگاه آزاد اسلامی واحد شبستر در نظر دارد مجتمع مرغداری خود را با مشخصات 
ذیل از طریق مزایده عمومی به فروش برساند. لذا متقاضیان می توانند با واریز مبلغ 
یک میلیون ریال بایت خرید اســـناد )غیر قابل استرداد( و مبلغ هشت میلیاردو 
چهارصدوچهل میلیون ریال وجه نقد بابت ســـپرده شرکت در مزایده به حساب 
0105634086007 نزد بانک ملی به نام دانشگاه آزاد اسلامی واحد شبستر یا 
مبلغ هشت میلیاردو چهارصدوچهل میلیون ریال ضمانتنامه بانکی سپرده شرکت 
در مزایده اقدام نمایند. متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر و خرید اسناد به 
نشانی شبستر-جنب پارک آزادگان-واحد شبستر- دفتر معاونت توسعه و مدیریت 

منابع مراجعه یا با شماره 09204104416 تماس حاصل فرمایند.
 موضوع و شرایط مزایده: ملک مجتمع مرغداری  به شماره پلاک ثبتی 1810 فرعی 

از 29 اصلی به متراژ 98926  مترمربع 
1-آخرین مهلت خرید اســـناد تکمیل و تحویل پیشـــنهادات از تاریخ آگهی به 

مدت10 روز می باشد.
2- محل تحویل اسناد و پاکت پیشنهاد قیمت دفتر حراست واحد واقع در طبقه 

سوم ساختمان اداری می باشد.
3- به پیشنهادهای مشروط، مبهم و فاقد سپرده ترتیب اثر داده نخواهد شد.

4- شرکت در مزایده و دادن پیشنهاد قیمت به منزله قبول اختیارات و تکالیف دستگاه 
مزایده گذار و آیین نامه معاملات دانشگاه آزاد اسلامی می باشد.

5- دانشگاه در رد یا قبول هر یک یا تمامی پیشنهادات مختار است.
 6-هزینه آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.

7-سایر شرایط در اسناد مزایده درج شده است.
روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی واحد شبستر

نوبت دوم

 مرور مقالات آینده پژوهی ایران چه پیام هایی دارد؟

 در حوزه زنان، سلامت و جمعیت 
کمتر آینده پژوهی داشتیم

در دنیای امروز که همه چیز به ســـرعت تغییر می کند کشورها و 

نظام های مختلف باید بتوانند برای آینده خود برنامه ریزی های 

دقیقی داشته باشند. یکی از موضوعاتی که می توان در این راستا 

به سیاستگذاران و قانون گذاران کمک کند پژوهش های علمی 

اســـت. به عبارت دیگر این آینده پژوهی و آینده پژوهان هستند که می توانند ایده های خود 

را در حوزه آینده نگری در اختیار سیاســـتمداران بگذارند. در ادامه این گزارش به خوانشـــی 

از مقاله »خوشـــه بندی و تحلیل وضعیت مقالات علمی در حوزه آینده پژوهی« که توســـط 

محسن طاهری دمنه استادیار دانشگاه اصفهان، ابوالفضل اسدنیا و فضه ابراهیمی دکتری 

علم اطلاعات و دانش شناسی این دانشگاه در مهرماه 1401 به نگارش درآمده پرداخته ایم. 

  مقالات آینده پژوهی روند صعودی دارد
در ابتدا باید به این موضوع اشاره کرد که تدوین هر نقشه ای که بتواند رفتار علم را در بستر 

زمانی از گذشـــته تا آینده نشان دهد مساله بسیار مهمی به شمار می رود و به همین دلیل 

آینده پژوهی در دهه ها اخیر رشـــد بسیاری داشته است. هدفی که علم آینده پژوهی دنبال 

می کند شـــناخت عوامل موثر بر شکل دهی آینده و برنامه ریزی برای آن است. قدمت تولید 

مقاله در حوزه آینده پژوهی در ایران به حدود دو دهه و در جهان به نیم قرن می رســـد. با این 

وجود که در این دو دهه شـــاهد مقالات بســـیاری با موضوع آینده پژوهی بودیم اما باز هم 

می توان گفت که این حوزه از دید پژوهشگران ایرانی دور مانده است. 

جامعه آماری که در این گزارش در نظر گرفته شـــده شـــامل کلیه مقالات علمی در نورمگز، 

مگ ایران و ISC می شود. این مقالات علمی از طریق جست وجو به واژه هایی مانند آینده پژوهی، 

آینده شناسی، آینده نگاری، آینده اندیشی، تحلیل آینده و... . به دست آمده اند. با یک نگاه 

کلی می توان درباره رشد مقالات در حوزه آینده پژوهی در ایران گفت که همواره با سیر صعودی 

همراه بوده است. درواقع از دهه 90 به بعد با رشد این مقالات مواجه هستیم. از نیمه دهه 

80به بعد رشد مقالات صعودی بوده و در عرض 14 سال 200 برابر شده است. 

  سناریو؛ در صدر کلیدواژه مقالات آینده پژوهی
در مقالات آینده پژوهی 20 کلیدواژه با بیشترین فراوانی بررسی شده و براساس آن پرتکرارترین 

کلیدواژه، کلمه سناریو با فراوانی 156 است. در رتبه بعدی جمهوری اسلامی با فراوانی 35 و 

آینده نگری با فراوانی 27 قرار دارد. رانت موضوعی حوزه آینده پژوهی در ایران کلیدواژه سناریو 

است که کمی جلوتر به بررسی معنای آن خواهیم پرداخت. به منظور شناسایی ساختار فکری 

حاکم بر حوزه آینده پژوهی در ایران ارتباط مفهومی واژگان کلیدی مورد نظر تحلیل شـــده و 

درنهایت می توان به 8 خوشه موضوعی رسید. اولین خوشه ای که در این گزارش به آن می پردازیم 

چشم انداز آی سی تی است. 4 کلیدواژه فناوری اطلاعات، فضای مجازی، چشم انداز و دلفی 

در این خوشـــه در کنار هم قرار دارند. دو روش چشـــم انداز و دلفی احتمالا در مقالاتی که در 

حوزه آینده فناوری اطلاعات بوده به کار رفته  اســـت.  دومین خوشه، جغرافیدان های عاشق 

آینده است که در آن 3کلیدواژه میک مک، تحلیل ساختاری و تبریز در کنار هم قرار دارند. در 

حوزه برنامه ریزی جغرافیایی استفاده از نرم افزار میک مک بسیار زیاد است. درباره واژه تبریز نیز 

باید گفت که گروه های دانشگاهی در حوزه برنامه ریزی شهری و جغرافیایی در دانشگاه های 

دولتی و غیردولتی شهر تبریز توجه بسیار ویژه ای روی آینده پژوهی داشته اند. 

  آموزش عالی آینده گرا؛ دغدغه آینده پژوهان آموزش 
خوشه موضوعی بعدی خوشه توسعه دانشی است. در این خوشه 3 کلیدواژه توسعه، مدیریت 

دانش و آینده آورده شده است. تمرکز بیشتر این خوشه روی موضوع دانش است و همچنین 

باید گفت که توســـعه و آینده جزء واژگانی هستند که استفاده از آنها در کنار هم رایج است. 

خوشـــه دیگری که در این مقاله به این بررســـی شده آموزش عالی آینده گراست که از 3 واژه 

آموزش عالی، برنامه درسی و سرمایه انسانی تشکیل شده است. دغدغه پژوهشگران حوزه 

آموزش و علوم تربیتی درخصوص آینده در سال های اخیر در مقالات آنها پیداست. خوشه 

موضوعی آینده دینی از ده واژه آینده شناسی، سیاست، روش های آینده پژوهی، آینده پژوهی 

اسلامی، آینده های مطلوب، مطالعات آینده، عدم قطعیت، مهدویت، پیش بینی و برنامه ریزی 

تشکیل شده است.  روابط منطقه ای خوشه موضوعی بعدی مورد توجه قرار گرفته در این مقاله 

است. این خوشه با 12 کلیدواژه بزرگ ترین خوشه موضوعی در بین 8 خوشه ذکر شده است. 

جمهوری اسلامی ایران، عربستان، تحلیل سناریو، داعش، برنامه ریزی سناریو، عدم قطعیت، 

صنعت گردشگری، سناریو ویزارد، انقلاب اسلامی، امنیت، پیشران ها، سیاستگذاری و منابع 

انسانی از کلیدواژه های این خوشه هستند. به صورت کلی این خوشه به روابط منطقه ای ایران 

می پردازد. با توجه به چالش های فراوانی که جمهوری اسلامی در روابط بین المللی و منطقه ای 

خود دارد یکی از دغدغه های مهم پژوهشگران این موضوع است.  خوشه هفتم آینده نگاری 

راهبردی است. این خوشه از 3 کلیدواژه آینده نگری راهبردی، فناوری و راهبرد تشکیل شده 

است. آینده نگاری راهبردی به عنوان یکی از رویکردهای غالب بر مطالعات آینده پژوهی در 

جهان شناخته می شود. خوشه موضوعی آخر وزن سنگین روش است. کلیدواژه های توسعه 

گردشگری، تحلیل اثرات متقابل و عوامل کلیدی و پیشران های راهبری، از جمله کلیدواژه های 

این این خوشه هستند. دلیل نام گذاری این خوشه وزن سنگین، روش تحلیل اثرات متقابل 

است که منجر به شناختن عوامل کلیدی می شود. 

  سناریو نویسی؛ روش محبوب آینده پژوهان
درنهایت باید گفت که روند رشـــد مقالات آینده پژوهی در ایران نشان می دهد که این حوزه 

مانند مطالعات جهانی که در این حوزه انجام می شود درحال رشد است. به لحاظ فراوانی نیز 

3 واژه سناریو، جمهوری اسلامی و آینده نگاری پرکاربردترین واژه ها در بین پژوهش های این 

حوزه هستند. همچنین ساختار کلی شبکه کلیدواژه ها نیز نشان دهنده این موضوع است که 

بیشترین لینک ارتباطی مربوط به واژه سناریو است و می توان این استدلال را داشت که روش 

سناریو نویسی بیشترین سهم را در بین پژوهش ها و مقالات آینده پژوهی به خود اختصاص 

می دهد. البته کلیدواژه سناریو به لحاظ کاربرد در مطالعات آینده پژوهشی در سطح جهان 

نیز رتبه سوم را به خود اختصاص می دهد که این موضوع نشان دهنده همسویی مطالعات 

ایران و جهان در حوزه آینده پژوهی است. 

  در حوزه زنان، سلامت و جمعیت کمتر به سراغ آینده پژوهی رفته ایم
برای تحلیل 8 خوشه مطرح شده هم باید عنوان کرد در برخی از مسائل مانند روابط منطقه ای 

که نوعی مساله سیاســـی و حکومتی است مطالعات فراوانی صورت گرفته است. می توان 

3دلیل برای این موضوع متصور شـــد؛ اول اینکه وجود اندیشکده های نظامی دغدغه مند 

آینده اســـت که گفتمان آینده پژوهی در ایران برای اولین بار در آنها شکل گرفته است. دوم 

اینکه بودجه های حکومتی نیز به سمت این نوع موضوعات سرازیر است. همچنین باید به 

این موضوع اشاره کرد که با ورود دانشگاه های دولتی به عرصه آینده پژوهی، برخی از نشریاتی 

در این حوزه مجوز گرفتند که رویکردهای سیاسی داشتند و این دلایل بود که موجب ایجاد 

چنین خوشه بزرگی شد. ازجمله حوزه هایی که کمتر به سمت آینده پژوهی رفته اند می توان 

از حوزه بهداشـــت، سلامت، محیط زیست، صنعت، زنان، مشاغل، انرژی، جمعیت، انقلاب 

صنعتی چهارم و فناوری های نوظهوری یاد کرد. با این وجود که این موضوعات به مراتب در 

دنیا برای مقالات آینده پژوهی کاربرد دارد اما پژوهشگران ایرانی از آن مغفول مانده اند. به نظر 

می رسد باید مطالعات آینده پژوهانه انجام شده در ایران از نگاه روش و با دیدگاهی انتقادی 

بررسی شود و خوشه های روشی در این حوزه استخراج شود. 
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پلتفرم »کورســـرا« Coursera یکی از پلتفرم های معروف و پرطرفدار یادگیری 

آنلاین در دنیاســـت که دوره های مختلفی را با آموزش از سوی برترین مدیران 

صنعت و دانشگاه ارائه می دهد. با بیش از 82 میلیون فراگیری که در سراسر 

دنیا در این پلتفرم ثبت نام کرده اند، کورسرا، طیف وسیعی از موضوعات را شامل 

کسب وکار، فناوری، هنر و علوم اجتماعی را دربرمی گیرد و سعی کرده علایق 

مختلف فراگیران را مدنظر قرار دهد. آنچه این پلتفرم را از دیگر پلتفرم ها متمایز 

می کند، فرصت منحصربه فردی است که برای یادگیری و کسب تاییدیه و مدرک 

از سوی دانشگاه های برجسته پیش روی فراگیران قرار می دهد و این امکان را 

فراهم می کند که بیش از 3 هزار مدرک و گواهینامه را در کنار مجموعه بیش 

از 6 هزار دوره آموزشـــی کسب کنند. به این ترتیب فراگیران می توانند تعداد 

مدرک هـــای معتبر خود در حوزه های مختلف را افزایش دهند. محبوبیت این 

پلتفرم خود گویای این موضوع اســـت و طبق آمار تنها طی یک ماه، حدود 6 

میلیون دانشجو در دوره های این پلتفرم ثبت نام کرده اند. علاوه بر این، پلتفرم 

کورسرا مدام در حال گسترش نفوذ خود در دنیاست و برای برآوردن این هدف، 

مشـــارکت خود را با حدود 2700 موسسه آموزشی آغاز کرده تا به این واسطه 

مخاطبان بیشـــتری را به خود جذب کند. با ارائه این دوره ها، مدارک معتبر و 

دسترســـی جهانی آن، فراگیران از هر طبقه اجتماعی می توانند به آموزش با 

کیفیت بالا دسترســـی داشته باشـــند و دانش و مهارت های خود را گسترش 

دهند. با توجه به گستردگی و مقبولیتی که این پلتفرم دارد، درآمد سالانه آن 

در ســـال 2022 قریب به 524 میلیون دلار برآورد شده است. کورسرا، دروازه 

ورود فراگیران به دنیایی از امکانات برای رشد شغلی و پیشرفت شخصی است 

که با همکاری با دانشگاه های مشهور دنیا، فراگیران قادر خواهند بود مدارک 

آنلاین کاملا معتبری در زمینه های مختلف IT، طراحی، تجارت، تجزیه و تحلیل 

داده ها، بهداشت، آموزش، یادگیری زبان، مدیریت پروژه، بازاریابی دیجیتال، 

هوش مصنوعی و امور مالی دریافت کنند که هم از ســـوی کارفرمایان و هم از 

سوی دانشگاه های دنیا شناخته شده و ارزش گذاری شده اند. این گواهینامه ها، 

فراگیران را به مهارت های موردنیاز مجهز کرده و آنها را برای مسیر شغلی موردنظر 

خود آماده می کنند. این پلتفرم با بیش از 200 دانشگاه و سازمان معتبر مانند 

دانشگاه استنفورد، جانز هاپکینز، گوگل، IBM و دانشگاه کلورادو همکاری و 

مشارکت می کند. این پلتفرم معروف ویژگی هایی را برای توسعه یادگیری ارائه 

می دهد. از جنبه های برجســـته آن می توان به تعهد این پلتفرم برای توســـعه 

اشتغال در فراگیران اشاره کرد. در قالب دوره های این پلتفرم، منابعی برای ایجاد 

مهارت های موردنیاز به منظور مشاغل سطح IT، تجزیه و تحلیل و ارزیابی شکاف 

مهارتی ارائه می شود و درنهایت به موفقیت  فراگیران در مشاغل مورد علاقه آنها 

می انجامد. مدارکی که فراگیران از سوی کورسرا دریافت می کنند قانونی بوده 

و این مزیت بزرگی در بازار کار برایشان به شمار می رود. این پلتفرم دارای یک 

داشبورد مرکزی است که به فراگیر اجازه می دهد روند پیشرفت خود را پیگیری 

کرده و مهارت های خود را با دیگران مقایسه کنند.

»پلورال سایت« Pluralsight  یک پلتفرم یادگیری الکترونیکی یا آنلاین جامع است 

که از فناوری برای ارائه یک مسیر یادگیری شخصی، موثر و جذاب برای فراگیران 

اســـتفاده می کند. پلورال سایت درواقع یک پلتفرم یادگیری آنلاین به حساب 

می آید که دوره های ارزیابی هایی را در زمینه های مختلفی چون توسعه نرم افزار، 

عملیات های IT، علوم داده و امنیت سایبری ارائه می دهد. این پلتفرم برای کمک 

به افراد و کسب وکارهای مختلف برای توسعه مهارت های فناورانه و به روز ماندن 

آنها همزمان با پیشرفت فناوری ها در صنعت طراحی شده با بیش از 7 هزار دوره 

آموزشی که موضوعات مختلف مرتبط با فناوری را پوشش می دهد و توسط بیش 

از 21 میلیون فراگیر در سراسر جهان مشاهده شده است. علاوه براین، این پلتفرم 

در سال گذشته با بیش از 1500 مربی خبره در صنعت به طور حرفه ای و با تجربه 

بالای خود، با 1.7 میلیون ســـاعت آموزش، باعث رشد بیش از صددرصدی در 

بحث ارزیابی مهارت ها شده  است. این پلتفرم طیف متنوعی از دوره های صدور 

گواهینامه مایکروسافت را ارائه می دهد که موضوعات ضروری مانند محاسبات 

ابری، مدیریت داده ها، نرم افزار، عملیات IT و امنیت سایبری را دربرمی گیرد. این 

دوره ها به طور خاص برای تجهیز فراگیران به مهارت ها و دانش لازم برای برتری در 

آزمون های خاص طراحی شده اند. این پلتفرم طیف وسیعی از ویژگی ها مانند 

اندازه گیری مهارت های تطبیقی، مســـیرهای یادگیری شخصی سازی شده و 

آزمایشگاه های تعاملی را ارائه می دهد که کسب و به کارگیری مهارت های جدید 

را برای فراگیران آســـان تر می کند. این شرکت در سال 2004 تاسیس شد و از 

آن زمان به یک پلتفرم مهارت های فناوری های پیشـــرو تبدیل شده است که به 

میلیون ها دانشجو  در سراسر جهان خدمات ارائه می دهد. بودجه این شرکت 12 

میلیون دلار و برحسب 31 میلیون کاربری که به خود جذب کرده، میزان درآمد 

سالانه آن قریب به 80 میلیون دلار برآورد شده است. علاوه بر این،  پلورال سایت  

مجموعه ای جامع از گواهینامه های سیستم ابری گوگل و... را نیز ارائه می دهد 

که برای پاسخگویی به نیازهای افرادی تنظیم شده اند که به دنبال تخصص در 

فناوری های سیستم ابری گوگل هستند. فراگیران می توانند مهارت های خود را 

در زمینه های مختلف مانند شبکه و امنیت از طریق دوره های جامع این پلتفرم 

افزایش دهند. این برنامه ها مفاهیم اساســـی در پشتیبانی فناوری اطلاعات، 

شبکه سازی و امنیت سایبری را پوشش می دهند و تضمین می کنند که فراگیران 

برای مقابله با چالش های دنیای واقعی در این حوزه ها به خوبی تجهیز شده اند. از 

ویژگی های بارز این پلتفرم، ارائه دوره های پروژه محور در آن است که فرصت را به 

فراگیران می دهد تا مهارت های تازه کسب شده خود را در پروژه های دنیای واقعی 

به کار گیرند. با کار روی سناریوهای عملی، فراگیران می توانند تجربیات عملیاتی 

ارزشمندی به دست آورند و اعتمادبه نفس خود را برای مقابله با چالش های مشابه 

در مشاغل حرفه ای خود توسعه دهند. این پلتفرم از یک مدل یادگیری خودگام 

پیروی می کند و کاربران را قادر می ســـازد تا با سرعت خودشان یاد بگیرند. این 

پلتفرم دوره هـــای ویدئویی، تمرین های تعاملی، ارزیابی مهارت ها و پروژه های 

عملـــی را ارائه می دهد که یک تجربه یادگیری جامع و جذاب را عرضه می کند. 

این انعطاف پذیری به فراگیر اجازه می دهد تا براساس ترجیحات و اولویت های 

خود در محتوا پیشرفت کند. 

»یوداســـیتی« Udacity یک پلتفرم شناخته شده و معروف بین موسسات و 

ســـازمان های مختلف دنیاست که 14 میلیون فراگیر را در جامعه جهانی به 

خود جذب کرده است. اینکه طبق آمار، حدود 79 درصد از فراگیران دوره های 

این پلتفرم را به انتها می رســـانند، نشان دهنده ارزش بالای آن بین فراگیران 

اســـت. این دوره ها به گونه ای طراحی شده اند که جذاب، مرتبط و سودمند 

بوده و تضمین کننده آن اســـت که آنها می تواننـــد مهارت های عملی مورد 

تقاضا در بازار کار را کســـب کنند. مشارکت  یوداسیتی  با شرکت های معتبر 

فناوری مانند گوگل، IBM، سیســـکو، آمازون و ســـایر شرکت ها، اعتبار این 

پلتفرم را بیشتر هم کرده است. این همکاری ها به دانشجویان و متخصصان 

اجازه دسترســـی به جدیدترین فرآیندهای صنعتـــی و مهارت های عملی را 

می دهد که در بخش های فناوری و کســـب وکار بســـیار مورد توجه هستند. 

برنامه های نانومقیاس این پلتفرم به عنوان یکی از دوره های معتبر از ســـوی 

کارفرمایان به رســـمیت شناخته شده است. فارغ التحصیلان این دوره ها، با 

توجه به اعتباری که مدرک اعطا شده از سوی شرکت  یوداسیتی  دارد، افزایش 

حقـــوق قابل توجهی از 10 تا 38 درصد را تجربه کرده اند که نشـــان دهنده 

تاثیر ملموس آموزه های این پلتفرم بر رشـــد و موفقیت حرفه ای آنهاســـت. 

این شـــرکت گواهینامه های معتبری را برای پیشـــرفت شـــغلی فراگیران در 

زمینه فناوری و زمینه های مرتبط ارائه می دهد. این گواهینامه ها که شـــامل 

گواهی هـــای دوره، گواهینامه های برنامه نانومتری و گواهینامه های معتبر 

صنعتی می شـــود از ارزش بالایی برای افرادی برخوردار اســـت که به دنبال 

ارتقای مهارت ها و پیشرفت در حوزه های کاری هستند. تمرکز دوره های این 

پلتفـــرم روی مهارت های کاربردی و موردتقاضای بازار کار اســـت و فراگیران 

بـــا گذراندن این دوره ها در این مهارت ها تخصـــص لازم را پیدا می کنند که 

درنهایت آنها را به ســـمت نیاز فناورانه جامعه و صنایع مرتبط سوق می دهد. 

دوره های این پلتفرم در حوزه های علوم کامپیوتر، علوم داده، کســـب وکار و 

هوش مصنوعی و در همکاری با دانشگاه ها و موسسات آموزشی مختلف دنیا 

ارائه می شوند. این پلتفرم در واقع ترکیبی از ویدئو، پرسش و تمرینات تعاملی 

مفاهیم یادگیری را عرضه می کند. هدف این پلتفرم، عمومی کردن آموزش و 

در دسترس قرار دادن یادگیری با کیفیت بالا برای همه، صرف نظر از پیشینه 

یا موقعیت مکانی آنهاست. تعداد دانشجویان آنلاینی که در سال 2022 از 

دوره های پلتفرم  یوداسیتی  استفاده کردند به 17 میلیون نفر و سقف درآمد 

این پلتفرم در ســـال 2022 به 100 میلیون دلار رســـید. این پلتفرم با ارائه 

بیش از 200 دوره رایگان یک نقطه شروع عالی برای اکتشاف در فراگیران به 

شمار می رود. محتوای باکیفیت، پشتیبانی مربیان، انجمن های دانشجویی، 

مربیان باتجربه از صنایع و مشاوره های شغلی از جمله ویژگی های این پلتفرم 

به شمار می رود. مدت زمان دوره های این پلتفرم هم بین چند ساعت تا چند 

هفته و چند ماه متفاوت است. این شرکت همچنین برای دسترسی راحت تر به 

آموزش ها، بورسیه هایی با محدودیت های مالی نیز به فراگیران ارائه می دهد. 

»کدآکادمـــی« Codecademy یک پلتفرم شـــناخته شـــده برای یادگیری 

آنلاین و فراگرفتن فرآیند کدنویســـی اســـت که بدون شـــک توانسته بعد از 

سال ها مشروعیت خود را اثبات کند. از زمان آغاز به کار آن در سال 2011، 

شـــمار کاربران این پلتفرم از 50 میلیون نفر هم فراتر رفته، اما هنوز هم جزء 

پرطرفدارتریـــن پلتفرم های آنلاین در دنیا اســـت. در حال حاضر ده ها هزار 

کاربر از این پلتفرم آنلاین اســـتفاده می کنند. ارزش چشـــمگیر این شرکت 

در ســـال 2021 به حدود 525 میلیون دلار رســـید. علاوه براین، شـــرکت 

کدآکادمی به طور مداوم درآمد ســـالانه ای معادل 59 میلیون دلار معادل 3 

هزار میلیارد تومان تولید می کند. این پلتفرم آموزشـــی، فرصت های خوبی 

را پیش روی دانشـــجویان برای یادگیری فرآیند کدنویسی و یادگیری آنلاین 

فراهم می کند و در انتهای آموزش های آنلاین، آزمونی را برای فراگیران برگزار 

کرده و تاییدیه ای به آنها اعطا می کند. البته تاییدیه و مدرکی که این پلتفرم 

به دانشـــجویان می دهد معادل مدرک دانشـــگاهی نیست، اما بدون شک 

نمی توان ارزش این مدرک را نادیده گرفت که به ویژه در مراحل ابتدایی شروع 

به کار آنها از اهمیت بالایی برخوردار اســـت. دانشـــجویان با فراگرفتن این 

پلتفرم و مفاهیم آموزشی آن، با در اختیار داشتن چنین گواهینامه شناخته 

شـــده ای در صنعت می توانند در دنیای فناوری گام برداشته و از مزیت های 

رقابتی آن هم برخوردار شوند. پلتفرم کدآکادمی، مجموعه غنی از ویژگی ها 

را ارائه می دهد که به رغم تســـهیل در فرآیند آموزش، به افراد در یافتن شغل 

کمک می کند. این پلتفرم در فرآیند آموزشی اش، طیف وسیعی از دوره ها و 

ویدئوهای آموزنده را ارائه داده که به این واسطه دانش و مهارت های لازم را 

در اختیار دانشـــجویان و فراگیران قرار می دهد. علاوه بر چالش هایی که در 

روند یادگیری برای فراگیران ایجاد می کند، تمرین های عملی هم برای آنها 

طراحی کرده و در بخش پروژه ها نیز فضای لازم را ایجاد می کند تا فراگیران 

بتوانند توانایی های خود را به نمایش بگذارند و یک نمونه کار حرفه ای خلق 

کنند. فراگیران با دسترسی سریع به مفاهیم آموزشی و کدنویسی می توانند 

مهارت های کافی را برای اشـــتغال حرفه ای خود به دســـت بیاورند و به طور 

حرفه ای در صنعت کدنویسی مشغول به کار شوند. مدت دوره های ارائه شده 

در قالب این پلتفرم، بسته به برنامه خاصی که فرد انتخاب می کند، متفاوت 

است. مدرک تاییدیه ای که از سوی شرکت ارائه دهنده این پلتفرم به فراگیران 

ارائه می شود، از سوی شرکت های برتر که به دنبال افزایش مهارت های تیم 

فناوری خود هســـتند، به رسمیت شناخته می شود. این پلتفرم هم در قالب 

طرح رایگان و هم طرح های مبلغ دار قابل دســـترس است. در بخش رایگان 

آن، کاربران به طیف وســـیعی از منابع کدنویسی دسترسی دارند که بدون 

پرداخـــت هیچ هزینه ای می توانند از مفاهیم آن بهره مند شـــوند، اما برای 

افرادی که مایل به شـــروع آموزش ها و کار حرفه ای در این زمینه هســـتند تا 

بتوانند وارد صنعت فناوری شـــوند، نسخه Pro توصیه می شود که ماهیانه 

24 دلار قیمت دارد. 

پلتفـــرم »اجوکیتیو« Educative به عنوان یک پلتفرم پیشـــرو در یادگیری 

الکترونیکی اســـت که به دلیل دوره هـــای عملیاتی و مبتنی بر پروژه ای که 

توسعه مهارت های فناوری مورد تقاضا را در اولویت قرار می دهند، شهرت دارد 

و عملکردی بسیار تحسین برانگیز داشته است. با گسترش سریع کاربران به 

بیش از 500 هزار فراگیر، این پلتفرم یکی از مقاصد قابل اعتماد برای آموزش 

آنلاین به شمار می رود که شامل ارائه یک انتخاب از بیش از 500 دوره در 

زمینه های مختلف مانند توسعه وب، مهندسی نرم افزار، یادگیری ماشینی 

و علم داده می شـــود. از جمله ویژگی های استاندارد این پلتفرم می توان به 

محیط های کدگذاری تعاملی آن اشاره کرد که محیطی بدون دردسر برای 

تمرین کدنویســـی در اختیار فراگیران قرار می دهد. با حذف نیاز به نصب 

نرم افزار، این ویژگی منحصربه فرد، یادگیری را ســـاده تر کرده و فراگیران را 

قادر می ســـازد تا صرفا بر تقویت توانایی های کدنویسی خود تمرکز کنند. 

درواقع، پلتفرم  اجوکیتیو  تجربه یادگیری الکترونیکی جامع و تعاملی را ارائه 

می دهد که پاسخگوی نیاز فراگیرانی است که به دنبال افزایش مهارت های 

فنی خود هستند. این پلتفرم در حال حاضر بیش از یک میلیون کاربر دارد 

که از آن استفاده می کنند و در جدیدترین آمار ارائه شده از میزان درآمد این 

شـــرکت، حدود 87 میلیون دلار درآمد کسب کرده است. آنچه این پلتفرم 

را متمایز می کند، رویکرد تعاملی آن برای یادگیری اســـت. این فراتر از یک 

تئوری صرف است و به فراگیران قدرت می دهد تا دانش به دست آورده را در 

ســـناریوهای دنیای واقعی به کار ببرند. آنها با درگیر شدن در مفاهیم این 

پلتفرم نه تنها مفاهیـــم را درک می کنند، بلکه مهارت های عملی موردنیاز 

برای موفقیت در زمینه انتخابی را نیز توسعه می دهند. همچنین این پلتفرم، 

بازخورد مبتنی بر عملکرد و ردیابی را در کنار بینش های ارزشـــمند در روند 

یادگیـــری ارائه می دهد. این ویژگی به فراگیران امکان می دهد پیشـــرفت 

خود را ارزیابی کرده و حوزه های موردنیار به بهبود را بشناســـند و استراتژی 

یادگیری خود را براســـاس آن تنظیم کنند. در این پلتفرم، مدت زمان دوره 

به گونه ای طراحی شده است که انعطاف پذیر و سازگار با نیازهای هر فراگیر 

باشـــد. مدت زمان یک دوره عموما به عوامـــل مختلفی از جمله دوره های 

خاص یا مســـیر یادگیری انتخابی، دانش قبلی فراگیر و ســـرعت یادگیری 

آنها بســـتگی دارد. این رویکرد خودگام بـــه فراگیران این امکان را می دهد 

که در محتوا پیشرفت کنند. مدت زمان دوره های این پلتفرم متفاوت است 

به گونه ای که برخی دوره های کوتاه تر را می توان تنها در چند ساعت تکمیل 

کرد و به فراگیر اجازه می دهد به سرعت مهارت های جدید را کسب کند. از 

ســـوی دیگر، دوره های جامع تر، مانند مقدمه ای بر CSS و HTML ممکن 

اســـت حدود 20 ساعت زمان اختصاصی یادگیری نیاز داشته باشند. برای 

فراگیرانـــی که به دنبال درک عمیق تر برخی مفاهیم هســـتند، دوره های 

خاصی طراحی شـــده که هفته ها یا ماه ها به طول می انجامد. از مهم ترین 

ویژگی های این پلتفرم آموزشی می توان به این مورد اشاره کرد که فراگیران 

می توانند دوره هایی را بســـته به هدف یادگیری خاص خود و نیز زمانی که 

در اختیار دارند، انتخاب کنند. 

همکاری پلتفرم »کورسرا« با 2۰۰ دانشگاه دنیا

پلتفرم 31 میلیون نفری یادگیری الکترونیکی

1۰۰ میلیون دلار درآمد با 17 میلیون دانشجوی آنلاین

درآمد 3 هزار میلیاردی »کدآکادمی« در سال

درآمد ۸7 میلیون دلاری »اجوکیتیو« با ارائه ۵۰۰ دوره

پلتفرمهایآنلاینســـالهاپیشروانهبازارشـــدنداماهیچزمانیبهاندازه

دورانهمهگیریکرونانتوانســـتنداقبالوطرفدارپیداکنند.درایندوران

کهمدارسودانشگاههاتعطیلبودوهمهآموزشهابهصورتمجازیوازراه

دورپیشمیرفت،بسیاریازشرکتهایفناورانهاقدامبهطراحیوتوسعه

نرمافزارهـــاوپلتفرمهـــاییادگیریآنلاینکردندتابتواننـــدباورودبهبازار

پلتفرمهایآموزشآنلاین،باآنهابهرقابتبپردازند.درجدیدترینبررسیهاوتجزیهوتحلیلهاییکهصورتگرفته،

پژوهشـــگرانبهشناساییبهترینپلتفرمهاییادگیریالکترونیکوآنلاینپرداختهاند.ایندادههابراساستجربه

استفادهکاربرانازاینپلتفرمهابهدستآمدهوکاربرانتجربهشخصیاستفادهازاینپلتفرمهارامنعکسکردهاند.

ندا اظهری 
مترجم
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جهانجهان  شهرشهر
پلیس آلبانی در کمتر از 10 روز برای دومین بار وارد اردوگاه منافقین شد

ناگفته های عملیات تیرانا
فرهیختگان پلیس آلبانی پنجشنبه هشتم تیر برای دومین بار 

به سراغ پایگاه گروهک تروریستی منافقین )اشرف 3( در حومه 

تیرانا رفت. براساس گزارشی که روزنامه آلبانی دیلی نیوز به نقل از 

رسانه های محلی نوشته، پلیس تمامی خودروهای خروجی از این 

اردوگاه را کنترل می کند. در این خبر به دلیل اقدام پلیس آلبانی 

اشاره نشده اما منابع خبری یورونیوز در آلبانی گفته اند نیروهای 

پلیس این کشور از عصر چهارشنبه 7 تیر در اردوگاه اشرف3 مستقر 

شده اند و تمامی خودروهای ورودی و خروجی را بازرسی می کنند. 

منابع این رسانه می گویند بازرسی های پلیس با هدف جلوگیری از 

ورود تجهیزات رایانه ای به اردوگاه اشرف 3 انجام می شود تا از ادامه 

فعالیت سایبری توسط اعضای این گروه مخالف حکومت ایران 

جلوگیری شود. مقام های پلیس آلبانی دلیل حضور نیروهای تحت 

امرشان در جلوی دروازه ورودی اردوگاه سازمان مجاهدین را افزایش 

تدابیر امنیتی در این اردوگاه اعلام کردند. این دومین باری است که 

پلیس آلبانی به سراغ این گروهک تروریستی می رود. حدود 9 روز 

پیش، در سی ام خردادماه یعنی سالروز تغییر فاز گروهک منافقین 

به نظامی پلیس با حکم دادگاه برای بازرسی وارد اردوگاه اشرف3 

شد. برخلاف دفاعیات پیشین، این بار پلیس با هدف مشخصی 

وارد اردوگاه شده بود تا ضمن بازرسی سرورهای مخصوص عملیات 

سایبری منافقین را جمع آوری کند. مخالفت و ممانعت منافقین 

برای بازرسی از این ساختمان منجر به درگیری می شود و پلیس 

برای متفرق کردن منافقین از اسپری اشک آور استفاده می کند. 

خبرگزاری تسنیم دلیل حضور مجدد پلیس در این اردوگاه را بازرسی 

بیشتر خوانده است. به نوشته تسنیم، پلیس آلبانی پس از بررسی و 

پردازش مشترک اطلاعات موجود در سرورهای به دست آمده از مقر 

منافقین، دریافته است که برخی اطلاعات مهم دیگر توسط این 

گروهک مخفی شده است، به همین دلیل صبح روز پنجشنبه مجددا 

برای بازرسی بیشتر وارد اردوگاه اشرف 3 شده و در بررسی های مجدد 

اطلاعات بیشتری به دست پلیس آلبانی افتاده است. اینکه چه شد 

که پلیس آلبانی به سراغ منافقین و ساختمان عملیات سایبری آن 

رفت و مهم تر از آن اینکه چرا آنها روز سی ام خرداد را برای عملیات 

برگزیدند پرسش هایی است که خبرنگار »فرهیختگان« توانسته به 

بخشی از پاسخ آن دست پیدا کند. 

  هزینه عملیات سایبری

با انتقال گروهک تروریستی منافقین از عراق به آلبانی و عدم 

دسترسی های سابق، با آموزش های سرویس های اطلاعاتی غربی 

این گروهک اقدام به ایجاد یگان سایبری برای عملیات علیه تهران 

کرد. اگرچه این یگان در ابتدا در شبکه های اجتماعی فعال بود اما 

به مرور و با آموزش سرویس های امنیتی غربی و تهیه پیشرفته ترین 

تجهیزات و سرورها برای این گروهک، پروژه حمله به زیرساخت های 

حیاتی ایران در دستور کار این گروهک قرار گرفت. با پشتیبانی 

از منافقین، کشورها از تبعات حملات سایبری به زیرساخت های 

ایران نیز در امان بودند چراکه به جای دولت واحد عملیات کننده 

یک گروهک تروریستی بود و این گروهک عملا زیرساختی نداشت 

که تهران بتواند اقدام مقابله به مثل بکند. به دنبال حمله سایبری 

در آبان سال 1400 به جایگاه های پمپ بنزین در ایران که منجر به 

اختلالات جدی در روند سوخت گیری در سراسر کشور شد منافقین 

و سرویس های امنیتی حامی آنها در سال 1401 سرمایه گذاری 

بیشتری روی این اقدامات انجام دادند و بیش از 8 هزار و 321 بار 

به شبکه زیرساختی کشور حمله سایبری کردند. نهادهای امنیتی 

آماری از اینکه منشأ این حملات کدام کشور بوده و چه میزان از این 

حملات توسط منافقین انجام گرفته، ارائه نداده اند اما گفته می شود 

هک سایت شهرداری تهران، وزارت خارجه، وزارت آموزش و پرورش 

و... توسط این گروهک انجام شده است. به گفته منابع آلبانیایی در 

جریان بازرسی سی ام خردادماه از اردوگاه منافقین، آنها سرورهایی را 

در داخل این اردوگاه کشف کردند که از طریق آنها برخی موسسات 

خارجی هک شده اند.

هدف آلبانی در میزبانی از گروهک منافقین، کسب اعتبار و جایگاهی 

بین المللی در منطقه بالکان از طریق همراهی با سیاست های آمریکا 

بود. این کشور ضمن تقویت نقش خود در منطقه و روابط بین الملل 

و موقعیتش در قبال آمریکا و متحدان غربی، از کمک های مالی 

میلیونی آمریکا و سازمان ملل و برخی کشورهای عرب نیز برخوردار 

شد. برای مقامات آلبانی پذیرش منافقین یک بازی دو سر برد بود 

و در این بین زیرساخت های ایران بود که یک به یک زیر حملات 

گسترده سایبری از آلبانی قرار می گرفت و هیچ کشور و دولتی نیز 

در برابر آن پاسخگو نبود. کمتر از یک سال پس از حمله سایبری 

به پمپ بنزین های ایران در تیر و شهریور 1401 دو حمله بسیار 

سنگین سایبری بخشی از زیرساخت های آلبانی را از کار انداخت. 

در یکی از این حملات به طور موقت تمام سیستم ها از جمله سامانه 

جامع مدیریت اطلاعات که ورود و خروج در گذرگاه مرزی را ثبت 

می کند، تعطیل و در پی آن صف های طولانی در دو گذرگاه مرزی 

این کشور تشکیل شد. با گذشت نزدیک به یک سال پس از این 

حمله هنوز بخشی از شبکه خدمات رسانی آلبانی نتوانسته به چرخه 

خدمات رسانی بازگردد.  آلبانی ایران را به این عملیات سایبری متهم 

و به دنبال آن به قطع رابطه سیاسی با تهران اقدام کرده اما ایران 

همواره این اتهامات را رد کرده و جمهوری اسلامی را بخش مهمی از 

تلاش های مسئولانه بین المللی در مقابله با تهدید حملات سایبری 

خوانده است.  هنوز منشأ حملات سایبری به آلبانی مشخص نشده 

است اما دو حمله پی درپی آن هم در بازه ای دوماهه، تیرانا را متوجه 

ضعف اساسی در زیرساخت هایش کرده است. احتمالا پس از این 

ضربه دردناک، مقامات آلبانیایی متوجه شدند که اگر جلوی اقدامات 

سایبری گروهک تروریستی منافقین را نگیرند عواقب سختی در 

انتظارشان است و ایران مجاز به اقدام متقابل با هدف حمایت از 

خود، واداشتن دولت مسئول به پیروی از تعهداتش و جبران خسارت 

دولت زیان دیده است. پس از حملات سایبری به آلبانی و قطع 

روابط دیپلماتیک تهران و تیرانا به نظر می رسد دو طرف مذاکرات 

محرمانه ای در این باره داشته اند که خروجی آن منجر به جمع آوری 

سرورهای یگان سایبری منافقین شده است. علاوه بر این با توجه 

به اینکه آلبانی بدون چراغ سبز ایالات متحده امکان اقدام علیه این 

گروهک را نداشته، احتمالا در قالب مذاکراتی که منجر به آزادی 

چند زندانی از دو طرف شده است طرف غربی همچون سابق این 

گروهک را معامله کرده باشد. حمایت دولت بایدن از حق آلبانی برای 

تحقیق درباره احتمال فعالیت غیرقانونی در خاک این کشور نیز در 

همین چهارچوب قابل ارزیابی است. با توافقات قبلی پلیس آلبانی 

روز سی ام خرداد که احتمالا انتخاب این روز به پیشنهاد طرف ایرانی 

بوده است به مقر منافقین مراجعه می کند. این بازرسی اگرچه مسبوق 

به سابقه بوده است اما برخلاف دفعات پیشین که کادر منافقین 

آشپزخانه و سالن غذاخوری و مکان هایی در این سطح از اهمیت را 

به پلیس نشان می دادند پلیس آلبانی دست روی ساختمان یگان 

سایبری منافقین می گذارد و مصرانه خواستار بازرسی از این مکان 

می شود. این درخواست با مخالفت کادر رهبری منافقین مواجه 

می شود و آنها به اعضا دستور ایجاد سپر انسانی در مقابل ساختمان 

را می دهند و همین موضوع نیز منجر به درگیری طرفین می شود 

که در جریان آن منافقین به بیش از 150 خودروی پلیس خسارت 

وارد می کنند و پلیس نیز 70 منافق را دستگیر و 36 نفر را زخمی 

کرده و یک نفر را به هلاکت می رساند. با وجود این درگیری ها، پلیس 

تمام کامپیوترها و سرورهایی که در ساختمان سایبری منافقین 

قرار داشته را جمع آوری کرده و به خارج از اردوگاه منتقل می کند. 

از محتویات این سرورها و کامپیوترها اطلاعی در دست نیست اما 

منابع غیررسمی می گویند اطلاعات بسیار ارزشمندی در این سرورها 

و کامپیوترها ذخیره شده است که یکی از آنها می تواند افراد مرتبط 

با این گروهک در ایران باشد. 

  در سرورها چه اطلاعاتی وجود دارد؟

یکی از میانداران ناآرامی های سال گذشته، گروهک تروریستی 

منافقین بود. از طریق این سرورها که به احتمال زیاد بررسی آنها 

با حضور کارشناسان ایرانی خواهد بود و حتی این احتمال وجود 

دارد که آنها به ایران انتقال داده شوند، سرشبکه ها و اعضای مرتبط 

با این گروهک در داخل کشور نیز مشخص می شوند. این افراد که 

عمدتا از طریق شبکه های اجتماعی به دام منافقین افتاده اند و 

در ازای همکاری با این گروهک، مبالغ قابل توجهی نیز به دست 

آورده اند، دست به اقدامات تروریستی و خرابکارانه در کشور زدند. 

سال گذشته این گروهک کانون های شورشی را در سرتاسر کشور 

سامان داد که اعضای آن وظیفه دامن زدن به التهابات در کشور را 

برعهده داشتند. تصاویر پهپادهای پلیس آلبانی از مقر منافقین 

نشان می داد که اعضای این گروهک برخی اسناد را پیش از آنکه به 

دست پلیس برسد، به آتش کشیدند و برخی نیز با ایجاد سپر انسانی 

300 نفره، مانع بازرسی چند ساختمان  مهم این گروهک تروریستی 

شدند. دسترسی به اطلاعات در درون آن ساختمان ها بسیاری از 

گره ها درباره این گروه جنایتکار را باز خواهد کرد. 

  پایان مدارا

ناآرامی ها در ایران بازار شب عید گروهک های تروریستی و اپوزیسیون 

ایرانی بود. آنها هر کدام به شکلی تلاش داشتند تا غرب را وادار به 

حمایت از تشکیلات شان کنند. در این بین منافقین گوی سبقت 

را از دیگران ربوده بود. این گروهک با دارا بودن سرشبکه هایی در 

ایران در یک سال گذشته چندین و چند اقدام تروریستی در ایران را 

سازماندهی کرد. همین عملکرد نیز باعث شده بود تا 165 نماینده 

کنگره مریم رجوی را رهبر اپوزیسیون خوانده و از طرح 10 ماده ای او 

برای آینده ایران حمایت کنند. سرویس های اطلاعاتی و امنیتی غرب 

با داده های اشتباه که عمدتا از سوی منافقین و سایر گروه ها به آنها 

منتقل می شد کار را تمام شده می دانستند و بی پروا به میدان آمدند تا 

تهران نیز با دست بازتری اقدام کند. در گام نخست تهران بزرگ ترین 

گروهک تروریستی مخالف را هدف قرار داد تا الباقی معاندان و 

اپوزیسیون که عملا فاقد وزن چندانی به جز در شبکه های اجتماعی 

هستند، حساب کار دست شان بیاید. تهران در قالب دیپلماسی 

امنیتی طرف های غربی را متوجه هزینه ماجراجویی هایشان کرد 

و هشدار داد درصورت مماشات با شبکه تروریسم تهران دست به 

کار خواهد شد و به هر شکل ممکن تهدید را از بین می برد. ایران 

در مواجهه با داعش و موشک باران مقر گروهک های تروریستی در 

اقلیم کردستان این گزاره را تثبیت کرد که هیچ شکلی از تهدید را 

برنمی تابد و آن را در مبدا هدف قرار می دهد. 

در جریان مذاکرات انجام گرفته، گردهمایی منافقین در حومه پاریس 

لغو شد. منافقین که از سال 2008 در اول جولای میتینگ شان را 

در پاریس برگزار می کردند امسال اجازه برگزاری چنین نشستی را 

ندارند. این گروهک امسال قصد داشت به صورت همزمان در اول 

جولای )10 تیر( در پاریس و آلبانی مراسم برگزار کند در این مسیر 

ناکام ماند و با رایزنی فراوان تنها اجازه این را پیدا کرد تا یک تجمع 

اعتراضی آن هم در بعدازظهر در یکی از میادین پاریس برگزار کند. 

  منافقین چه خواهند کرد؟

منابع مالی منافقین باعث شده این گروهک بتواند حمایت برخی 

از نهادهای وابسته به پارلمان اروپا، نمایندگان این پارلمان و دیگر 

کشورهای اروپایی را به خود جلب کند. یکی از گروه های وابسته به 

پارلمان اروپا گروه موسوم به دوستان ایران آزاد است که توسط لابی 

قدرتمند منافقین در بریتانیا، فرانسه، ایتالیا، دانمارک، بلژیک و 

پارلمان اروپا سازماندهی شده اند. این افراد در ازای دریافت پول 

منویات منافقین را در اتحادیه اروپا دنبال می کنند. نام اکثر این افراد 

در طرح های ضدایرانی به چشم می خورد. اعمال تحریم های جدید 

علیه ایران و تلاش برای تروریستی اعلام کردن سپاه پاسداران نیز از 

اقدامات این افراد نزدیک به منافقین است. در شرایط فعلی به طور 

حتم نخستین ملجأ و پناهگاه منافقین این شبکه حامیان است. 

آنها با نمایندگان پارلمان اروپا و سیاستمداران بازنشسته وارد رایزنی 

خواهند شد تا این تصور ایجاد شود که اروپا مخالف این اقدام بوده 

است. در کنار این احتمال اقدامات رادیکال از سوی اعضای این 

گروه در سرتاسر اروپا یا آمریکا وجود دارد. دو دهه قبل و در جریان 

دستگیری مریم رجوی و 160 نفر از اعضای منافقین در فرانسه به 

اتهام ارتباط با فعالیت های تروریستی برخی از اعضای این سازمان به 

دستور مسعود رجوی دست به خودسوزی در مقابل سفارتخانه های 

فرانسه در نقاط مختلف جهان زدند. در روزهای گذشته اعضای 

این گروهک در مقابل سفارت آلبانی یا ایران در کشورهای اروپایی 

تجمعاتی برگزار کرده  و اقداماتی را نیز در دستورکار داشته اند اما 

در انجام آن ناکام بودند. 

  چه اتفاقی باید بیفتد؟

براساس آنچه نجات یافتگان از اردوگاه اشرف می گویند، اگر اعضای 

این گروهک حق انتخاب داشته باشند، حاضر به ادامه زندگی به 

شکل کنونی نیستند. آنها تحت تاثیر عملیات روانی منافقین، گمان 

می کنند درصورت خروج از اردوگاه و بازگشت به ایران به طور حتم 

اعدام خواهند شد. اگر آنها در جریان عفو سایر اعضای این شبکه 

قرار گیرند خواهان بازگشت به ایران هستند. تهران اگرچه خواهان 

استرداد رهبران این گروهک به جرم اقدامات تروریستی است اما 

خواستار حق انتخاب سایر اعضا برای ادامه زندگی است. به طور 

حتم پایان دادن به حضور منافقین به صورت یک تشکیلات در 

آلبانی مهم ترین برنامه ای است که ایران آن را دنبال می کند. اما در 

کنار آن ایران مصرانه خواهان بررسی پرونده فردی اعضای منافقین 

برای اعطای کیس پناهندگی به آنهاست. به عبارت ساده تر، اعضای 

این شبکه باید اجازه داشته باشند بدون حضور نماینده منافقین با 

نماینده کمیساریای سازمان ملل در امور پناهندگان گفت وگو کنند 

تا مشخص شود چند درصد اعضای این گروهک، حاضر به ادامه 

زندگی با سازمان هستند. پیش از این کمیساریای سازمان ملل در 

آلبانی دارای یک دفتر بود اما با فشار آمریکا این دفتر تعطیل شد 

تا منافقین پس از فرار از اشرف سرگردان شوند. براساس اظهارات 

افراد جداشده از سازمان درصورت چنین اقدامی گروهک منافقین 

دچار فروپاشی خواهد شد. 

دومین موضوعی که باید آلبانی درباره آن تصمیم بگیرد اجازه 

رفت وآمد به درون اردوگاه اشرف مثل بقیه اماکن موجود در آلبانی 

است. با برداشته شدن دیوارهای بلند که از اردوگاه اشرف یک پادگان 

مخوف نظامی ساخته است و ارتباط اعضا با مردم این گروهک 

شانسی برای بقا ندارد. 

سومین موضوع نیز پایان دادن به دسترسی خاص این گروهک است 

تا آنها دیگر مجال اقدام سایبری و تروریستی علیه مردم کشورمان 

را نداشته باشند. 

چهارمین موضوع اما مرتبط با خانواده این افراد است. صبح روز 

گذشته بسیاری از خانواده های اعضای گرفتار در فرقه منافقین، 

برای قدردانی از اقدام دولت آلبانی در مقابل سفارت ترکیه 

به عنوان دفتر حافظ منافع کشور آلبانی در تهران تجمع کردند. 

انجمن نجات خانواده های اعضای گرفتار در فرقه تروریستی 

منافقین خواسته های خود ازجمله آزادی عزیزان شان از بند 

سران گروهک تروریستی منافقین و نیز اجازه سفر به آلبانی 

برای دیدار با عزیزان شان را بعد از حدود چهل وچند سال مطرح 

کردند. خانواده این افراد می خواهند با فرزندان شان دیدار و 

گفت وگو کنند و به آنها اطمینان بدهند درصورت بازگشت اتفاقی 

بدتر از زندگی در اشرف برایشان نخواهد افتاد. با وجود این 

درخواست حقوق بشری تا به امروز خانواده این افراد نتوانسته اند 

با عزیزان شان صحبت کنند.

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

افزایش هزینه های مربوط به سلطنت در انگلیس

طبق گزارش سالانه کاخ سلطنتی انگلیس هزینه های مربوط به سلطنت در 

این کشور برای دومین سال متوالی افزایش یافته است. به گزارش تسنیم، 

طبق گزارش ســـالانه کاخ سلطنتی انگلیس مخارج خالص در سال مالی 

23-2022 با 5.1 میلیون پوند یا 5 درصد افزایش به 107.5 میلیون پوند 

رســـید. مشاوران ســـلطنتی یکی از این دلایل افزایش را تغییر تاج و تخت 

پس از مرگ ملکه الیزابت دوم در ماه ســـپتامبر دانستند. علاوه بر این به 

گفته آنها تورم و هزینه های مداوم بازسازی چندساله کاخ باکینگهام باعث 

افزایش هزینه ها می شود. هزینه های اضافی توسط ذخایر در نظر گرفته 

شده تامین می شود. از آنجا که افزایش هزینه های زندگی مردم بریتانیا به 

گسترش نارضایتی ها در این کشور دامن زده است، برخی از بریتانیایی ها 

از خانواده سلطنتی به دلیل سازماندهی مراسم پرهزینه تاج گذاری چارلز 

سوم انتقاد کرده اند. 

العامری: ایران نقش بزرگی در حفظ عراق داشت

رئیـس ائتـلاف الفتـح عـراق گفت که جمهوری اسـلامی ایران نقش بزرگی 

در حفظ عراق در جریان یورش تروریسـت های داعش داشـت. به گزارش 

فـارس، هـادی العامـری در سـخنانی در جمع عشـایر منطقه سـیددخیل 

در اسـتان ذی قـار گفـت: »برخـی همزمـان بـا یـورش تروریسـت های 

داعـش کار عـراق را یک سـره می دانسـتند امـا فتـوای مرجعیـت دینی این 

توطئـه را خنثـی کـرد.« وی افـزود: »بـه فضـل فتوایی که منجر به تشـکیل 

الحشدالشـعبی شـد، فرقه گرایـی و طائفی گری از میـان رفت و هماهنگی 

خوبـی میـان همه نیروهای مسـلح عـراق پدید آمد.« دبیرکل سـازمان بدر 

عراق همچنین به نقش جمهوری اسـلامی ایران در این کارزار اشـاره کرد 

و گفـت: »جمهـوری اسـلامی نقـش بزرگـی در حفاظـت از عـراق داشـت و 

خون هـای پاکـی را فـدا کـرد کـه در رأس ایـن فداکاری هـا شـهید حـاج 

قاسـم سـلیمانی قرار دارد.« 

پنتاگون موشک دوربرد به اوکراین نمی دهد

در واکنش به گزارش وال اســـتریت ژورنال مبنی بر اینکه چیزی تا فروش 

موشک های دوربرد آمریکا به اوکراین نمانده، پنتاگون گفت از هیچ تصمیم 

نهایی برای فروش موشـــک های دوربرد به کی یف اطلاع ندارد. به گزارش 

ایســـنا، مدت هاست کی یف به دنبال دســـتیابی به موشک های دوربرد 

 ATACMS آمریکایی سامانه موشکی تاکتیکی ارتش است که به اختصار

نام گرفته. کی یف مدعی اســـت این موشک ها به نیروهای مسلح اوکراین 

کمک می کنند تا نیروهای روسیه را از کیلومترها عقب تر از خطوط مقدم 

هـــدف قرار دهند. اما این نگرانی در غرب وجـــود دارد که اوکراین از این 

موشـــک ها برای حمله به خاک روسیه اســـتفاده کرده و غرب را در تقابل 

مستقیم با مسکو قرار دهد. ژنرال پاتریم رایدر، سخنگوی پنتاگون گفت: 

»درباره این موشـــک ها چیزی برای گفتن ندارم و به هیچ وجه از تصمیمی 

جدی برای فروش این موشک ها به اوکراین آگاه نیستم.« 

درخواست ترامپ از بایدن برای توقف جنگ اوکراین

رئیس جمهور ســـابق آمریکا گفت وقت آن رســـیده است که واشنگتن با 

میانجیگری بین روسیه و چین به برقراری صلح در اوکراین کمک کند. 

به گـــزارش فارس، دونالد ترامپ در یک مصاحبه با رویترز با طرح این ادعا 

که قدرت ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روســـیه در پی شورش ناکام اخیر 

واگنر تضعیف شده است، در این خصوص گفت: »من خواهان توقف کشتار 

به خاطر این جنگ مسخره هستم.« رئیس جمهور سابق ایالات متحده در ادامه 

این قضیه را منتفی ندانســـت که دولت کی یف مجبور به واگذاری برخی از 

قلمروهای اوکراین به روسیه شود تا درنهایت جنگ در اوکراین متوقف شود. 

ترامپ بار دیگر از عملکرد خود به عنوان رئیس جمهور سابق آمریکا انتقاد کرد 

و گفت اگر همچنان رئیس جمهور آمریکا بود، درخصوص همه چیز مذاکره 

صورت می گرفت. ترامپ ادامه داد: »شما به میانجی درستی یا مذاکره کننده 

درستی نیاز دارید و ما درحال حاضر چنین کسی را نداریم.« 
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اقتصاداقتصاد
چه کسانی از نرخ گذاری جدید خوراک پتروشیمی ها خبر داشتند؟

سرنخ ماجرای مشکوک ریزش شدید بورس

بازار ســـهام طی چند ســـال اخیر بـــه یکی از موضوعـــات بحث بر انگیز در 

اقتصاد ایران تبدیل شـــده و به نظر می  رســـد کماکان اخبار و حاشیه  های 

مربوط به آن تمامی ندارد. در حالی که بازار ســـرمایه در اواخر سال گذشته 

رونـــد رو به رشـــد خود را آغاز کرد، بـــار دیگر توجه ها معطـــوف به این بازار 

گردیـــد و با توجه به متغیرهای کلان اقتصادی، نوید دوران رونق دیگری از 

این بازار می  رفت که این دوران با گذر از ســـقف تاریخی 2 میلیون و 100 

هزار واحدی ســـال 1399 همراه بود. البته در طی این مدت بازار روز های 

قرمز رنگـــی را نیـــز تجربه کرد که مهم ترین آن به تاریخ 17 اردیبهشـــت ماه 

ســـال جاری بر می گردد که طی این روز شـــاخص بازار سهام با افتی 125 

هزار واحدی همراه بود و اهالی بورس از این تاریخ به عنوان روز سیاه بورس 

یاد می کنند و رکورد بیشـــترین ریزش روزانه شـــاخص بازار سهام هم به این 

روز اختصاص دارد. اتفاقات آن روز باعث شـــکل گیری شائبه هایی در میان 

فعالان بازار شـــد که ریزش شاخص بازار ســـهام دستوری و با هدف کنترل 

روند رو به رشد بازار سهام صورت گرفته است. هر چند رئیس سازمان بورس 

با رد چنین شـــایعاتی، علت نوســـان شدید در بازار سهام در بازه  موردنظر را 

به افزایش دامنه نوســـان مرتبط دانست ولی نمی توان از عرضه های شدید 

شـــرکت های حقوقی و بازار گردان ها در این روز غافل شد. اما آنچه که پس 

ع بار دیگر به موضوعی داغ تبدیل  از 51 روز باعث شـــد  مجددا این موضـــو

شـــود، مربوط به انتشـــار نامه ای مبنی بر تصویب افزایش نرخ خوراک گاز 

صنایـــع در تاریـــخ 6 تیر ماه بود و نکته قابـــل تاملی که توجه فعالان بازار را 

به خود جلب کرده، مربوط به تاریخ جلســـه هیات وزیران )17 اردیبهشت( 

اســـت که همزمان با ریزش بازار سهام است. 

در این مدت شاخص بازار سهام بیش از 270 هزار واحد افت کرده و مشخص 

نیســـت چرا این مصوبه با تاخیر 1.5 ماهه منتشـــر شده است. اما آنچه که 

از انتشـــار چنین نامه ای پس از 51 می توان برداشت کرد، آن است که بار 

دیگر اعتماد عموم مردم به دلیل اقدامات دولت مردان و سیاستگذاران از 

بازار ســـرمایه سلب خواهد شد و شـــفافیت این بازار که یکی از ویژگی های 

مهم بازار در مقایســـه با بازار های موازی اســـت، بار دیگر مورد خدشه قرار 

گرفته اســـت. همچنین برخی از کارشناسان میزان اثر گذاری افزایش نرخ 

خوراک گاز بر ســـود و زیان پتروشیمی ها را این طور تفسیر می کنند که این 

افزایش نرخ، شـــرکت های متانول ساز را زیان ده می کند، سود شرکت های 

اوره ســـاز را نصف و بر ســـایر شـــرکت ها اثر چشـــمگیری نخواهد داشت. 

البته دولـــت در مصوبه خود تاکید کرده که بـــرای جلوگیری از زیان دهی 

شـــرکت های متانول ســـاز، نرخ خوراک را برای این شرکت ها با 10 درصد 

تخفیف محاسبه خواهد کرد. 

جنجال اعلام نرخ خوراک 
در نامه ای که در تاریخ 6 تیر ماه ســـال جاری منتشـــر شده و امضای محمد 

مخبر، معاون اول رئیس جمهور در پای آن نیز دیده می شـــود ، آمده اســـت 

که هیات وزیران در تاریخ 17 اردیبهشـــت سال 1402 به پیشنهاد مشترک 

وزارتخانه هـــای نفـــت، امور اقتصـــادی و دارایی، نیرو، تعـــاون، کار و رفاه 

اجتماعی، بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، سازمان هدفمندی یارانه ها 

و ســـازمان برنامه و بودجه کشور، نرخ خوراک مربوط به گاز پتروشیمی ها و 

ســـایر صنایع در سال 1402 را تعیین و تصویب کرده اند. براساس این نامه 

نرخ گاز خوراک پتروشـــیمی ها 7 هزار تومان، گاز ســـوخت پتروشیمی، گاز 

سوخت پالایشگاه ها و خوراک احیا فولاد 4 هزار تومان، گاز سوخت فلزات 3 

هزار تومان، گاز سوخت سیمان یک هزار تومان و سایر صنایع 600 تومان به 

ازای هر متر مکعب در نظر گرفته شـــده است. همچنین برای تولید کنندگان 

متانول نیز 10 درصد تخفیف در نظر گرفته شده است. انتشار چنین نامه ای 

موجب شـــد معاملات روز سه شـــنبه 6 تیر ماه با افزایش فشـــار فروشندگان 

آغاز شـــود. در معاملات این روز شـــاخص بازار سهام 27 هزار و 923 واحد 

افت را تجربه کرد و تا ســـطح 2 میلیون 168 هزار واحد پایین آمد. شـــاخص 

هم وزن نیز در این روز افتی 5 هزار و 544 واحدی را پشـــت ســـر گذاشت تا 

درنهایت در رقم 750 هزار و 637 واحدی آرام بگیرد. کلیت بازار ســـهام در 

این روز با پیشـــرانی گروه پتروشـــیمی قرمز بود و انتشار این نامه که حاکی 

از نتیجه نهایی نرخ خوراک و ســـوخت پتروشـــیمی ها و صنایع است، باعث 

شـــد که نماد های بزرگ گروه شیمیایی در صفوف فروش قرار گیرند و اثر آن 

نیز تا پایان بازار باقی بماند. 

یکشنبه سیاه بورس
جـــدای از تاثیری که اعلام نرخ خوراک گاز پتروشـــیمی ها بر بازار ســـهام 

به خصوص بر نماد های شـــیمیایی دارد، ناراحتـــی و دلخوری فعالان بازار 

مربوط به تاریخ ابلاغ و انتشـــار این نامه اســـت. همان طـــور که پیش تر نیز 

ذکر شـــد، نرخ خوراک گاز پتروشـــیمی ها و سایر صنایع در سال 1402 در 

روز 17 اردیبهشـــت در جلســـه هیات وزیران تعیین و تصویب شد و این نامه 

پـــس از 51 روز برای عموم انتشـــار یافت. روز 17 اردیبهشـــت مصادف با 

ع چنین ریزشی در  ریزش 125 هزار واحدی شاخص بازار سهام بود که وقو

تاریخ بورس ایران بی سابقه بوده است و در همان زمان نیز بسیاری سازمان 

بورس، شـــرکت های حقوقی و بازارگردانان را متهم این ریزش می دانستند. 

در چنیـــن وضعیتی انتشـــار این نامه و همخوانـــی تاریخ آن با ریزش بورس 

باعث شد این شائبه دوباره بر سر زبان ها قرار گیرد و در محافل نقل شود که 

بسیاری از افراد و شرکت ها از این رانت اطلاعاتی باخبر بوده و با علم بر این 

مصوبه در قسمت فروش سهام قرار گرفته اند. بررسی خالص ورود حقوقی و 

حقیقی نشان می دهد که در روزهای منتهی به تاریخ 17 اردیبهشت خالص 

ورود حقوقی منفی بوده و ســـرمایه گذاران حقوقی از بازار خارج شـــده اند. 

خروج ســـرمایه گذاران حقوقی به منزله ورود سرمایه گذاران حقیقی است و 

در روز های منتهی به 17 اردیبهشـــت شـــاهد خالص ورود حقیقی مثبت به 

بازار ســـهام بوده ایم. به عبارت بهتر شواهد نشان می دهد که در تاریخ 16 

اردیبهشـــت، سرمایه گذاران حقوقی 8 میلیارد و 622 میلیون برگه سهام را 

فروش و 4 میلیارد 18 میلیون برگه سهام را خریداری کرده اند که این اعداد 

حاکی از آن اســـت تغییر مالکیت از حقوقی به حقیقی در این روز معادل 4 

میلیارد و 603 میلیون برگه ســـهام به ارزش 2.1 هزار میلیارد تومان اتفاق 

افتاده اســـت. اطلاعات و آمار نشـــان می دهد که تغییر مالکیت از حقوقی 

بـــه حقیقـــی تنها در این روز رخ نداده و این روند از تاریخ 11 اردیبهشـــت 

آغاز شـــده است. وجود چنین شـــواهد و آماری باعث می شود که نتوان به 

ســـادگی از وجود رانت اطلاعاتی موجود در بازار ســـهام عبور کرد و تطابق 

تاریخ انتشـــار نامه نرخ گاز خوراک با ریزش تاریخی شـــاخص بازار سهام و 

معاملات مشکوک اواسط اردیبهشت ماه گویای شائبه وجود رانت اطلاعاتی 

ع را به ذهن می آورد که شـــاید برخی از ســـرمایه گذاران  اســـت و این موضو

حقوقی با علم بر مصوبه تعیین نرخ خوراک پتروشـــیمی در اردیبهشـــت ماه 

در بازار سهام فعالیت کرده اند. 

انکار وجود رانت از سوی وزیر اقتصاد
وجود شـــائبه رانت اطلاعاتی درحالی از ســـوی فعالان بازار ســـرمایه مطرح 

می شود که »سید احسان خاندوزی«، وزیر امور اقتصادی و دارایی و سخنگوی 

اقتصادی دولت با رد این ادعا گفت: »این سوءبرداشـــت ناشی از عدم دقت 

حـــوزه اداری دبیرخانه هیات دولت بود و اگر چه این موضوع در جلســـه 17 

اردیبهشـــت هیات وزیران مطرح شد، اما تصویب نشد و برای بررسی و اعلام 

نظر کارشناســـی به یـــک کارگروه و کمیته ارجاع شـــد. وی گفت: »کمیته و 

کارگروه مذکور اواخر خرداد ماه نتیجه بررسی ها را به هیات دولت اعلام کرد و 

درواقع زمان نهایی تصویب و ابلاغ مصوبه مذکور اواخر خرداد ماه بوده است 

و در جلسه 17 اردیبهشت هیات دولت، هیچ تصمیم قطعی در این خصوص 

غیر از ارجاع امر به یک کارگروه و کمیته اتخاذ نشـــده بود.« 

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

محمدجعفرحسینزاده
خبرنگار

سهامداران را کلافه نکنیدمحتوای نامه مهم تر  از حاشیه ها بود
احسان همتی، کارشناس بازار سرمایه در واکاوی نامه معاون اول رئیس جمهور با اشاره 

به این موضوع که باید به اصل نامه هم توجه شـــود و تصمیم تغییر نرخ خوراک مســـاله 

مهمی است که در این میان مورد غفلت قرار گرفته می گوید: »موضوع در این خصوص، 

خود نرخ اســـت که آیا این نرخ، نرخ درستی است یا خیر؟ آیا اینکه خوراک را برای همه 

شـــرکت های پتروشیمی با یک نرخ محاســـبه کنیم مساله قابل قبولی است یا نه؟ این 

یک بحث که به نظرم موضوع مهمی است و جای پرداختن دارد. بحث دیگر آن است که 

اساسا چه معذوریت هایی الان برای دولت به وجود آمد که راه در رویی را برای کاهش این 

نرخ ندارد. اگر بخواهیم به صورت کلان به موضوع نگاه کنیم باید گفت که دولت با یک 

کسری بودجه ای مواجه است و آن مبنای محاسبه روی نرخ 28 هزار و 500 تومان جهت 

تثبیت نرخ مبنای محاسبه خوراک گاز و غیرگازی است. یعنی دولت خوراک مایع و سایر 

را به شرکت های پتروشیمی با این نرخ می فروشد و می خواهد که با این نرخ بفروشند. 

در حالی که این شـــرکت ها یا محصولات خود را با دلار بالاتری می فروشـــند یا در بورس 

کالا رقابت می شود. به هرحال بازار نقش مهمی در تعیین نرخ محصولات دارد اما دولت 

آمد و نرخ مواد اولیه و خوراک را روی 28500 آورد. دقت کنید که خوراک گاز با خوراک 

غیرگاز متفاوت بوده و آن 7 هزار تومانی که صحبت آن است خوراک گاز پتروشیمی ها 

و خوراکی که منظور بنده اســـت خوراک مایع شـــرکت های پتروشیمی یا خوراک مایع 

اســـت که دیگر ریالی نیست و فرمولی دارد و نرخ دلار در آن مهم است که آمدند گفتند 

براســـاس نرخ دلار 28500 محاسبه شود. در اینجا دولت با این تصمیم اشتباه حداقل 

100 هزار میلیارد تومان کسری بودجه )در تبصره 14( برای خودش درست کرد. یعنی 

با این تصمیم )کاهش نرخ محاسباتی خوراک( 100 هزار میلیارد تومان از منابع دولت 

کم شـــد و رانتی را به شرکت های پتروشیمی داد. خب اینجا تصمیم غلطی گرفته شد و 

کسری بودجه مضاعفی برای خود ایجاد کرد و الان روی نرخ 7000 تومان خوراک گازی 

دیگر خیلی نمی تواند انعطافی داشـــته باشد و عملا نمی تواند نرخ را تغییر دهد چون 

کســـری ای که ایجاد کرده این اجازه را نمی دهد. خلاصه آنکه در این نرخ 28500 یک 

رانت واضحی وجود دارد. حتی پتروشـــیمی ها نیز قائل به اعطای رانت هستند ولی در 

انتها ممکن است چندماه دیگر دولت به شکل دیگری از آنان کسر کند؛ لذا منطق حکم 

می کند که این رانت را به پتروشیمی ها داده نشود. با این وضعیت کسری بودجه تبصره 

14، این سوال مطرح است چرا خوراکی که به پتروشیمی داده می شود با نرخ 28500 

محاســـبه می گردد. به عبارت دیگر دولت نرخ خوراک را یک دلار می دهد اما به نرخ هر 

دلار 28 هزار و 500 و در زمان فروش هم مثلا به نرخ 1.5 دلار به فروش می رود اما دیگر 

نرخ دلار 28 هزار و 500 نیست و 39 هزار تومان است که نشان دهنده رانت اعطایی در 

این مسیر بوده است. همان گونه که گفته شد به سبب کسری بودجه ایجاد شده دولت 

ممکن است در انتها به شیوه دیگری که غیرقابل پیش بینی است مثلا با مالیات بیشتر 

یا انتشار اوراق بخواهد این کسری را کمتر کند؛ حال آنکه راه حل در عدم اعطای رانت 

و فضای پایدار و قابل پیش بینی کردن عملیات شرکت ها است تا هم خوراک خود را به 

نرخ منصفانه دریافت کنند و هم ترس از تصمیمات ناگهانی نداشته باشند.«

  اصل اولیه بازار سرمایه شفافیت است
اما احسان همتی در بخش دیگری از صحبت های خود درخصوص نامه دولت و احتمال 

ایجاد فرصت برای برخی از مطلعان از تغییر نرخ اعتقاد دارد که قطعا این عدم اطلاع رسانی 

تصمیمات، موضوعی است که نمی توان آن را در نظر نگرفت اما در عین آنکه عدم انتشار 

و افشای تصمیم اتخاذ شده مساله منفی است، نیت تغییر نرخ هم جای بحث جدی دارد 

و چه بسا مهم تر از عدم افشای آن باشد. وی می گوید: »واقعیت آن است که به شخصه 

مساله اصلی را این موضوع نمی دانم. به نظر من اساسا موضوع این است که چرا در واقع 

دولت این تصمیم را گرفت. یعنی اگر بخواهیم به مساله اصلی بپردازیم خوب است که 

دیدگاه این تصمیم را واکاوی کنیم و به عبارتی به این ســـوال پاسخ دهیم که چرا دولت 

مجبور بود نرخ را تغییر دهد. این موضوع مهم تری است چون موضوع مطرح در مقطع 

کنونی در رســـانه ها آن اســـت که عده ای از این جریان خبر داشتند و عده ای دیگر خبر 

نداشـــتند که حرف درستی هم هست. چراکه وقتی می بینید تاریخ نامه مذکور با ریزش 

شاخص مطابقت دارد قابل کتمان نیست و عده ای از این نامه مطلع شده و سهام خود 

را فروختنـــد. البته باید گفت علت اصلی ریزش بازار این موضوع نبوده اما افرادی که از 

وجود این نامه مطلع بودند حتما تصمیمات بهتری طی دو ســـه ماه اخیر گرفتند و این 

به جای خود درســـت. حتی به نوعی می توان گفت خوب شـــد این اصلاح اتفاق افتاد و 

روند یکســـان رشـــد متوقف گردید چون وضعیت به شکلی شده بود که تمام سهام های 

بازار روند رو به رشـــدی داشـــتند و طبیعتا منطقی نبود.« همچنین همتی درخصوص 

مســـئولیت افشـــا که با دبیرخانه هیات دولت بود یا با شرکت ها یا سازمان بورس معتقد 

است: »نکته ای که در این موضوع باید بدان توجه داشت این است که آقای مخبر یا آقای 

خاندوزی که باید نامه را افشـــا می کردید، چرا نشد؟ یعنی اگر تصمیمی در رابطه با هر 

قسمت از بازار سرمایه می گیرید باید آن را افشا کنید و حرف درستی است. خب در این 

زمان شرکت ها و سازمان بورس که می گویند به ما چیزی ابلاغ نشده و به جهت قانونی 

مسئولیتی گردن این دو نبوده چون چیزی اتفاق نیفتاده بوده و ابلاغ نشده بود. کمااینکه 

پس از نامه 17 اردیبهشت تلاش های زیادی برای اصلاح نرخ انجام گرفت اما منجر به 

این امر نشـــد و درنهایت انتهای خردادماه تصویب شد. به نظر بنده اهمیت موضوع در 

این حد اســـت که هر اتفاق و تصمیمی ولواینکه نهایی و مصوب نشده باشد باید انتشار 

یابد و افشا گردد کمااینکه آقای خاندوزی گفتند که نهایی نشده و به کارگروهی جهت 

بررسی بیشتر رفته که باید گفت اشکالی ندارد، حتی اگر تصویب نشده و به کارگروهی 

جهت بررســـی بیشتر رفته باید اطلاع رسانی شـــود که قرار بر بررسی مجدد در کارگروه 

اقتصادی دارد و این نقد درستی است.« 

علی عصاری، کارشـــناس بازار ســـرمایه تحلیل خود را درخصوص 

اتفاقات اخیر به این شـــکل مطرح می کند: »هفته گذشته نامه ای 

منتشر شد و نشان از این داشت که 17 اردیبهشت ماه یک شکست 

در بـــازار بدون دلیل نبود. محتویات نامه چنین بود که نرخ خوراک 

گران شد و این موضوع شائبه ای را در ذهن ها به وجود آورد؛ این که 

عده ای از افزایش نرخ اطلاع داشته اند و این اطلاع در دسترس سایر 

ســـهامداران قرار نگرفته و شاخص بیش از 5 درصد سقوط کرده که 

می توانست باعث تعطیلی بازار به تشخیص رئیس سازمان شود. این 

اتفاق نه تنها ســـبب کاهش اعتماد به بازار سرمایه می شود، بلکه از 

بی اعتمادی به کلافگی و اعتراض سهامدار هم ممکن است برسد. 

اگر سازمان بورس و مجموعه دولت شفاف سازی نکنند، این موضوع 

ممکن است ضربه بدی به اعتماد بازار سرمایه بزند؛ چراکه ممکن است 

در سهامدار خرد این تصور به وجود بیاید که انتقال سرمایه از سهامدار 

خرد به سهامدار دارای رانت درحال رخ دادن است. این شائبه وجود 

رانت اخیرا در گروه شیمیایی ها مطرح شده است؛ چراکه در این گروه، 

معاملات 30 درصد پایین تر از قبل )قبل از نرخ( معامله می شوند و 

اتفاقا در آخرین روز کاری تمام شیمیایی ها منفی شدند که تاثیر آن 

در تمام بازار مشاهده شد. مجموعه این اتفاقات وضعیتی را رقم زده 

که اگر بازار رشد کرد یا دچار ریزش شد همه به دنبال دلیلی باشند، 

حتی اگر دلیلی وجود نداشته باشد. موضوع دیگری که باید بدان 

اشاره کرد متاسفانه در بازار بورس خبرهای منفی بعد از ریزش های 

منفی منتشر می شوند اما خبرهای مثبت در سقف ها می آیند و این 

هم یک بی اعتمادی به سایر بی اعتمادی ها اضافه می کند؛ چراکه 

منبع خبر می تواند بازارساز یا سیاستگذار بازار سرمایه باشد که در 

سقف ها به ســـهامدار خرد ادامه سهامداری را القا کند و در کف ها 

فروشنده باشد. هم اکنون شاهد هستیم که صندوق تثبیت بازار فعال 

می شـــود که این فعالیت دردی را از سهامدار خرد درمان نمی کند، 

مجموعه ای از اتفاقات باعث بیگانگی سهامدار خرد با بازار می شود 

و آنان تصور می کنند در این وضعیت کسی سود نمی کند به غیر از 

افراد مطلع. این اتفاق ضربه مهلکی به اعتماد و ســـرمایه اجتماعی 

بازار سرمایه می زند که طی یک سال اخیر تاحدودی بهتر شده است. 

  پاسخ وزیر اقتصاد قانع کننده نیست
اگرچه وزیـــر اقتصاد درخصوص نامه تغییـــر نرخ خوراک اظهار 

داشـــت که این موضوع تصویب نشده و به کارگروه  رفته است اما 

به این موضوع نیز می توان انتقاد داشـــت که اگر تصویب نشده 

بود و به کارگروه هم می رفت باید شـــفاف می شـــد، همانطور که 

شرکت های پتروشـــیمی و سازمان بورس هم از عدم اطلاع خود 

در این خصوص خبر می دهند. در رابطه با این موضوع اعصاری 

اعتقاد دارد: »متاســـفانه انتقادی که تمام فعالان بازار ســـرمایه 

دارند، این اســـت که مثلا صداوســـیما در جلسات هیات دولت 

نماینده دارد اما رئیس ســـازمان حضور ندارد و این نشان از عدم 

شناخت نسبت به حساسیت این بازار است. بازار سرمایه به واسطه 

نقدشوندگی بالا و حساسیت هایی که دارد خیلی سریع از اخبار 

تاثیر می گیرد و مثل طلا، دلار و مســـکن نیست که زمان ببرند و 

با کوچک ترین اخبار حتی فیک تاثیر بگیرند. وی ادامه می دهد 

داستان از جایی شروع می شود که عده ای از این اخبار استفاده 

کنند و بعد از دوماه این اخبار منتشـــر می شـــود. سازمان بورس 

اگـــر از این اخبار اطلاع ندارد، اظهارنظر رئیس ســـازمان عجیب 

اســـت؛ چراکه اعتقاد دارد سهامداران سود را شناسایی کرده اند 

و ذخیره ســـود را انجام داده اند. این اظهارات از رئیس ســـازمان 

واقعا عجیب است! 

  راهکار نهایی شفافیت است 
متاسفانه اختیارات ریاست سازمان بورس در حد حجم مبنا و دامنه 

نوسان خلاصه می شود، به نظر بنده بخشی از مشکل، از اختیارات 

رئیس سازمان است. رئیس سازمان بورس در ایران حتی در نهادها و 

جلسات رسمی کرسی ندارد تا حداقل از اخبار مستند و جدید مطلع 

باشد؛ چراکه اخبار بازار سرمایه دارای بیشترین حساسیت را نسبت 

به اخبار دارد و یکی از اصول کارایی بازار، کارایی اطلاعاتی است 

و شفافیت در این مسیر نقش بزرگی دارد. اگر حتی رئیس سازمان 

قدرت و اختیاراتی در این خصوص ندارد، حداقل می تواند شفاف 

باشد، چنانکه اگر در اردیبهشت می گوید سهامداران ذخیره سود 

کرده اند، ادعایش باید مســـتند باشد. این موضوعات جزء مواردی 

هســـتند که نه تنها مســـاله را حل نمی کنند، بلکه بعد از چندماه 

فقط بی اعتمادی را تبدیل به کلافگی سهامداران می کنند و بازار 

را هم که می بینید؛ در مقایســـه با سایر بازارها نه تنها رشد نکرده، 

بلکه دچار ریزش شده است. 

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان
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چوبحراجبهاموالآبیها

خطر انحلال استقلال!
اگر چـه اسـتارت گرفتـن وام به منظـور پرداخـت بدهی هـای باشـگاه 

اسـتقلال را مصطفـی آجورلـو زده و او اولین بـار از بانـک شـهر وامـی 

میلیـاردی را بـه ایـن منظـور دریافـت کـرد، امـا مدیرعامـل سـابق آبی ها 

به جـای وثیقـه ملکـی، یـک سـپرده بانکـی به مبلـغ ۱۲۳ میلیـارد تومان 

را وثیقـه تسـهیلات ۱۵۰ میلیـارد تومانـی قـرار داد. امـا در زمـان علـی 

فتح اللـه زاده و زمانـی کـه عضـو اقتصـادی باشـگاه و تیمـش، ناتـوان از 

تزریـق منابـع مالـی به باشـگاه شـدند به ناچـار فتح اللـه زاده وثیقه ۱۲۳ 

میلیـارد تومانـی را خـارج و به جـای آن ورزشـگاه مرغوبـکار را در رهـن 

بانـک شـهر قـرار داد.

در واقـع بعـد از آنکـه عضـو اقتصـادی و رئیـس هیات مدیـره؛ سرپرسـت 

مدیرعاملـی باشـگاه شـد و از آوردن اسپانسـر و درآمدزایـی ناتـوان ماند، 

مجـددا درخواسـت تسـهیلات از بانـک شـهر را مطـرح کرده و بـا افزایش 

مبلـغ رهـن ورزشـگاه مرغوبـکار دو و نیـم میلیـون دلار تسـهیلات مجـدد 

گرفـت و در ادامـه نیـز شـنیده می شـود بـرای پرداخـت بدهـی احمـد 

موسـوی و پیش پرداخـت کادر فنـی و بازیکنـان جدیـد مجـددا از بانـک 

شـهر درخواسـت وام دیگـری صـورت گرفتـه شـد. 

حـال اگـر بـرای تسـویه بدهـی فصـل گذشـته بازیکنـان و پیش پرداخت 

بازیکنان این فصل مجددا از بانک شـهر تسـهیلات گرفته شـود به معنی 

آن اسـت کـه مرغوبـکار کامـلا از دسـت رفتـه اسـت؛ چراکـه باشـگاه از 

پرداخـت اقسـاط ماهیانـه ۱۸ میلیـارد تومانـی ناتوان اسـت. 

به نظـر می رسـد در ادامـه ایـن رونـد تـا پایـان فصـل اسـتقلال مجبـور به 

وثیقـه گذاشـتن تنهـا دارایـی باقی مانـده اش یعنـی کمپ حجازی شـود 

و ایـن یعنـی حرکـت جـدی به سـمت ورشکسـتگی و انحلال باشـگاه. 

راهکارهایسرمربیآبیهابرایکاهشحواشی

نکو فرمان آرامش را صادر کرد
بـا سـپری شـدن حـدود 4۸ سـاعت از اتفاقـات زشـت و منزجر کننـده در 

اولیـن تمریـن اسـتقلال و بعـد از تبعـات آن، حـالا خبـر می رسـد جـواد 

نکونـام رأسـا دسـت بـه کار شـده و بـا صـدور برخـی دسـتورها موجبـات 

فراهم شـدن آرامش در تمرینات پیش فصل تیمش را فراهم کرده اسـت. 

در مهم تریـن بخش هـای ابلاغیه جدید نکونام او حضور افراد غیررسـمی 

و غیر مدیریتـی را ممنـوع اعـلام کرده و همچنین درخواسـت کرده اسـت 

تـا حضـور لیـدر، خدمـه، ارکان کارمنـدی و کارگـری باشـگاه و هـر ارگان 

دیگـری در زمـان تمرینـات ممنوع اعلام شـود. نکونـام همچنین تمرین 

اسـتقلال را تـا اطـلاع ثانـوی پشـت درهـای بسـته برگـزار خواهـد کرد تا 

بـه ایـن ترتیـب آرامـش در تمرینات و پیرامون باشـگاه حکمفرما شـود. 

این اتفاق در حالی رخ داده که شبیه چنین رفتارهایی را در تمرینات تیم 

ملی در زمان سـرمربیگری کارلوس کی روش از وی سـراغ داریم تا جایی 

کـه گفتـه می شـد کـی روش اردوهـای تیـم ملـی را چنـان بـا نظـم برگزار 

می کـرد کـه فضـای تمرینـی بیشـتر شـبیه بـه پـادگان شـده و هیچ کـس 

بدون اجـازه سـرمربی وقـت تیم ملی اجـازه ورود و خروج را پیدا نمی کرد. 

ایـن رفتـار مدیریتـی در ادامـه مسـیر فعالیـت نکونـام این بـار در عرصـه 

سـرمربیگری بـه وی سـرایت کـرده و او از همـان آغـاز کار در تیـم 

خونه به خونه بابـل در لیـگ دسـته اول ایـران بـا سـختگیری فـراوان در 

زمـان برگـزاری تمرینـات و اردوهـا باعـث می شـد تـا کمتریـن اخبـار از 

اردوی ایـن تیـم شـمالی بـه بیـرون درز پیـدا کنـد. در ادامـه و در سـایر 

تیم هایـی کـه نکونـام نیمکـت هدایـت آنهـا را عهـده دار بـود نیـز مشـابه 

چنیـن رفتارهایـی بـود تـا جایـی کـه سـرمربی وقـت فـولاد بـا فرمان های 

۱۱ بنـدی در زمـان حضـورش در اهـواز سـعی کـرد تـا فضـا را به سـمتی 

کـه دلخـواه خـود بـوده پیـش ببـرد تـا کمتریـن حواشـی از تیـم تحـت 

هدایتـش به وجـود بیایـد. 

نکته قابل توجه اینکه این فرمان ها و دسـتوراتی که موجب خواهد شـد 

تا اطراف تیم خلوت شود و فقط نفرات تاثیرگذار و مرتبط و البته معتمد 

در ایـن حلقـه ورود پیـدا کننـد قبـلا هـم در اسـتقلال دیده شـده اسـت. 

پیـش از ایـن نمونـه موفـق آن از سـوی فرهـاد مجیدی در اسـتقلال اجرا 

شـده کـه بـه ایـن ترتیـب و بـا همین فرمـول مجیدی موفق شـد تا تیمش 

را قهرمـان ایـران کنـد و چه بسـا تکرار همیـن فرمول و خالی کردن اطراف 

باشـگاه اسـتقلال از افـرادی کـه روند حرکتی این تیـم را مختل می کنند 

می توانـد بهتریـن راهـکار بـرای موفقیت دوباره در این تیم باشـد. 

پسازدرخواستافزایش100درصدیدستمزد

 دستیاران ایرانی یحیی 
رفتنی می شوند؟

باشـگاه پرسـپولیس در تعطیـلات اخیـر طبـق انتظـاری کـه می رفـت بـا 

دسـتیاران خارجی یحیی گل محمدی به توافق رسـیدند، اما این اتفاق 

در مـورد دسـتیاران ایرانـی ایـن مربـی رخ نـداد. در مورد کریـم باقری که 

فعـلا هیچ چیـز مشـخص نیسـت و به نوعـی می تـوان گفت او سرنوشـتی 

نامشـخص در پرسـپولیس برای فصل آینده خواهد داشـت. اما در مورد 

محمـد عسـگری و مهـرداد خانبـان با خبـر شـدیم کـه آنهـا دیگـر حاضـر 

نیسـتند بـا قـرارداد کـم در پرسـپولیس کار کننـد. ایـن دو مربـی مدعـی 

شـده اند به عنوان طراح تمرینات پرسـپولیس نباید فاصله دستمزدشـان 

بـا مربیـان خارجـی و حتـی کریـم باقـری و سـید جلال حسـینی خیلـی 

زیـاد باشـد. دسـتمزد ایـن دو مربـی فصـل گذشـته یـک میلیـارد تومـان 

بـود و آنهـا بـرای فصل آینده خواهان افزایش صد در صدی دستمزدشـان 

هسـتند. این در حالی اسـت که باشـگاه پرسپولیس دسـتمزد دستیاران 

خارجی یحیی را ۳۰ تا 4۰ درصد نسـبت به فصل گذشـته افزایش داده 

اسـت. در هـر صـورت باشـگاه پرسـپولیس بـا خواسـته دسـتیاران ایرانی 

یحیـی موافقـت نکـرده و ممکـن اسـت دور جدیـد تمرینات سرخپوشـان 

بـدون حضـور مربیـان ایرانـی ایـن تیـم اسـتارت بخـورد؛ هر چنـد در ایـن 

میـان سـرمربی پرسـپولیس از خواسـته دسـتیارانش حمایـت کـرده و 

خواهـان تمدیـد قـرارداد آنها شـده اسـت. نکتـه جالب توجـه اینکه یکی 

از سـرمربیان تیم هـای تهرانـی کـه سـابقه سـرمربیگری یکـی از تیم های 

پرطرفـدار پایتخـت را دارد، مبلـغ قراردادش برای فصـل آینده دو میلیارد 

تومـان اسـت، امـا حـالا دسـتیاران یحیـی در پرسـپولیس چنیـن مبلغی 

را درخواسـت کرده انـد.

شنبه ۱0 تیر ۱۴0۲   شماره 3900
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فرهیختـگان نخسـتین تمرین اسـتقلال با سـرمربی جدید ایـن تیم یعنی 

جـواد نکونـام، آبسـتن حواشـی بزرگ و عجیب و غریبی بـود. درجایی که 

عـده ای از لیدرهـای ایـن باشـگاه با افرادی شناخته شـده، روی سـکوهای 

کمـپ مرحـوم ناصـر حجازی، با فحاشـی به هوادارانی که علیه سرپرسـت 

مدیرعاملـی باشـگاه شـعار می  دادنـد، برخـورد فیزیکی داشـتند و فضای 

تمرین را به تشنج کشاندند. جالب اینکه در همین خصوص، وزیر ورزش 

و جوانـان بـا دسـتور بـه حراسـت وزارتخانه اعـلام کرد: »بدون مماشـات با 

عوامل داخل و خارج از باشـگاه اسـتقلال که مسـبب اتفاقات تاسـف بار 

روز پنجشـنبه بودنـد، برخورد کنید.« 

 آقای وزیر، اصلی ترین مسبب را بشناسید
وزارت ورزش و جوانـان بـا ابـراز تاسـف از آنچـه در جریـان تمریـن تیم اسـتقلال 

رخ داد و بـا تاکیـد بـر اینکـه تکریـم هـواداران در ورزش از دسـتورات و تاکیدات 

همیشـگی وزیـر ورزش و جوانـان بـوده، در بیانیـه ای کـه در آن بـه مسـببان 

اصلـی حادثـه اشـاره ای نشـده بـود، اعلام کرد: »با دسـتور صریـح و موکد مقام 

عالـی وزارت، حراسـت ایـن وزارتخانـه ماموریت دارد به طور دقیق و کارشناسـی 

اتفاقـات رخ داده و تاسـف  برانگیز در جریـان تمریـن دیروز)پنجشـنبه( تیـم 

اسـتقلال را پیگیـری کنـد. براسـاس ایـن دسـتور، برخـورد جـدی بـا عوامـل 

داخـل باشـگاه کـه مسـبب اتفاقـات بودنـد نیـز بایـد انجـام پذیـرد و در ایـن 

بیـن نبایـد هیچ گونـه مماشـاتی به دلیـل سـمت احتمالـی مقصران ایـن اتفاق 

در کار باشـد. همچنیـن حراسـت وزارت ورزش و جوانـان ماموریـت دارد بـا 

همـکاری دسـتگاه های ذی صـلاح، عوامـل خارجـی کـه خـارج از مجموعـه 

باشـگاه اسـتقلال از دیگـر مسـببان برخـورد زشـت و زننـده با هـواداران بودند، 

شناسـایی و نسـبت بـه برخـورد قانونـی بـا آنهـا از طریـق محاکم مربوطـه اقدام 

کند.« 

نکتـه قابـل توجـه اینکـه وزارت ورزش درحالـی چنیـن بیانیـه پرطمطراقـی را 

صـادر و تقصیرهـا را از گـردن خـود بـاز می کنـد کـه بـدون شـک مسـبب اصلـی 

ایـن اتفاقـات زشـت و رقت انگیـز همان هایـی هسـتند کـه افراد را بدون داشـتن 

کارنامـه مدیریتـی و بـدون داشـتن کمتریـن سـودی در ابتـدا به عنـوان عضـو 

هیات مدیـره، سـپس رئیـس هیات مدیـره و درنهایـت هـم به عنـوان سرپرسـت 

مدیرعاملـی انتخـاب کـرده و بـدون درس از گذشـته حـالا هم شـنیده می شـود 

قصـد دارنـد ایـن افـراد را به عنـوان مدیرعامـل انتخـاب کننـد. 

درسـت در همـان روزهایـی کـه برخـی بـا نقشـه از قبـل تعیین شـده خـود را 

به عنـوان جان نثـار وزیـر ورزش بـه صندلـی مدیریتی اسـتقلال نزدیـک کردند و 

بـا مصاحبه هایـی در مـدح و سـنای سـجادی سـعی کردنـد تا به لیسـت مدیران 

بی کفایـت یـک دهـه اخیـر اضافه شـوند، می شـد ایـن پیش بینی را کـرد که چه 

سرنوشـتی در انتظـار اسـتقلال و هـواداران مظلومـش خواهـد بود. 

حـالا هـم بهتـر اسـت آقـای وزیـر کـه زمزمه هـای خداحافظـی او بـا صندلـی 

وزارت بـه گـوش می رسـد کلاه خـود را کمـی بالاتـر گذاشـته و اتفاقـات تمریـن 

پنجشـنبه عصر اسـتقلال را که به نوعی دسـتپخت خودش محسـوب می شـود 

بـا نگاهـی واقع بینانـه بـه تماشـا نشسـته و خودش کلاهش را قاضـی کند که آیا 

اراذل معـروف تهـران بـدون هماهنگـی و دعوت راهی تمریـن پرافتخارترین تیم 

ایـران شـدند یـا از آنهـا خواسـته شـده تا برای پیشـبرد برخی اهـداف و حفاظت 

از برخـی نفـرات بـه کمـپ ناصر حجـازی بروند. 

امسـال جـواد نکونـام بـا یـک اجمـاع تقریبـا صد در صـدی از بیـن هـواداران 

و پیشکسـوتان اسـتقلالی بـه نیمکـت اسـتقلال رسـیده امـا اینکـه چـرا حـالا 

همان هایی که به اکراه او را به عنوان سـرمربی انتخاب کردند، اجازه نمی دهند 

او در همیـن ابتـدای مسـیر به درسـتی و بـا آرامـش کار را پیـش بـرده و از همـان 

تمریـن ابتدایـی، فضـا را متشـنج می کننـد، سـوالی اسـت کـه فعـلا آقـای وزیـر 

بایـد پاسـخگوی آن باشـد. درنهایـت هـم مشـخص شـد جان نثارانی کـه قبل از 

تمریـن بنـر خـود را بـه در و دیـوار زده بودند، بیشـتر جان نثار صندلـی و مدیران 

بالادسـتی هسـتند تـا جان نثـار پیراهـن آبـی و هوادارانش.

 درخواست اراذل از لیدرها: حجت را تشویق کنید!
تمریـن پنجشـنبه عصـر اسـتقلال به عنـوان نخسـتین تمرین این تیـم در حالی 

برگـزار شـد کـه از حضـور پرشـور هـواداران از یـک سـو و حضـور پرشـمار برخـی 

افـراد معلوم الحـال از سـوی دیگـر، می شـد ایـن حدس را زد که چـه اتفاقاتی در 

شـرف رخ دادن اسـت. اگر چـه از همـان ابتـدا برخـی سـعی داشـتند بـه صورت 

خودجـوش علیـه مدیـران اسـتقلال شـعار بدهند امـا با حضور نکونـام و تیمش 

شـعارها به سـمت و سـوی هواداری و تشـویق سـرمربی و بازیکنان کشـیده شده 

و فضـا تـا حـدودی تغییـر کـرد. در ادامـه به طرز مشـکوکی برخـی لیدرها از دور 

هـواداران کنـار می رونـد، سـکوها بـا شـدت و حـرارت زیـادی علیـه سرپرسـت 

مدیریتی این باشـگاه مشـغول شـعار دادن شـده و در همین زمان اراذل حاضر 

در تمریـن بـا هدایـت و حمایـت برخی لیدرها به سـمت سـکوها حمله ور شـده و 

بـا اسـتفاده از زور سـعی می کننـد تـا جلـوی شـعارها علیـه کریمـی را بگیرند که 

درنهایـت و بـا کتـک زدن چنـد هـوادار، نکونـام تمریـن را نیمه کاره گذاشـته و به 

احتـرام سـکوها تمریـن را تعطیل می کند. 

در ایـن بیـن یکـی از لیدرهـا این طـور تعریـف می کنـد: »هانی کُرده در تماسـی 

از مـا خواسـت تـا کریمـی را تشـویق کنیـم و من به او گفتـم بی خیال! همین که 

اجـازه نمی دهیـم علیـه او شـعار بدهنـد انگار او را تشـویق کرده اند!«

 قربانزاده و وزیر استقلال را به این روز انداختند
ایـن در حالـی اسـت کـه هـواداران اسـتقلال بعـد از تمریـن بـا گلایـه در جمـع 

خبرنـگاران حاضـر شـده و از برخـوردی که روی سـکوها و در حیـن تمرین با آنها 

صـورت گرفتـه ابـراز تاسـف می کننـد. یکـی می گوید بـا همین کارها اسـتقلال 

را بـه یـک تیـم معمولـی تبدیـل کرده انـد و دیگـری اعتراض می کند کـه دو هزار 

کیلومتـر از جنـوب کشـور نیامده ایـم تـا روی سـکوها کتـک بخوریـم. ای کاش 

هیچ وقـت ایـن صحنه هـا را بـا چشـم خـود نمی دیدیـم. 

روی صحبـت همـه آنهـا بـا وزارت ورزش و حجـت کریمـی اسـت و دسـته جمعی 

اعتقـاد دارنـد ایـن دو طیف به همراه سـازمان خصوصی فصل گذشـته قهرمانی 

را از اسـتقلال گرفتنـد و حـالا ایـن تیـم را بـه ایـن روز انداخته اند. یـک نفر از این 

جمـع بـا فریـاد می گویـد: »قربانـزاده که مدام از دادگاهی شـدن مدیـران قبلی 

و اعضـای هیات مدیـره اسـتقلال صحبـت می کـرد امروز کجاسـت و چـرا به این 

اتفاقـات ورود نمی کنـد؟ بـه نظـر می رسـد او می خواسـت تیـم را تضعیـف کرده 

و از قهرمانـی دور کنـد کـه درنهایـت هـم بـه هـدف خـود رسـید و دو قهرمانـی را 

از اسـتقلال گرفت.«

 ممنوع الورودی مدیر مجموعه های استقلال 
از مدت هـا قبـل از تمریـن در جلسـاتی مقـرر می شـود تـا به منظـور شـروع 

تمرینـات، در باشـگاه تقسـیم وظایـف انجـام شـود تـا در روز نخسـتی کـه قـرار 

اسـت تمرینات اسـتقلال با جواد نکونام آغاز شـود، کار به بهترین شـکل ممکن 

پیـش بـرود. در ایـن بیـن و در یکـی از همین جلسـات یکی از ارکان مهم اجرایی 

اسـتقلال بـه مدیـران مرتبـط بـه ایـن امـر اعـلام می کنـد لطفـا دیگر در مسـائل 

مربـوط بـه کمـپ حجـازی دخالـت نکـرده و وظایـف محولـه را بـه عهـده ایشـان 

بسـپارد. نکتـه عجیـب اینکـه از چنـد روز قبـل از آغـاز تمرینـات و بـه بهانه اینکه 

دیگـران امـور را عهـده دار شـوند، فرهـاد موافـق، مدیـر مجموعه هـای ورزشـی 

باشـگاه اسـتقلال از ورود بـه کمـپ حجـازی منـع شـده و بـه او اعـلام می شـود 

کـه مجـوز ورود بـه ایـن مجموعـه را ندارد. 

حـال اینکـه ایـن فـرد مهـم اجرایـی در ایـن چنـد روز چـه تصمیماتـی گرفتـه 

کـه خروجـی آن منجـر بـه بـروز آشـوب و تشـنج در نخسـتین تمریـن رسـمی 

اسـتقلالی ها می شـود، خـود ابهامـی اسـت کـه همیـن فـرد بایـد پاسـخ آن را 

بدهـد. ایـن در حالـی اسـت کـه حاضـران در تمریـن آبی هـا این طـور روایـت 

می کننـد کـه در همـه دقایقـی کـه اسـتقلال تمریـن داشـت هیچ شـعاری علیه 

ایـن فـرد بـا سـمت مهـم اجرایـی داده نشـده و از سـوی دیگـر درخواسـت های 

هـواداری مبنی بـر جـذب سـتاره ها و تـداوم همـکاری بـا نفراتـی چـون قایـدی 

و محبـی از ایـن فـرد مطـرح می شـود تـا او را در حـد و اندازه هـای یـک قهرمـان 

در اسـتقلال بـالا ببرنـد. 

 موافق: مسببان این ماجرا با فراخوان آمدند
حـالا ایـن سـوال مطـرح اسـت کـه چـه کسـی پشـت پـرده ایـن ماجراسـت؟ 

فرهـاد موافـق، مدیـر مجموعه هـای ورزشـی اسـتقلال از جمله کمـپ حجازی 

بـه »فرهیختـگان« می گویـد: »برخـی افـراد از یـک هفته قبل مسـائلی را درباره 

کمـپ بـه وجـود آوردنـد و از 4۸ سـاعت قبـل همـه تـلاش خـود را کردنـد تـا 

مـن را بـه ایـن کمـپ ممنوع الـورود کننـد. همیـن افـراد و در راس آنهـا فـردی 

کـه بالاتریـن سـمت اجرایـی را در باشـگاه دارد قبـل از اولیـن تمریـن بـه مـن 

اعـلام کردنـد شـما بـه کمـپ نیـا چـون مسـئولیت آنجا با ماسـت و حـالا هم که 

مسـئولیت صـد در صـد بـا ایشـان اسـت، تبعـات و عواقـب ایـن اتفاقـات را هـم 

بایـد خودشـان پذیـرا باشـند. جالـب اینکـه همیـن افـراد اعلام می کننـد بنرها 

بـه صـورت خودجـوش از سـوی مدیـران کمـپ نصـب شـده و ایشـان در جریان 

نبوده  اسـت.« 

وی می افزایـد: »ایـن موضـوع اصلا مورد قبول نیسـت، چون خودشـان صراحتا 

اعـلام کردنـد مدیریـت آنجـا بـا ماسـت و دیگـر شـما ورود نکنیـد. بنابرایـن مـن 

به عنـوان مدیـر و مسـئول مجموعه هـای باشـگاه ایـن موضوع را تمـام قد پیگیر 

هسـتم و گـزارش کامـل ایـن مسـائل را بـه نهادهـای نظارتـی اعـلام خواهم کرد 

چراکه باید مشـخص شـود چه کسـانی اینها را فراخوانده و سـبب این شـدند که 

بـه کنـار زمیـن تمریـن بیاینـد و تمرین را به آشـوب بکشـند و بایـد نفراتی که آنها 

را دعـوت کردنـد شناسـایی شـوند. در واقـع مقصـر اصلـی کسـانی هسـتند که 

ایـن افـراد را دعـوت کردنـد. ایـن در حالـی اسـت کـه از آنجایی که سال هاسـت 

ایـن افـراد در کنـار تیـم نبوده انـد، آمدن شـان حتمـا بـا فراخـوان بـوده؛ در غیـر 

ایـن صـورت هرگـز  پایشـان بـه اماکن ورزشـی باز نمی شـد.« 

 مدیریت استقلال یکی از تراژیک ترین دورانش را می گذراند تا جایی که منتقدان مدیر توسط اوباش کتک خوردند
وزارت ورزش و سازمان خصوصی سازی چرا اشتباه خودشان را اصلاح نمی کنند

جان نثار گیت

مجمع را منحل کنید؛ از دوران فکری درس بگیرید
بـا همـه ایـن توضیحـات و اتفاقاتـی کـه پنجشـنبه گذشـته در حیـن تمریـن رخ داد و تمامـی ابعـاد آن نیـز بـرای اهالی فوتبال روشـن شـده، به نظر می رسـد دیگر 

مانـدن کریمـی نـه بـه صـلاح خـودش اسـت و نـه بـه صـلاح باشـگاه اسـتقلال و نـه وزارت ورزش. بنابرایـن وزارت نشـینان و آقـای وزیر نبایـد لحظـه ای در برکناری 

کریمـی تعلـل کننـد. در همیـن خصـوص نیـز بـه نظـر می رسـد وزارت ورزش و وزارت اقتصـاد و دارایی که با همکاری شـخص قربانزاده و سـازمان خصوصی سـازی 

بـا تصمیمـات اشـتباه و پـر دردسـر خـود چنیـن آشـی را بـرای اسـتقلال پختنـد، بایـد هرچـه سـریع تر صورت جلسـه آخریـن مجمـع اسـتقلال را باطـل کـرده و بـا 

انحـلال مجمـع اسـتقلال، بـه سـرعت بـه دنبـال راهـکاری صحیـح و اصولـی در قالبـی درسـت و منطقـی باشـند و بـا انتخـاب مدیـران موفـق، مدبـر و پاکدسـت 

به منظـور پیشـبرد اهـداف بعـدی در ایـن تیـم پرطرفـدار قـدم برداشـته تـا اسـتقلال هرچـه سـریع تر به آرامش برسـد. 

نکتـه قابـل توجـه اینکـه مـرور گذشـته نه چنـدان دور و اتفاقاتـی کـه در زمـان محمـود فکـری رخ داد، می توانـد راهگشـای تمـام کسـانی باشـد کـه بـه هـوادار 

پشـت کـرده یـا بـه اکـراه درخواسـت های آنهـا را می پذیـرد. هنـوز بـه یـاد داریـم در زمانـی که اسـتقلال با فکـری به قهقـرا می رفت و هـواداران علیه سـرمربی وقت 

اسـتقلال شـعار سـر می دادند، چطـور وزیـر وقـت ورزش و مدیرعامـل وقـت باشـگاه بـا ورود بـه ماجـرا چنـد هفتـه بیشـتر فکـری را ابقـا کردنـد و بالاخـره زمانی کـه 

کار از کار گذشـت و اسـتقلال از کـورس قهرمانـی جـا مانـد، کادرفنـی تغییـر کـرده و سـرمربی ای کـه هـواداران می خواسـتند درنهایـت بـه نیمکـت اسـتقلال 

رسـید. درسـت یـک سـال بعـد نیـز در حالـی اسـتقلال بـا رکوردشـکنی قهرمـان شـد کـه نـه از فکـری خبری بود نـه مددی و نـه حتـی سـلطانی فر و اطرافیانش تا 

هیچ کـدام در ایـن افتخـار سـهیم نباشـند.



باشگاه پرســـپولیس بعد از گذشت تقریبا یک ماه از فینال جام 

حذفی هنوز بازیکن جدیدی به خدمت نگرفته و تکلیف 5 بازیکن 

این تیم نیز برای تمدید قرار داد مشخص نیست و از همه مهم تر 

اینکه سرخپوشان هنوز دور جدید تمرینات خود را شروع نکردند. 

این یعنی اینکه وضعیت قرمز پوشان پایتخت اصلا مساعد نیست 

و شـــاید بهتر باشد بگوییم وضعیت در تیم قهرمان دو جام فصل 

گذشـــته حسابی قرمز است. شـــاید در این مورد باید به یحیی 

گل محمدی حق داد که حسابی از وضعیت موجود شاکی باشد. 

هر چند در به وجود آمدن چنین شرایطی خود او هم نقش دارد، از 

این جهت که برای ارائه برنامه ها به باشگاه برای فصل نقل و انتقالات 

دیر اقدام کرد، به این خاطر که برای ادامه کار در پرسپولیس مردد 

بود. در ادامه مروری بر آخرین وضعیت سرخپوشان و اتفاقات اخیر 

این تیم خواهیم داشت. 

بازگشت درویش از کربلا
مدیرعامل باشـــگاه پرسپولیس که تقریبا هر سال برای روز عرفه 

راهی کربلا می شود در تعطیلات اخیر هم فرصت را غنیمت شمرده 

و به این ســـفر زیارتی رفت. با رفتن درویش به این سفر به نوعی 

فعالیت های نقل وانتقالاتی در باشگاه پرسپولیس متوقف شد. 

درویش روز گذشته به ایران بازگشت و قرار است از امروز مذاکراتش 

با بازیکنان مدنظر گل محمدی و همچنین تمدیدی ها را به نتیجه 

برساند. هر چند ممکن است این شرایط هم چند روزی زمان ببرد 

تا به نتیجه لازم برسد. 

اعتصاب ادامه دارد
همان طور که قبلا در خبر ها داشتیم بازیکنان پرسپولیس حاضر 

نشـــدند از روز هفتم تیر ماه در تمرینات تیم شان حاضر شوند و 

دلیلـــش این بود که آنها هنوز بابت قرارداد های فصل پیش خود 

از باشگاه طلبکارند و از طرفی پاداش های مربوط به دو قهرمانی و 

آپشن های دیگر قرار دادشان را دریافت نکرده اند. در این مورد قرار 

بود باشگاه پرسپولیس تا قبل از هفتم تیر حداقل حدود 10 تا 15 

درصد از باقی مانده قراردادشان را بپردازد و آپشن و پاداش ها را به 

قبل از شروع فصل آینده موکول کند که این اتفاق هم رخ نداد. با 

توجه به همین وضعیت سرخپوشان تصمیم گرفتند تا زمانی که 

باشگاه با آنها تسویه حساب نکند در تمرینات حاضر نشوند. از این 

رو آغاز دور جدید تمرینات سرخپوشان از امروز هم در هاله ای از 

ابهام قرار دارد؛ چراکه تا زمانی که واریزی به سرخپوشـــان انجام 

نشود آنها کوتاه نخواهند آمد. البته درویش در تلاش است تا پایان 

وقت اداری امروز حدود 10 درصد قرارداد سرخپوشان را واریز کند 

و اگر این اتفاق رخ دهد آن وقت احتمال اینکه شاگردان یحیی 

گل محمدی کوتاه بیایند وجود دارد. هر چند یک سری از این نفرات 

شرط کرده اند که باشگاه باید پاداش ها و آبشن های قرارداد را هم 

واریز کند تا راضی به حضور در تمرینات شوند که این مساله کار 

مدیریت این باشگاه را به مراتب سخت تر از قبل می کند. 

زاهدی می آید، پریرا رفتنی می شود
باشگاه پرسپولیس در چند روز اخیر درگیر انتقال دائمی شهاب 

زاهدی به جمع سرخپوشان بود و از طریق ایمیل نیز به توافقات 

نهایی با باشگاه زوریا لوهانسک اوکراین دست یافته است. جذب 

زاهدی برای باشگاه پرسپولیس یک سهمیه خارجی این باشگاه را 

پر خواهد کرد و آن وقت است که یحیی مجبور خواهد شد راهی 

برای کنار گذاشتن لئاندرو پریرای برزیلی پیدا کند. از این جهت 

که سرمربی پرسپولیس به دنبال این است تا برای خط حمله حتما 

یک مهاجم خارجی با کیفیت جذب کند. در این صورت پریرا تنها 

مزاحم او برای رسیدن به خواسته اش است. اگرچه یحیی هفته 

گذشته خیلی سر بســـته اعلام کرد که پریرا در لیست مازادش 

نیست اما با آمدن زاهدی شرایط تغییر خواهد کرد. 

مذاکرات از سر گرفته می شود
مدیریت باشـــگاه پرسپولیس قبل از سفر به کربلا مذاکراتی را با 

ایجنت های سعید صادقی، میلاد سرلک و عیسی آل کثیر داشت 

و منتظر بود تا این بازیکنان از سفر آمده و نشستی هم با خود این 

نفرات برای تمدید قرارداد داشته باشد. در همین راستا درویش از 

امروز با این نفرات و البته فعلا ایجنت های آنها مذاکراتش را ادامه 

خواهد داد تا به نتیجه نهایی برســـد. در مذاکرات اولیه اختلاف 

مالی بین طرفین زیاد بود و به همین خاطر هم نتیجه مثبتی در 

بر نداشت. در این میان حتی دلخوری هایی هم بین آنها به وجود 

آمد که ممکن است اگر یکی از طرفین کوتاه نیاید منجر به عدم 

تمدید قرارداد هر یک از این نفرات شود. 

درویش در مورد گولسیانی تصمیم می گیرد
باشگاه پرســـپولیس برای پذیرفتن خواسته گولسیانی مشکل 

چندانـــی ندارد و اگر اتفاق خاصی رخ ندهد قرارداد این بازیکن 

تمدید خواهد شـــد. البته در این مورد باید رضا درویش تصمیم 

بگیرد. بخش بین الملل باشـــگاه پرســـپولیس در روزهای اخیر 

مذاکراتش را با گولســـیانی ادامه داد و به مانند مربیان خارجی 

دیگر به نتایج خوبی رســـید. از آنجا که درویش به خاطر سفر به 

کربلا چند روزی در باشگاه غیبت داشت، تصمیم نهایی در مورد 

مدافع گرجستانی به وی سپرده شد. 

عالیشاه اندازه ملی پوشان می خواهد 
یکی از بازیکنانی که باشـــگاه پرسپولیس برای مذاکره با تمدید 

قرارداد او دیر اقدام کرد، امید عالیشاه بود. بازیکنی که در لیست 

اولیه یحیی گل محمدی نبود، اما بعد از اینکه رضا شـــکاری به 

سپاهان رفت، یحیی نظرش در مورد کاپیتان سرخپوشان تغییر 

کرد. هر چند در این میان فشارهایی از گوشه و کنار به سرمربی 

پرســـپولیس وارد شد که عالیشـــاه را از تیمش کنار نگذارد. در 

هر صورت ایـــن بازیکن در غیاب رضا درویـــش مذاکراتش را با 

باشگاه پرسپولیس آغاز کرد و پیشنهاد اولیه را نپذیرفت. پیشنهاد 

پرســـپولیس به عالیشاه تمدید قرارداد با مبلغ 20 درصد بیشتر 

از قـــرارداد ســـال پیش بود که با مخالفت شـــدید این بازیکن و 

ایجنتش همراه شـــده است. این در شرایطی است که او بازیکن 

ثابت سرخپوشـــان به حساب نمی آید. در این مورد با خبر شدیم 

که عالیشاه اندازه ملی پوشان پرسپولیس و به نوعی سقف قرارداد 

را از این باشـــگاه می خواهد که بعید اســـت با موافقت درویش 

همراه باشد. 

مربیان پرسپولیس تا فردا در ایران
باشگاه پرسپولیس همان طور که روز چهارشنبه هفته گذشته در 

خبرها داشتیم به دنبال این بوده و هست که شرایط را برای حضور 

مربیان خارجی اش از روز اول دور جدید تمرینات سرخپوشـــان 

فراهم کند. در همین راستا بلیت پرواز برای این مربیان گرفته شده 

و ظـــرف امروز و فردا آنها در ایران خواهند بود. به این ترتیب اگر 

شرایط برای حضور سرخپوشان در تمرینات فراهم شود، مربیان 

خارجی این تیم نیز اســـتارت خواهند زد. این مربیان تا الان 95 

درصـــد قرارداد فصل پیش خود را دریافت کرده اند و فقط مانده 

پاداش هایشان که قرار شده ظرف چند روز آینده به آنها پرداخت 

شود. قرارداد فصل پیش آنها تقریبا 180 هزار دلار بود که گفته 

می شود برای این فصل 30 تا 40 درصد افزایش داشته است. 

یحییی شاکی از وضعیت موجود
سرمربی پرسپولیس در نظر داشت تا دور جدید تمرینات تیمش از 

پنجم تیر ماه استارت بخورد، اما به خاطر اینکه شرایط مهیا نشد او 

دوباره مجبور شد دو روز تاخیر در این مورد به وجود بیاورد تا بلکه 

اوضاع تغییر کند که این اتفاق رخ نداد. امروز 10 تیر ماه است و 

هنوز باشگاه پرسپولیس نتوانسته شرایطی که یحیی خواسته را 

برای آغاز تمرینات فراهم کند و این مساله حسابی او را عصبانی 

کرده است. هیچ بعید نیست که یحیی امروز واکنش تندی به این 

قضیه داشته باشد. باید منتظر ماند و دید که واکنش این مربی 

به اتفاقات پیرامون باشگاهش چه خواهد بود. 

شنبه ۱0 تیر ۱۴0۲   شماره 3900
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شروع تمرین پرسپولیس تحت تاثیر طلب بازیکنان

بلاتکلیفی تمدیدی ها یحیی را شاکی کرد

  گزارش

تیم مس رفســـنجان بعد از 3 سال حضور در لیگ برتر به همراه 

محمد ربیعی تصمیم گرفت ساکت الهامی را جانشین او کند. 

این تغییر برای مسی ها تا حدودی عجیب بود؛ چراکه مدیران 

این باشگاه که در این مدت با ربیعی آرام، کار کرده بودند حالا 

باید با ســـاکت الهامی یکی از جنجالی ترین مربیان لیگ برتر 

کنـــار بیایند. البته تغییرات مدیریتی که در ابتدای فصل قبل 

رخ داد نیز در این تغییر بی تاثیر نیست. 

چرا الهامی جانشین ربیعی شد؟
بدون شـــک این تغییر می تواند پایه گذار اتفاقات تازه برای تیم 

مس باشد. چیزی که ذهن ما را بسیار به خود مشغول کرده دلایل 

جدایی ربیعی است. جدایی او که از نظر فنی یکی از معقول ترین 

مربیان لیگ بود بدون شک به نفع مس نیست. با این حال چون 

طرفین برســـر مبلغ قرارداد و بودجه باشگاه به توافق نرسیدند 

بـــا الهامی توافق کردند. الهامی از همین ابتدا با جذب محمد 

خدابنده لو استارت قدرتمندی در نقل و انتقالات زد و این نشان 

می دهد تیم مس بودجه کافی دارد و بدون شک اگر مسی ها به 

ربیعی هم وعده جذب بازیکنی چون خدابنده لو را می دادند او 

هم می ماند و دیگر اختلافی بر سر بستن تیم و بودجه به وجود 

نمی آمد. به نظر می رسد چون ربیعی از ابتدا با مدیران قبلی به 

توافق رســـیده بود و بعد از تغییرات مدیریتی نیز قصد جدایی 

داشت، مدیران مس تمایلی به همکاری با او نداشتند و در واقع 

ســـنگ اندازی کردند تا وی به نوعی خودش از ادامه همکاری 

انصراف داده و آنها گزینه دیگری را جانشـــین وی کنند. جالب 

است در جلسه آخری که بین طرفین برگزار شد مسئولان مس 

از ربیعی به دلیل مذاکره با استقلال گله کردند و مدعی شدند 

تمایلی به ادامه همکاری با او ندارند. گویا مسی ها مدعی شدند 

هرچه ربیعی خواسته بود برایش فراهم کردند و توقع نداشتند او 

در چنین شرایطی پای میز مذاکره با تیم دیگری بنشیند و این 

موضوع باعث ناراحتی و درنهایت قطع همکاری شد. 

بمب نقل وانتقالات در رفسنجان ترکید
درباره محمـــد خدابنده لو، بازیکن ســـابق تیم های پیکان و 

ذوب آهن، که ســـال گذشـــته در ترکیب گل گهر سیرجان نیز 

درخشـــید، گفته می شـــد یکی از گزینه ها برای تقویت خط 

هافبک پرسپولیس اســـت. در کنار پرسپولیس، سپاهان نیز 

این بازیکن را می خواســـت و حتی مدیران پرســـپولیس با این 

بازیکـــن تماس هایی گرفته و تلاش می کردند وی به تیم رقیب 

نرود غافل از اینکه خدابنده لو با مس نیز در حال مذاکره است و 

در واقع به پیشنهادی که از نظر مالی بهتر بود بیشتر فکر می کرد. 

در حالی که دو تیم ســـپاهان و پرســـپولیس بر سر جذب این 

بازیکن با هم رقابت می کردند، ســـاکت الهامی، درخواســـت 

جذب خدابنده لو را به مدیران باشگاه نارنجی پوش لیگ برتر ارائه 

کرده اســـت و آنها هم به سرعت وارد عمل شده و با پیشنهادی 

جذاب تر او را از دســـت این دو تیم مدعی ربودند. خدابنده لو 

یکی از بمب های نقل وانتقالات بود؛ چراکه این ملی پوش جوان 

به شدت مستعد نشان داده و در هر تیمی که بازی کرد یکی از 

تاثیرگذارترین بازیکنان بوده است. 

خداحافظی نارنجی حسینی
سکوت روزهای اخیر سید حسین حسینی این ذهنیت را به وجود 

آورده بود که او باز هم در اســـتقلال می ماند. مخصوصا اینکه 

عصبانیت هواداران استقلال از او فروکش کرده و گزینه هایی 

چون رشید مظاهری، حسین پورحمیدی و محمدرضا اخباری 

هم با تیم های دیگری قرارداد بســـتند. درست در همین زمان 

حســـینی با یک خداحافظی کوتاه با هواداران اســـتقلال در 

فضای مجازی با این تیم قطع همکاری کرد و مشخص شد در 

جمع آنها نمی ماند. در همین زمان صحبت از حضور حسینی 

در مس رفسنجان مطرح شد. با توجه به اینکه مسی ها به غیر 

از حامد لک، داوود نوشی صوفیانی را نیز در اختیار دارند بعید 

بود حسینی به رفسنجان برود. با این حال به نظر می رسد این 

موضوع صحت دارد و به احتمال زیاد باید او را بازیکن فصل بعد 

ساکت الهامی بدانیم. البته هنوز هیچ خبر رسمی در این مورد 

منتشر نشده اما سازش عجیب مدیران مس با ساکت الهامی 

به شکلی پیش می رود که آنها هر بازیکنی که او بخواهد برایش 

جذب می کنند. به نظر می رسد مشکلات مالی این باشگاه که 

از فصل پیش زمزمه هایش شنیده می شد پایان یافته و حالا آنها 

روی هر بازیکنی دست بگذارند، جذب می کنند. 

جابه جاییی های احتمالی
از خط دفاعی مس، جفرسون باهیا راهی فولاد خوزستان شده 

و می گویند رامتین سلیمان زاده نیز با ذوب آهن به توافق رسیده 

است که البته با توجه به حضور ربیعی در این تیم اصفهانی چنین 

انتقالی اصلا بعید نیست. مخصوصا که ربیعی اعتقاد زیادی به 

این مدافع دارد. شـــاهین توکلی، ایمان سلیمی و سید مهدی 

حسینی از تاثیرگذارترین بازیکنان خط میانی مس نیز وضعیت 

مشخصی ندارند و از آنجا که مورد توجه سپاهان قرار گرفتند بعید 

نیست رفسنجان را ترک کنند. حسینی از بهترین بازیکنان مس 

بود و هنوز با این باشـــگاه قرارداد دارد، اما با پرداخت 4 میلیارد 

می تواند قراردادش را یک طرفه فسخ کرده و به تیم دیگری برود. 

بدون شک عملکرد خوب این بازیکن شرایطی را فراهم کرده تا 

مــــورد توجه تیم های بالای جدولی قرار بگیرد و با توجه به تورم 

بازار نقل وانتقالات می تواند به راحتی با اجرایی کردن این بند 4 

میلیاردی، رفسنجان را ترک کرده و به یک تیم بالای جدولی ملحق 

شـــود. حامد لک و محسن آذرباد که در مس با ربیعی کار کرده 

بودند، دو بازیکن مهم دیگری بودند که گفته می شد احتمال دارد 

جمع نارنجی پوشان را به مقصد ذوب آهن ترک کنند. این دو نیز 

در تمرین تیم مس حضور داشتند و به نظر می رسد جدایی آنها نیز 

منتفی است. مگر اینکه برخی تغییرات در جذب بازیکنان جدید، 

این دو بازیکن را برای جدایی و پیوستن به ذوب آهن مجاب کند. 

چالش پییرزن
مهرداد رضایی، اما با توجه به چالش پیرزنی که با ساکت الهامی 

داشت یکی از بازیکنانی بود که به نظر می رسید از مس جدا شود. 

این بازیکن که بعد از اظهارات الهامی که گفته بود با چند پیرزن 

هم تیم مس را شکســـت می دهد واکنش نشان داده و به نوعی 

جواب این مربی را داده بود، یکی از پر تنش ترین هفته های خود 

را بعد از مربیگری الهامـــی در مس گذراند. با این حال اولین 

جلسه تمرینی مس برای این بازیکن و مربی به خوبی پیش رفت. 

همه فکر می کردند رضایی به خاطر شـــادی بعد از گل خود در 

بازی فصل گذشـــته تیمش مقابل هوادار مورد غضب ساکت 

الهامـــی قـــرار دارد و این تیم را ترک می کند. اما از آنجا که این 

بازیکـــن با مس قـــرارداد دارد و مدیران نیز نمی خواهند او را از 

دست بدهند بین دو طرف آشتی به راه انداختند. دو طرف بعد 

از آشتی با هم در این خصوص صحبت کرده و سوءتفاهم بین 

آنها برطرف شد. 

گزارش »فرهیختگان« از وضعیت نماینده رفسنجان در نقل و انتقالات

بمب مسی ها برای ساکت  نیلوفر مژدهی
 خبرنگار

حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

آگهی اختصاصی تحدید حدود حوزه ثبتی شهر چمستان

 پیرو آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 

سند رسمی و به استناد تبصره ذیل ماده 13 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون 

اخیرالذكر تحدید حدود پلاک 320 فرعی از 8 اصلی واقع در قریه سالده علیا 

بخش 11 به نام اعظم و الهام وفائی جوان نسبت به چهار و دو دانگ مشاع از 

ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 309/01 متر مربع طبق 

رای شماره 70 و 140260310013000699  مورخ 1402/01/10 هیئت 

قانون تعیین تکلیف در ساعت 9 صبح روز سه شنبه 1402/05/10 در محل 

وقوع ملک به عمل خواهد آمد.

 لـــذا از متقاضی و مالکین املاک مجاور و صاحبان حقوق ارتفاقی دعوت 

می شـــود در وقت مقرر در محل وقوع ملک حضور به هم رسانند. بدیهی 

است درصورت عدم حضور متقاضی یا نماینده قانونی آنان طبق ماده 15 

قانون ثبت ملک مورد تقاضا با حدود اظهارشده از طرف مجاورین تحدید 

خواهد شد. معترضین می توانند به استناد ماده 20 قانون ثبت و مواد 74 

و 86 آیین نامه قانون ثبت ظرف مدت 30 روز از تاریخ تنظیم صورت مجلس 

تحدید حدود اعتراض خود را کتبا به این اداره تسلیم و ظرف مدت یک ماه از 

تاریخ تسلیم اعتراض به واحد ثبتی مبادرت به تقدیم دادخواست به مرجع 

قضائی نمایند. در غیر این صورت با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواست 

توسط متقاضی یا نماینده قانونی وی و بدون توجه به اعتراض واصله عملیات 

ثبتی با رعایت مقررات ادامه می یابد.

تاریخ انتشار : 1402/04/10

میم الف:1519913

عین الله تیموری - کفیل اداره ثبت اسناد و املاک شهر چمستان

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســـاختمان های فاقد 

سند رسمی 

نظر به دســـتور مواد 1و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت و ساختمان های فاقد سند 

رسمی مصوب 1390/9/20و برابر رای شماره 140160310013003498 مورخ 

1402/02/30 هیات قانون تعیین تکلیف موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در 

واحد ثبتی چمستان تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای باقر قائمی فرزند 

قربانعلی نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 286/87 

مترمربع که مقدار 120 سیر مشاع عرصه وقف می باشد به شماره پلاک 202 فرعی 

از 14 اصلی واقع در قریه ســـعادت آباد بخش 1 خریداری شده از آقا/خانم عزت الله 

ابراهیمی مالک رسمی محرز گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و ماده 13 آیین نامه مربوطه 

این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی/سراســـری در 

شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا درصورتی که اشخاص ذینفع به آرای 

اعلام شـــده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از 

تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم 

و رســـید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به 

تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره 

ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی 

دادگاه است و درصورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 

تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور 

سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/03/27 -   تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/04/10
م.الف-1513563
عین الله تیموری – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان

آگهـــی موضـــوع ماده 3 و مـــاده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیـــت ثبتی اراضی و 

ساختمان های فاقد سند رسمی 

نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

مصوب 1390/9/20 املاک متقاضیانی که در هیئت موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد 

ثبتی آمل مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلامعارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع 

عموم به شرح ذیل آگهی می گردد 

املاک متقاضیان واقع در بخش دو ثبت آمل – دهستان دابو

103- اصلی )قریه کمانگر کلا »سنگر«(

503  فرعی آقای عبدالله محمودپور در ششـــدانگ یک قطعه زمین با ســـاختمان احداثی با کاربری 

مسکونی به مساحت 263/66 مترمربع خریداری شده بلاواسطه از عزیز محمودپور.

لذا به موجب ماده 3- قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و ماده 

13 آیین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه محلی کثیرالانتشار 

در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار آگهی رای هیات الصاق تا درصورتی که اشخاص ذینفع 

به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق 

در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید 

ظرف یک ماه از تاریخ تســـلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســـت به دادگاه عمومی محل نماید و 

گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به 

ارائه حکم قطعی دادگاه است و درصورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 

تقدیم دادخواست را به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید 

و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه به متضرر به دادگاه نیست. بدیهی است برابر ماده 13 آیین نامه 

مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهارنامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیئت پس از 

تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان 

به اطلاع عموم می رساند و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی آگهی 

تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید. 

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/04/10   -    تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/04/24

م.الف – 1519033

حسن صالحی – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آمل

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه 

ثبتی نوشهر

نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

مصوب 20/9/1390 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مســـتقر در 

واحد ثبتی نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلامعارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده 

جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد.

املاک متقاضیان واقع در قریه امیر رود پلاک 26 اصلی بخش 2 قشلاقی

883 فرعی اقا/خانم رقیه اســـحق نیموری فرزند هبت الله نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با 

بنای احداثی )کاربری باغات( به مســـاحت 290.23 مترمربع خریداری بدون واسطه با واسطه 

از زهرا اسحاقی

لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

و مـــاده 13 آیین نامـــه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه محلی / 

کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار آگهی رای هیات الصاق تا درصورتی که 

اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها 

از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ 

نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه 

عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت 

اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و درصورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل 

نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست را به دادگاه عمومی محل ارائه نکنند اداره ثبت مبادرت به 

صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متصور به دادگاه نیست. بدیهی 

اســـت برابر ماده 13 آیین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهارنامه ثبتی پذیرفته 

نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب را در اولین آگهی 

نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان به اطلاع عموم می رساند و نسبت به املاک در جریان ثبت 

و فاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی آگهی تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/03/27 -  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/04/10

میم الف:1513462
علی اکبر مقدسی - رئیس ثبت اسناد و املاک نوشهر
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پسازیکهفتهحرفوحدیثبرســـرمصوبه3۰خرداد

شـــورایعالیانقـــابفرهنگی،بالاخرهعبدالحســـین

خســـروپناه،دبیراینشوراطییکجلسهفوریتصمیم

گرفتبهترینمســـیربراینزدیکیبـــهمفاهمهطرفین

راانتخابکند؛مســـیرگفتوگو.خســـروپناهدرهمان

ابتدایجلســـهتاکیدکردکهایناولینوآخریننشست

هماندیشـــیدرموضوعشـــبکهنمایشخانگینیست

وازرســـانههابهخصـــوصتلویزیونخواســـتکهفضای

تعاملوگفتوگورابرایذینفعانشـــبکهنمایشخانگی

وهنرمنـــدانفراهـــمکنندتاجمیعنظـــراتبرایبهبود

وضعیتاینمدیومتصویرینقشوحضورداشتهباشند.

ترکیبیهمکهاینباردرصبحچهارشـــنبه،۷تیرماه،در

محلدبیرخانهشـــورایعالیانقابفرهنگیجمعشده

بودودوریکمیزنشســـتنددرنوعخودجالببودودر

عینحالغریب.برایماکهچندوقتیاســـتعادتمان

دادهاندبدونشنیدنیکدیگرنسبتبههمقضاوتکنیم،

خیلیبعیدبهنظرمیرســـیدکهبالاخرهجاییهستکه

هنرمندان،کارشناسانرسانهوهمچنینذینفعانپخش

نمایشخانگیدعوتشوندوبدونسوءظنهایسیاسی

درموضوعفرهنگ،بگویندوبشنوندتاشایدراهبهجایی

ببرند.ازبیـــنهنرمندانچهرههایـــیهمچونفریدون

جیرانـــی،غامرضاموســـوی،پژمانبازغـــی،محمدرضا

تختکشـــیانوعبدالرضامنجـــزیبودندوازجانبتیم

مدیرانبهغیرازخسروپناهکهمیزبانجلسهبود،سعید

مقیســـه،رئیسساتراوسیدمحمدهاشـــمی،قائممقام

وزیرفرهنگوارشاداسامیحضورداشتند.محمدرضا

جعفریجلوههمازجملهحاضراندرایننشســـتبودکه

تیمنظارتبرمحتوایشبکهنمایشخانگیرانمایندگی

میکرد.افراددیگریهمحضورداشـــتندامااهمنظرات

بینهمیندوســـتانگذشـــتکهدرادامهبخشهاییاز

آنراآوردهایم.

در ابتدای این جلســـه دبیر شـــورای عالی انقلاب فرهنگی با 

گله مندی از پرداخت غیردقیق به مصوبه اخیر شـــورای عالی 

انقلاب فرهنگی گفت: »مصوبه »تعیین الزامات ساماندهی حوزه 

صوت و تصویر فراگیر«، هنوز توســـط رئیس جمهور ابلاغ نشده 

و متن آن در فضای مجازی نیامده اســـت اما می بینیم که در 

فضای رسانه، داوری های متعددی درمورد آن صورت می گیرد. 

درحقیقت پنج بنـــد از این ماده واحده ناظر بر حل اختلاف و 

ایجاد تفاهم بین این دو دســـتگاه صداوسیما و وزارت ارشاد و 

تقســـیم کار بین این دو دستگاه است. بر مبنای آن، بخشی از 

مســـئولیت  های صوت و تصویر فراگیر برعهده وزارت ارشـــاد و 

بخشـــی به عهده صداوسیما است. البته این ماده واحده، بند 

ششـــمی دارد که مربوط به تدوین اصول و سیاست های حوزه 

صوت و تصویر فراگیر است. در این اصول و سیاست ها مشخص 

می شود که چقدر ما معتقد به حکمرانی بخش خصوصی هستیم 

و تدوین سیاست هاست که مشخص می کند   چقدر آزادی عمل 

به پلتفرم ها بدهیم.«

خسروپناه تاکید کرد: »بنده شخصا به این معتقدم همان طور 

که مردم سالاری دینی در عرصه سیاست و اقتصاد مطرح است، 

درحوزه فرهنگ هم باید مطرح باشـــد. اینکه بار فرهنگ فقط 

به دوش دولت باشـــد قطعا تصمیم حکیمانه ای نیست. باید 

بخش خصوصی، تعاونی ها، مجموعه های فرهنگی و حلقه های 

میانی و گروه های جهادی فرهنگی ورود کنند و در عرصه فیلم 

و سریال و حوزه مختلف فرهنگ و هنر حضور داشته باشند.«

خســـروپناه در بخـــش پایانی صحبت هایـــش از هنرمندان و 

ذی نفعان پلتفرم ها خواست که با ارائه نظرات کارشناسی خود، 

به فرآیند تدوین بند ششم این ماده واحده کمک کنند. او تاکید 

کرد: »تدوین سیاست ها و ضوابط حاکم بر صوت و تصویر فراگیر 

و شـــبکه نمایش خانگی« بخش کلیدی این ماده واحده است 

و مابقی بندها تقســـیم وظایف بین دو دستگاه وزارت ارشاد و 

صداوسیما است که آن بخش مشخص شده است.«

  باز همان بحث قدیمی نظارت صداوســـیما یا 
وزارت ارشاد

سکوت عمیقی بر جلسه حکمفرما شد به خصوص که خسروپناه 

تاکید کرده بود پنج بند اول این مصوبه درمورد تفاهم سازمان 

صداوســـیما و وزرات فرهنگ و ارشاد اسلامی است و اگر مورد 

اختلافی هســـت در موضوع بند ششم و »تدوین سیاست ها و 

ضوابط حاکم بر صوت و تصویر فراگیر و شبکه نمایش خانگی« 

است. اما سید غلامرضا موسوی، تهیه کننده سینما، همان اول 

کار آب پاکی را روی دســـت دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی 

ریخت. او که در این جلســـه جامعه تهیه کنندگان را نمایندگی 

می کرد خطاب به خســـروپناه گفت راه حل بند ششـــمی که 

می گوییـــد به پنج بنـــد قبلی آن بر می گـــردد و اینگونه ادامه 

داد: »واقعیت این اســـت که در کشـــور ما این افرادند که موثر 

و تصمیم گیرنده هســـتند. درمورد آن سیاست های بند ششم 

هم کاملا بستگی به این دارد که چه کسی بر سر کار باشد.«

غلامرضا موســـوی در توضیح حرف هایش اینگونه گفت: »چه 

خوش مان بیایید چه نه، شما کار نظارت شبکه نمایش خانگی 

را به دســـت رقیب می دهید. ضمن اینکه واقعیتی وجود دارد 

که در بحث نظارت، این افراد هستند که موثر و تصمیم گیرنده 

هستند. الان در شورای پروانه فیلمسازی هم در تلویزیون و هم 

در سینما برادران پایداری تشریف آوردند و پدر ما را درآوردند. 

تلویزیون که تعداد بینندگانش گواه وضعیتش هست. در سینما 

هم می بینیم که در صدور پروانه ســـاخت و نمایش، دنبال یک 

ســـری فیلم های خاص  می روند که دیگر سینمای اجتماعی 

نداشـــته باشیم و آنها را بزنند. حرفم این است که ما یک قانون 

اساســـی بســـیار مترقی داریم اما همین قانون مورد استفاده 

آدم های مختلفی است.«

موسوی در جمع بندی صحبت هایش، حرف دلش را زد و گفت: 

»من پیش از این و در جلسات دیگری هم گفتم که بحث نظارت 

بر شبکه نمایش خانگی بهتر است که به وزارت ارشاد بازگردد. 

دلیلش هم فارغ از اینکه تلویزیون رقیب شبکه نمایش خانگی 

است، به این بر می گردد که اساسا این روزها تلویزیون مشکلات 

مختلفی دارد و نمونه اش اینکه خودشـــان نمی توانند سریال 

تلویزیونی خوب بسازند. استثنایی بتوانند دو سه سریال بسازند 

و چهارتا مخاطب جذب کنند. شما اگر پخش مسابقات ورزشی 

و فوتبال را از تلویزیون بگیرید، تماشاچی و مخاطب تلویزیون 

به شدت کاهش پیدا می کند.«

به نظر می رســـد که هنوز هنرمندان نسبت به موضوع نظارت 

صداوســـیما بر شـــبکه نمایش خانگی اتفاق نظر ندارند و آن 

تلاش ابتدایی خســـروپناه برای نگه داشتن بحث در موضوع 

»تدوین سیاست های شبکه نمایش خانگی«، آنها را قانع نکرد. 

به خصوص که عبدالرضا منجزی، نویسنده و کارگردان حاضر 

در این جلسه هم گفت: »شما می گویید که ما از پنج مورد اول 

که بحث مبنایی اســـت گذر کنیم و فقط روی بند ششم یعنی 

اختلاف بین وزارت ارشاد و سازمان صداوسیما گفت وگو کنیم. 

در حالی که ما اشکال حقوقی داریم و ربطی هم به علاقه مندی 

به ســـینما ندارد. معتقدیم که در قانون اساســـی هیچ وظیفه 

نظارتی برای صداوســـیما تعریف نشده اســـت. وزارت ارشاد، 

وظیفه ای که دارد، تصدی گری نیســـت و بحث نظارتی است. 

روحیات، ســـاختار و بنیاد آن برای بخش نظارت تربیت شـــده 

است. شـــما خودتان می دانید که سینماگران صبح تا شب با 

وزارت ارشاد اختلاف دارند و نسبت به مدل نظارتی اش گله هم 

می کنند اما الان به گونه ای شده است که سینماگران و اتحادیه 

صنفی از وزارت ارشـــاد دفاع می کنند و می گویند که برای این 

نهاد قانونی برآمده از قانون اساسی دولت جمهوری اسلامی، 

شان و مرتبه  قائل باشید.«

البته منجزی نســـبت به تفســـیری که از رســـانه های صوت و 

تصویر فراگیر می شود هم اشـــکال وارد کرد و گفت که شبکه 

نمایش خانگی و سامانه های ویدئوی درخواستی مشمول آن 

اصطلاح اصل 175 قانون اساسی نمی شود. این اشکالی که 

او وارد کرد، در ادامه و بعد از صحبت های جعفری جلوه خودش 

محل بحث دیگری شد. 

  جعفری جلوه: تلویزیون اینترنتی را از صداوسیما 
تفکیک نکنیم

محمدرضا جعفری جلوه که به نمایندگی از کارشناسان نظارت بر 

تولید محتوای شبکه نمایش خانگی حضور داشت به تفسیرهای 

متعددی که از صوت و تصویر فراگیر می شود اشاره کرد و گفت: 

»برداشت های متعددی از صوت و تصویر فراگیر شکل می گیرد. 

هر کســـی از زاویه سلیقه ای خود به این موضوع می نگرد. باید 

نگاه وسیعی مبنای این موضوع قرار بگیرد. خیلی روشن است 

کـــه صوت و تصویر فراگیر موضوعی حاکمیتی اســـت. وقتی 

قرار اســـت طیف گسترده ای از مردم مورد خطاب قرار بگیرند، 

مشخص است که حاکمیتی است و سلیقه بردار نیست. آمد و 

رفت جریانات سیاسی مبتنی بر سلایق مختلف به شدت برای 

یک پدیده فرهنگی آسیب رسان خواهد بود. باید یک نگاه متین، 

پیوسته و استوار در اموری از این جنس ناظر و جاری باشد.«

او از عبارت تلویزیون اینترنتی برای ادامه صحبت هایش استفاده 

کرد و گفت: »تلویزیون اینترنتی ظاهری جدید دارد اما تفاوتی با 

تلویزیونی که داریم ندارد. لذا وقتی این پدیده جدید پا به عرصه 

گذاشت باید موضوع تلویزیون می شد. زمانی نمایش خانگی 

با توزیع دی وی دی در شـــمارگان مشخص در امتداد فعالیت 

سینمای کشور میدان عمل پیدا می کرد اما از آنجایی که قصه 

به نحـــو دیگری اتفاق افتاد و فناوری این اجازه را داد که کاری 

که مشابه یا نظیر تلویزیون است، صورت بگیرد؛ باید بلافاصله 

صداوسیما نسبت به آن منعطف می شد و بر این اساس کارش 

را توسعه می داد و جایگاه خودش را احراز می کرد. ضمن اینکه 

در وزارت ارشاد باید نسبت به این وضعیت جدید توجه می شد. 

بالاخره پدیده ای بود که تا حدی بلاتکلیف بود. بلاتکلیف از این 

جهت که دو طرفی که می بایست خودشان را مهیا می کردند، 

به خوبی بر صحنه مسلط نشده بودند و صداوسیما هم در این 

ماجرا تاخیر داشت. درواقع آن گونه که متناسب بود توسعه لازم 

را نیافت. بر این اساس تدبیری که از چند سال قبل اتفاق افتاد 

این بود که از یک جایگاه حاکمیتی ساماندهی صورت بگیرد و 

تفاهمی که بین صداوســـیما و وزارت ارشاد شده است، مبنای 

این مصوبه است که باید تقویت شود. همه حرفم این است که 

تلویزیون اینترنتی را از صداوســـیما تفکیک نکنیم و برای این 

امر ظاهرا جدید خودمان را مهیا کنیم.«

جعفری جلوه با دفاع از اینکه صداوسیما باید متولی نظارت بر 

شبکه نمایش خانگی باشد، گفت: »آمادگی های کارشناسی 

هـــم در بدنه تلویزیون وجود دارد. شـــاید در هیچ جا به اندازه 

تلویزیون این آمادگی برای پذیرش بار جدی و کار موثر به لحاظ 

کارشناسی، اهلیت، تدبیر و انبوهی از نیروها وجود ندارد. اما 

اینکه شیوه های رفتاری رسانه چه دغدغه هایی ایجاد می کند 

این بحث دیگری است این نباید منجر به این مساله شود که ما 

یک امر حاکمیتی را دچار این برداشت ها کنیم.«

  بحث بر سر یک کلمه حیاتی
کلمه تلویزیون اینترنتی که جعفری جلوه به کار برد شروع بحث 

بین او و غلامرضا موسوی و عبدالرضا منجزی بود. ابتدا منجزی 

خطاب به جعفری جلوه از جایگاه قانونی سلب مسئولیتی که 

او از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی کرد پرسید و جعفری جلوه 

در پاسخ به این سوال گفت: »من عرضم چیز دیگری بود و همه 

جان و کلامم این است که تلویزیون اینترنتی مثل تلویزیون است 

و صوت و تصویر فراگیر یک امر حاکمیتی است.« 

اما موســـوی که کنار منجزی نشسته بود بعد از صحبت های 

جلوه می گوید: »کلمه انگلیســـی صوت و تصویر فراگیر بعد از 

ترجمه کلمه دیگری می شود. این صغری و کبری که گفتید به 

هم مربوط نمی شود.« 

جعفری جلوه در ادامه صحبت های او می گوید: »البته در لفظ 

نباید بمانیم. من فهم و برداشت خودم را احصا کردم.« 

موسوی هم گفت اما این سلب مسئولیت از ارشاد که شما کردید 

نمی دانم برای چیست؟ 

جعفری جلوه می گوید این پدیده هر چقدر نو و تازه باشـــد باید 

به فعالیت های مثل آن نگاه کرد و بعد تصمیم گرفت. 

جلســـه تازه گرم شـــده بود و موسوی هم برای صحبت هایش 

به کنایه شـــعری از وحشـــی بافقی خواند: »از صحن خانه تا 

به لب بام از آن من/ از بام خانه تا به ثریا از آن تو. این شـــعر 

وضعیت وزارت ارشـــاد و تلویزیون را نشان می دهد. واقعیت 

قضیه این است چیزی که صوت و تصویر فراگیر گفته می شود 

را ما به عنوان ویدئو درخواستی دریافت می کنیم. درحالی که 

بیـــن ایـــن دو فرق های وجود دارد. وقتـــی از صوت و تصویر 

فراگیر صحبت می کنیم چیزی اســـت که همه می توانند آن 

را دریافـــت کنند، اما در سیســـتم پلتفرم ها، می توان متوجه 

شد که چه کســـانی استفاده می کنند. تفسیری که از صوت 

و تصویر فراگیر درمورد پلتفرم های »وی اودی« دارد، اساســـا 

اشـــتباه اســـت. کجای این صوت و تصویر فراگیر است؟ در 

زمینه پخش زنده اگر پلتفرم هـــا بخواهند در این زمینه ورود 

کنند، باید تلویزیـــون ورود کند اما بقیه موارد به هیچ عنوان 

به تلویزیون برنمی گردد.«

غلامرضا موســـوی که همچنان مدافع نظارت ارشاد بر شبکه 

نمایش خانگی است، تلویحا یک بار دیگر حرفش را تکرار کرد 

و گفت: »چرا اینقدر این حساسیت ها وجود دارد؟ اجازه دهید 

جای دیگری به این موضوع رسیدگی کنند. تلویزیون اگر خیلی 

قابلیت داشت سریال های خودش را نجات می داد. حالا شما 

ویدئو درخواستی را هم به تلویزیون دادید.« 

خسروپناه در ادامه خطاب به موسوی می گوید: »آقای موسوی 

برداشت شما کاملا نادرست است براساس برداشت نادرست، 

حکم نادرســـت می شود. اجازه بدهید هم آقای هاشمی و هم 

آقای مقیســـه توضیح بدهند این طور نیست که کلا اختیارات 

به صداوسیما داده شده باشد. صریحا در بند یک خیلی از این 

مســـئولیت ها به ارشاد داده شده است. اول باید برداشت مان 

یکی شود و بعد به مرحله تفاهم برسیم.« 

موسوی می گوید: »حرف من به صحبت های آقای جعفری جلوه 

برمی گردد، اینکه وزارت ارشـــاد را کاملا از مســـئولیتش سلب 

کنیم. تا بوده صدور هرگونه مجوز به عهده وزارت ارشـــاد بوده 

اســـت، ساترا هم می توانست در یک فضای بهتر و رسانه ای تر 

متولد شود و این حاشیه ها به وجود نیاید.« 

یکی دیگر از کسانی که به عنوان نماینده جامعه صنفی بازیگران 

حضور داشت پژمان بازغی بود. او در صحبت هایش از دغدغه 

معیشت هنرمندان گفت: »مهم ترین نکته اصل اول اساسنامه 

انجمن بازیگران خانه سینما است که حفظ امنیت شغلی است، 

با توجه به موضع گیری های چند وقت اخیر که از طرف تلویزیون 

رخ داده است بسیاری از بچه ها به سمت پلتفرم ها رفتند و الان 

نگران این هســـتند که وقتی نظارت بر دست تلویزیون بیفتد 

آیا امنیت شغلی شـــان فارغ از مسائل سیاسی و جناحی برقرار 

خواهد ماند یا نه. بنده به عنوان رئیس انجمن متعهد هستم از 

امنیت شغلی اعضای خودم دفاع کنم. این مهم ترین نکته ای 

است که به ذهنم رسید در این جمع یادآوری کنم.«

  هاشـــمی: مدل نظارتی شبیه هیات نظارت بر 
مطبوعات

سیدمحمد هاشمی، قائم مقام وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با 

تاکید بر اینکه مساله شبکه نمایش خانگی مساله ای مفتوح 

فرهنگفرهنگ

ادامهدرصفحه۱3

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

گزارشیازجلسههنرمندان،مدیرانسینماییوشورایعالیانقابفرهنگیدربارهماجرایساترا

معین احمدیان
دبیر گروه  فرهنگ

 راه نظارت عقلانی از گفت وگو می گذرد  

 وقتی از صوت و تصویر 
فراگیر صحبت می کنیم 

چیزی است که همه 
می توانند آن را دریافت کنند، اما در 
سیستم پلتفرم ها، می توان متوجه شد 

که چه کسانی استفاده می کنند. 
تفسیری که از صوت و تصویر فراگیر 
درمورد پلتفرم های »وی اودی« دارد، 
اساسا اشتباه است. کجای این صوت 

و تصویر فراگیر است؟ در زمینه 
پخش زنده اگر پلتفرم ها بخواهند در 
این زمینه ورود کنند، باید تلویزیون 

ورود کند اما بقیه موارد به هیچ 
عنوان به تلویزیون برنمی گردد

 بحث نظارت بر شبکه 
نمایش خانگی بهتر است 

که به وزارت ارشاد 
بازگردد. دلیلش هم فارغ از اینکه 

تلویزیون رقیب شبکه نمایش خانگی 
است، به این بر می گردد که اساسا 

این روزها تلویزیون مشکلات مختلفی 
دارد و نمونه اش اینکه خودشان 

نمی توانند سریال تلویزیونی خوب 
بسازند. استثنایی بتوانند دو سه 
سریال بسازند و چهارتا مخاطب 

جذب کنند
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اســـت، تصریح کرد: »پرونده این موضوع، بـــاز و روی میز دولت و 

وزارت فرهنگ و ارشـــاد اسلامی است. آقای رئیس جمهوری به وزیر 

ارشـــاد ماموریت دادند و در همین دو روز گذشته تاکید کردند که 

حتما همفکری شـــود. از همه ذی نفعان صوت و تصویر فراگیر اعم 

از تولیدکننـــدگان و هنرمندان تا ناشـــران و پلتفرم و البته مردم که 

مهم ترین ذی نفعان این حوزه هســـتند، نظرخواهی شود تا در این 

طرح که قرار اســـت به عنوان یک ســـند چندین ساله تدوین شود 

توقعـــات، انتظارات و مصرف فرهنگـــی خانواده های ایرانی در آن 

لحاظ شود.« 

وی ادامه داد: »اگر از صـــوت و تصویر فراگیر یک تعریف فناورانه 

و آینده پژوهانه داشـــته باشـــیم در این مســـیر مرکز ملی فضای 

مجازی به دلیل سرشـــت ماموریت کاری که دارد می تواند کمک 

شـــایانی داشته باشد و بســـیاری از این حرف ها و اختلاف نظرها 

حل خواهد شد.« 

قائم مقام وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به اختلافات موجود 

نسبت به مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره حوزه صوت و 

تصویر فراگیر، بیان کرد: »ما در وزارت فرهنگ ارشـــاد بند یک این 

مصوبه را بند حاکم می دانیم، برای بند ۵ هم جلســـه ای به ریاست 

آقای خســـروپناه طراحی شده که این اختلاف را حل خواهد کرد. 

در قرائتـــی که ما داریم همه حوزه هایی که از قبل به وزارت ارشـــاد 

واگذار شـــده بود اعم از ســـینما و حتی پلتفرم ها همچنان هم در 

اختیار وزارت ارشـــاد باقی اســـت و خواهد ماند. در این باره به طور 

مفصـــل صحبت کرده ایم. همکاری خوبی هم با آقای مقیســـه در 

ســـاترا داریم. در همین یکی دوهفته به هماهنگی سند تقسیم کار 

نیز خواهیم رسید.« 

هاشـــمی ادامه داد: »تفســـیر مـــا از مصوبه شـــورای عالی انقلاب 

فرهنگی متفاوت است. حوزه سریال های خانگی ایرانی و برنامه های 

تلویزیونی، ســـرگرمی و پخش زنده براساس سند تقسیم و اینکه در 

ذات تلویزیون قرار دارد، تفســـیر و تعبیر شـــده که همچنان هم در 

تلویزیـــون باقی خواهد ماند و در حـــوزه پلتفرم و غیرپلتفرم به عهده 

تلویزیون خواهد بود.« 

وی هیـــات نظارت بر مطبوعات را یک مدل موفق حکمرانی در حوزه 

فرهنـــگ عنوان کرد و گفت: »در بیرون این طور تلقی می شـــود که 

معاون مطبوعاتی با وزارت ارشاد است اما ابتکار عمل با هیات نظارت 

اســـت که طبق قانون مطبوعات عملا کار اصلی به عهده آنهاست. 

این هیات، نهادی فراســـازمانی، فرادستگاهی و فراقوه ای است. از 

وزارت ارشاد تا قوه قضائیه و نماینده مجلس و نماینده اصحاب رسانه 

در این هیات عضو هســـتند و جایی اســـت که تجربه مدنی موفق و 

تجربه نظارت موفقی در آن دیده شـــده است. به نظر می رسد در بند 

۶ مصوبه شـــورای عالی انقلاب فرهنگی که این رویه و مسیر را ما هم 

دنبال کنیم، به موفقیت خوبی خواهیم رسید.« 

معاون حقوقی وزیر فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی همچنین ابراز کرد: 

»وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ذاتا یک وزارت قانونگذار، تنظیم گر 

و ناظر طراحی شده است و سازمان صداوسیما یک سازمان عملیاتی 

اســـت. طبق این مصوبات برای بخش های مختلف یک روال معلوم 

و یک چهارچوب مشخص برای تنظیم گری وجود دارد و قابل تسری 

به حوزه های دیگر که در ماموریت وزارت ارشاد قرار می گیرد، خواهد 

بود.« 

هاشـــمی با تاکید بر اینکه وزارت ارشاد و ســـازمان صداوسیما یک 

هدف مشـــترک دارند، ادامه داد: »مساله هر دو سازمان محتواست. 

اتفاقا همه ما و حتی مردم یک معنا و مفهوم مشـــترک و مشـــخص 

را بـــا عنوان محتوا دنبال می کنیم، البته منظور من صرفا سانســـور 

نیســـت، آن هم یکی از راه هاســـت که برای مرزبانی در خطوط قرمز 

اســـت. مساله خطوط سبز بسیار جدی تر و مهم تر است. از ما گرفته 

-که در نهادهای مختلف حضور داریم- تا کســـانی که در پلتفرم های 

تولیدکنندگان اصلی محتوا هســـتند، مساله خطوط سبز را به صورت 

جدی پیگیری و به آن توجه می کنند.« 

وی با بیان یک مثال توضیح داد: »فرض کنید ما پلیس باهوشـــی را 

در تلویزیون، ســـینما و وی اودی به نمایش بگذاریم. وقتی پلیس در 

جامعه ایرانی عزت و اقتدار پیدا کند، حتما همه خانواده ها و جامعه 

از نفع آن برخوردار می شـــوند. ما با مجموعه ســـاترا و سعید مقیسه 

هفته ای چند جلسه داریم، جز همدلی و همکاری برای تولید محتوای 

مناسب چیزی دیگری در این نشست ها سراغ ندارم.« 

معاون حقوقی و امور مجلس وزیر فرهنگ و ارشـــاد اسلامی، با بیان 

اینکه ذات مصوبه شـــورای عالی انقلاب فرهنگـــی درباره پلتفرم ها 

مشـــخص اســـت، گفت که شـــاید در بخش های مختلف، تعبیر و 

تفســـیرهای گوناگونی از این مصوبه شـــده باشـــد، اما امیدوارم با 

کمک مدیران ســـاترا، تفاهم و همکاری خوبـــی در عملیاتی کردن 

بند ۶ مصوبه شـــکل بگیرد، البته این سند را به صورت جامع و کامل 

طراحی خواهیم کرد.« 

  مقیســـه: نظارت کردیم و مردم را از دیدن سریال 
محروم نکردیم

نوبت به ســـعید مقیسه، رئیس ساترا رسید -که از ابتدای جلسه حضور 

داشـــت، اما سکوت کرده بود- بخش مهمی از صحبت هایش پیرامون 

ابهامات و ســـوالاتی بود که در این جلسه نسبت به شیوه نظارت ساترا 

مطرح شـــد. او در توضیح مجموعه کارهایی که در ساترا صورت گرفته 

است، گفت: »در ارتباط و تعامل با هنرمندان و نظارت بر تولید و نمایش 

خانگی باید بگویم که ما هر هفته بدون وقفه جلسه داشتیم. در سال 42 

هفته کاری داریم اما در سال 1401، نزدیک به 48 جلسه داشتیم، یعنی 

اگر یک روز هم تعطیل بوده، طوری جبران شـــده که ۶ روز اضافه آمده 

است. بعضی وقت ها که تعطیل بود، تلفنی جلسات را برگزار می کردیم 

و نتیجه اش هم شد اینکه الان بیش از ۵00 قسمت سریال پخش  شده، 

بیش از 300 سریال درحال پخش و بیش از 200 سریال منتظر پخش 

داریم. اینها یعنی چرخه نمایش خانگی فعال است. می خواهم بگویم 

مردم محروم نشدند. اتفاقا به نظرم زیاده روی شده است. قسمت هایی 

که از ولنگاری فضای مجازی پخش می شـــود و انصافا خارج از حدود 

ارزش های اخلاقی جامعه است باید کنترل شوند. شاید ما در هدایت 

درست تولید کاملا موفق نبوده  باشیم اما آن طور هم نیست که سد آهنی 

گذاشـــته باشند. درحال حاضر 402 رسانه داریم که مجوز گرفته اند و 

کارشان را انجام می دهند.«

او در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: »خیلی از دوستان اگر همین 

نکاتی را که راجع به مصوبه می گویم متوجه شوند، اصلا نیازی به بحث 

دیگری نیست. پیش از این، یک سری تولیدات در حوزه وزارت فرهنگ 

و ارشاد شـــکل گرفته بوده، مثل کتاب، سینما، تبلیغات و بازی. حالا 

قرار شده که ادامه این موارد در حوزه صوت و فراگیر هم برعهده ارشاد 

باشـــد، مثلا خبرگزاری در حوزه ارشاد بوده و وقتی از نسخه مکتوب به 

دیجیتال و اینترنتی تغییر می کند دیگر در حوزه ساترا نیست و در حوزه 

ارشـــاد است؛ ولو اینکه دســـتورالعمل ها و قوانین و مقرراتش با توافق 

صداوسیما باشـــد. قبلا گفته می شد کتابی که وزارت ارشاد مجوز آن 

را داده بعد که قرار شـــد صوت آن در وی اودی پخش شود نیاز به مجوز 

ســـاترا دارد اما طبق مصوبه جدید، دیگر این طور نیست. کتاب صوتی 

را هم وزارت ارشـــاد پیگیری می کند و اگر قرار بر پخش باشد، مجوز آن 

محتوا را وزارت ارشاد صادر می کند.«

  تلویزیـــون راه گفت وگو در موضوع شـــبکه نمایش 
خانگی را باز کند

خســـروپناه در جمع بندی جلســـه گفت: »جا دارد عرض کنم تاکید 

رئیس جمهور این اســـت که این گفت وگوها شکل بگیرد و ادامه پیدا 

کند و مباحث مرتبط با ذی نفعان شنیده شود. عقیده بنده این است که 

مهم ترین مساله و کلیدی ترین بخش مصوبه همین بند ۶ است، چون 

برای بند 1 تا ۵ تقسیم کاری صورت گرفته است و تاکید می کنم برداشتی 

که منتقدان از این بند دارند برداشت درستی نیست. توضیحات خوبی 

از ســـوی هاشمی و مقیسه انجام شد، لذا اگر این تصور صحیحی که 

قانونگذار مدنظرش بوده، درست شنیده نشده با صحبت می توان خیلی 

از ابهامات را برطرف کرد.« وی با اشـــاره به جدلی که بر سر مفاهمه از 

عبارت صوت و تصویر فراگیر در جلسه صورت گرفت، گفت: »این بحث 

صوت و تصویر فراگیر چندساحت دارد که باید ادامه پیدا کند؛ بخش های 

معرفتی داریم که صوت و تصویر فراگیر به چه معناست؟ نمایش خانگی 

به چه معناست؟ آیا تلویزیون اینترنتی تلویزیون هست یا نیست؟ بخشی 

از اختلاف نظرها در اینجاست که به نظرم نباید پرونده این مباحثات را 

بست، بلکه باید ادامه داد.«

خسروپناه گفت: »یک ساحت بحث این است که آیا ما باید این صوت و 

تصویر فراگیر را حاکمیتی بدانیم یا نه؟ دیدگاه مسئولان نظام و دیدگاه 

قانونگذار این اســـت که این بحث چون ناظر به امور عمومی اســـت و 

حاکمیت به این امور می پردازد، طبیعتا موضوع حاکمیتی اســـت اما 

معنای حاکمیتی این است که حکمرانی در سیاستگذاری، تنظیم گری 

و تصدی گری کامل به دست حاکمیت باشد و معنایش این نیست که 

حکمرانی آن هم از دســـت مردم گرفته شود و مشارکت حداکثری آنان 

دیده نشـــود.« دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در بخش دیگری از 

صحبت هایش گفت: »بحث دیگر امنیت شغلی است که کلیدی ترین 

مبحث است. بسیاری از ذی نفعان، بازیگران، کارگردانان و تهیه کنندگان 

دغدغه دارند که آیا این مصوباتی که انجام می شود، امنیت شغلی آنها را 

تحت تاثیر قرار می دهد یا نه؟ حتما ما در شورای عالی انقلاب فرهنگی 

باید به این موضوع توجه کنیم. همان طور هم که سعید مقیسه اشاره 

کرد، به هیچ وجه این مصوبه دنبال کاهش فعالیت ها نیست و حتما باید 

افزایش پیدا کند. 400 سکوی صوت و تصویر فراگیر شکل گرفته است 

و ما نباید فکر کنیم همان 2 یا 3 سکو را داریم.« وی ادامه داد: »موضوع 

دیگر تعارض منافع و آگاهی بخشـــی است، موضوع مهم دیگر درکنار 

امنیت شغلی بحث فرهنگی است، بنده از فیلم بین های قهار هستم و 

سریال هم زیاد می بینیم. سریال های غیرایرانی هم می بینم. اینکه فیلم 

یا ســـریالی ساخته شود که یک آسیب جدی به فرهنگ خانواده بزند، 

بسیار مضر است. کانون ایرانی کانون خانواده است. هر مناسبتی که 

می شـــود، خانواده ها دور هم جمع می شوند. اما اینکه فیلمی ساخته 

شود که دختر به صورت پدر سیلی بزند و پدر فحش رکیک به فرزندانش 

بدهد و این امر رواج پیدا کند و در مجامع بین المللی هم جایزه بگیرد، 

درست است؟ آیا ما باید نسبت به این کار بی تفاوت باشیم؟ اول از همه 

باید نویسندگان، کارگردانان و بازیگران که دغدغه خانواده دارند نسبت 

به این موضوع حســـاس باشند، آنها باید بیایند از کانون خانواده دفاع 

کنند. اینکه طوری سریال ها یا فیلم ها ساخته و به نمایش گذاشته شود، 

گویا هر جوانی که بخواهد تیپ روشنفکری داشته باشد باید مشروب 

بخورد یا سیگار بکشد، درست نیست.« خسروپناه در پایان صحبت هایش 

گفت: »نمی خواهم بگویم همه فیلم و سریال ها این طورند، فیلم های 

خوب هم زیاد داریم که درجهت تقویت کانون خانواده هســـتند. همه 

باید نســـبت به مساله فرهنگی دغدغه داشته باشیم، نه اینکه عده ای 

به خاطر یک سری مفاسد اقتصادی به فرهنگ آسیب بزنند. یک سوال 

فلسفی بپرسم، اگر بین سود اقتصادی عده ای و آسیب فرهنگی جامعه 

تزاحم پیدا شـــد باید چه کاری کرد؟ قانونگذار و ناظر باید چه کاری 

انجام بدهند؟ عده ای بگویند دغدغه ما تکنوکراتی اســـت و حالا این 

دغدغه فرهنگی مهم اســـت یا تکنوکراتی؟ یک جا ممکن است با هم 

تعارض پیدا کنند. الحمدلله وزارت ارشاد و صداوسیما، ساترا و عمده 

ســـکوهای فرهنگی که درحال فعالیت هستند، دغدغه اصلی شان 

فرهنگ اســـت و این دغدغه را باید نشـــان بدهیم. پیشنهاد می کنم 

شـــبیه برنامه زاویه، برنامه ای داشته باشیم که نسبت به ساحت های 

مختلف حوزه صوت و تصویر فراگیر صحبت شـــود.« به نظر می رسید 

که جلســـه تمام شده باشـــد اما یکی از جمع هنرمندان هنوز حرف 

نزده بود که در انتهای جلسه سکوتش را شکست. فریدون جیرانی رو 

کرد به محمدرضا جعفری جلوه که ســـال ها پیش و در دوران پرالتهاب 

ســـینمایی دولت احمدی نژاد، مدیر فارابی بود. جماعتی که نیم خیز 

شـــده بودند که جلسه را تمام کنند، ایستادند و جیرانی گفت: »آقای 

جعفری جلوه خطاب من به شماست! شما می توانید مثالی بزنید این 

نظارتی که الان سعید مقیسه مطرح کرد در کشور دیگری وجود دارد یا 

نه؟ منظورم این است که قبل از نمایش نظارت کنید. شما افغانستان 

و کره شـــمالی را کنار بگذارید، آیا کشور دیگری را با این شیوه نظارت 

می توانید مثال بزنید؟ فکر نمی کنم در هیچ جای دنیا چنین نظارتی 

قبل از نمایش وجود داشته باشد. آقای جعفری جلوه روی سخنم فقط 

با شماست! شما در دوره آقای احمدی نژاد آمدید یک دیزالو کردید از 

دولت اصلاحات به دولت احمدی نژاد و ما اهالی سینما را راضی نگه 

داشتید، یعنی هم روشنفکری را حفظ کردید، هم اعتقادات را و تعامل 

کردید. شـــما باید بگویید که آیا این نظارت می تواند کاری کند؟ هیچ 

جای دنیا چنین نظارتی نیست. در نمایش نظارت است اما قبل از آن 

نه. آن هم در ســـال 2023، در سال 1402! بخدا شدنی نیست آن 

هم با نســـل دهه 80 و نسل عوض شده. آقای جعفری جلوه شما یک 

کاری بکنید!« این پایان اگرچه همه آن چیزی نبود که در این جلســـه 

گذشـــت، اما این امید را دوباره زنده کرد که ابهامات ذهنی دو بخش 

هنرمند و حاکمیت قابل مفاهمه و حل اســـت، به شـــرط آنکه مسیر 

گفت وگو هموار باشد. 

قاعدتا وقتی بحث ساخت فیلم کوتاه در ایران 

مطرح می شـــود، اولین و غالب ترین عنوانی 

که به ذهن هر کس می آید انجمن ســـینمای 

جوانان اســـت. جایـــی که یک نهـــاد دولتی 

به حســـاب می آید و مدیرانش می آیند و می روند. از گذشـــته های نســـبتا دور، خیلی از کسانی که 

به واســـطه حضور در دولت و وزارت ارشـــاد آن، نفوذ و کنترلی بر ســـینمای ایران داشـــتند، تلاش 

می کردند ســـاختاری بیرون از وزارتخانه ها ایجاد کنند که حتی در زمان تصدی گری دولت توســـط 

جریان های دیگر، آن نفوذ و کنترل باقی بماند. خانه ســـینما در ابتدا با چنین ایده ای تشکیل شد. 

مرحوم ســـیف الله داد در اواخر تصدیگری وزارت ارشاد توسط ســـید محمد خاتمی به فکر تاسیس 

چنین نهادی افتاد تا حتی اگر دولت از دست آن جریان به خصوص جریان سیاسی و فرهنگی خارج 

شـــد، تســـلط و نقش هدایتگری آنها بر سینما باقی بماند. روی همین حساب در دولت دوم محمود 

احمدی نژاد و هنگامی که جواد شـــمقدری ابتدا معاون ســـینمایی و سپس رئیس سازمان سینمایی 

شـــد، این تنش ها به بالاترین حالت خود رسید. اتفاقات پس از انتخابات سال 1388 بستر را برای 

فردی مثل شمقدری فراهم کرد تا تسویه حساب های گروهی خودش با جریان های رقیب سینمایی را 

کلید بزند و آنها هم در تلافی کم نگذاشتند. این توضیح مختصر لازم بود تا بدانیم هرگاه تنش های 

سیاسی در کشور بالا بگیرد و البته دولت در دست جریان اصولگرا باشد، خانه سینما می تواند یکی 

از محل های نمود پیدا کردن تنش ها شـــود. اساســـا معماری این نهاد این گونه است و فعالیت های 

صنفی چندانی از آن دیده نمی شـــود. این پیرنگ کلیشـــه ای می تواند بارها و بارها پس از این هم 

تکرار شود؛ در زمان تصدی گری دولت به دست اصولگرایان و پس از رخ دادن یک جنجال بزرگ که 

بخشی از آن به خیابان کشیده می شود، تعدادی از هنرمندان سینما مواضع رادیکال می گیرند. بعد 

که غوغای خیابان خوابید، نوبت زد و خوردهای باندی و گروهی در بدنه ســـینما می رســـد که منشأ 

آن خانه سینماســـت و نوک پیکان حمله وزارت ارشـــاد. تیپ و فیگور خانه سینما هم عمدتا رفتن در 

لاک مظلومیت است. این بار و پس از اتفاقات سال 1401 هم همین پیرنگ کلیشه ای دوباره تکرار 

شـــده اما یک رویداد دیگر که موازی با آن اســـت، ابعاد جدیدی به قضیه می دهد. خلاصه ماجرا این 

است که سینمای ایران برای چندمین بار در تاریخ خود در مرحله ای قرار دارد که دفتر نسل های فعال 

در آن ورق می خورد. در جشـــنواره فجر ســـال 1400 که اتفاقات خاصی کشور را به آشوب و اعتراض 

نکشـــیده بود هم می شـــد این را دید. همه کســـانی که صحنه را رصد می کنند، می دانند که اگر در 

چنین مرحله ای خوب و موثر بازی نکنند، ممکن اســـت بعدها دست شـــان از تاثیرگذاری و کنترل بر 

ســـینمای ایران کوتاه شـــود. حالا باید برگردیم به جایی که بحث را از آن شروع کرده بودیم؛ انجمن 

سینمای جوانان ایران. نهادی که در دولت قبل با خصوصی سازی شدید امر فرهنگ از رونق افتاده 

بود و میدان را به کارگاه های خصوصی و عمدتا گرانقیمت فیلمســـازی ســـپرده بود. این انجمن در 

دولت جدید دوباره فعالیتش را جدی کرد و در دو ســـه دوره اخیر جشنواره بیشتر کارگردان هایی که 

فیلم ساختند و حتی چند موردی که درخشیدند، همه از فارغ التحصیلان آن بودند. جریان هایی که 

از گذشـــته کنترل و ابزار هدایت ســـینما را در دست داشتند چندان با دیدن این وضع نمی توانستند 

بی تفاوت بمانند. آنها می دانستند که اگر وضع به همین منوال پیش برود، تسلط چند دهه ای آنها بر 

سینما به همان شکل سابق ادامه پیدا نخواهد کرد و باید منتظر می ماندند تا داستان دوباره از همان 

پیرنگ کلیشه ای عبور کند. حالا دوباره قصه به همان نقطه اوج می رسد، اما این بار با تمرکز بر فیلمسازان 

کوتاه یا همان ها که قرار اســـت نسل آینده فیلمسازان بلند کشور را تشکیل دهند. اینکه دعوای اخیر 

هم بتواند به اندازه دعوای خانه ســـینما در دوره شمقدری بزرگ شود یا نه، هنوز معلوم نیست. به نظر 

نمی رسد چنین باشد چون اولا سینمای کوتاه برای رسانه ها و مخاطبان شان جذابیت خبری کمتری 

دارد و ثانیا فیلمســـازان کوتاه نیاز به حمایت دارند نه هیاهو. جایی که می تواند از این جوانان به واقع 

حمایت کند، انجمن ســـینمای جوانان اســـت نه انجمن فیلم کوتاه خانه سینما. انجمن فیلم کوتاه 

خانه ســـینما یک کمیته ۹ نفره عضوگیری دارد که هر شخص حقیقی فعال در سمت های کارگردان، 

فیلمنامه نویس، فیلمبردار، تدوین گر و صدابردار یا صداگذار فیلم کوتاه اگر متقاضی عضویت در آنجا 

بود، او را گزینش و تایید می کنند. از این انجمن با نام اختصاری ایسفا هم یاد می شود. پس از اتفاقات 

سال 1401 چنانکه انتظار می رفت و چیزی بیرون از قاعده همان پیرنگ کلیشه ای نبود، در ایسفا هم 

یک ســـری تحرکات سیاسی صورت گرفت. طبیعتا این نهاد نمی توانست مثل انجمن سینمای جوان 

که نهادی دولتی است، بودجه مشخص دارد و دفاترش در استان های مختلف دایرند، به کادرسازی و 

تولید محتوا بپردازد؛ اما می توانست به عنوان گروه فشار عمل کند. در جشنواره فیلم کوتاه تهران هم 

یک سری فشارها به فیلمسازان جوان وارد شد تا از حضور در این رویداد انصراف دهند. حالا و پس از 

آرام تر شـــدن نسبی فضا و سررســـیدن فصل نزاع های فنی تر و جزئی تر، ایسفا با برگزاری سینماتک و 

یک سری کارگاه های کوتاه مدت در پی به وجود آوردن یک پاتوق و محفل مرکزگرا و متمایل به جریان 

سیاسی رقیب دولت است. بلافاصله پس از آنکه به آنها ابلاغ شد برای برگزاری سینماتک لازم است که 

از اداره نظارت و ارزشیابی وزارت ارشاد مجوز بگیرند، فرصتی برای هیاهو و بلند کردن علم مظلومیت 

فراهم شد. نکته اول این است که اصل سینماتک که فضای نقد و بررسی و... هم دارد و قرار است در 

ســـینما برگزار شود، بایستی مجوز داشته باشد. نکته دوم به لزوم اخذ پروانه نمایش برای اکران فیلم 

در ســـالن سینما برمی گردد. مطابق ماده یک آیین نامه نظارت بر نمایش فیلم، اسلاید، ویدئو و صدور 

پروانه نمایش، مقصود از فیلم، هرگونه فیلم، نوار ویدئو و اســـلایدی اســـت که در اندازه های مختلف 

کوتاه، متوسط و طولانی تولید می شود و موضوعات این فیلم ها می تواند دربردارنده داستان، مستند 

یا محتوای آموزشـــی باشـــد. با وجود اینکه اتفاقات اخیر در رابطه با خانه سینما و انجمن فیلم کوتاه 

آن مطابق همان پیرنگ کلیشـــه ای با پس زمینه های سیاسی پیش می رود، موردی که وزارت ارشاد به 

آن ورود کرده مربوط به لزوم اخذ مجوزهای قانونی است، نه فعالیت های سیاسی و اعتراضی اعضای 

ایسفا. در حقیقت برخورد درست هم همین است. کارگزاران ایسفا یا کسانی که به این محفل تعلق دارند 

حتی اگر رفتارهای غیرقانونی دیگری انجام داده باشند که مربوط به اظهارنظر یا کنش های سیاسی و 

اجتماعی شان باشد، بهتر است که تا حد ممکن وزارت ارشاد در این خصوص ورود نکند و حالا هم ورود 

نکرده است. به علاوه ممکن است با گذشت زمان بعضی از تنش های سیاسی کمرنگ شوند و خیلی از 

کسانی که نه به دلیل منفعت باختگی گروهی، بلکه واقعا به دلیل دلخوری و عصبانیت از بابت یک سری 

دغدغه های سیاسی حالا خشمگین هستند، از این حالت بیرون بیایند. حال آنکه با مقابله به مثل و 

امثال این برخوردها، احتمال دارد همین دلخوری ها به زخم چرکین و التیام ناپذیر تبدیل شوند. زخمی 

که باعث می شود عده ای از افراد دلخور و عصبانی، ابزار دست ذی نفعان یا منفعت باختگان دعواهای 

فرقـــه ای باقی بمانند. بـــا این حال هم 

موضوع اخذ مجوز ایســـفا برای برگزاری 

سینما تک و هم بحث اخذ پروانه نمایش 

برای آثاری که قرار است در سینما اکران 

شوند، در حوزه وظایف وزارت ارشاد است. 

دغدغه مندی های سیاسی و اجتماعی 

افراد هم در جای خود می تواند محترم و 

قابل بحث باشد، چه با آنها موافق باشیم و 

چه نه، اما نهاد صنفی را نمی توان به مثابه 

ســـنگری برای شلیک به جناح سیاسی 

مقابل یا تسویه حســـاب های اینچنینی 

قرار داد. 

  گزارش

انجمن فیلم کوتاه خانه سینما رادیکال کردن فضا را انتخاب کرده است

داستان کوتاه »سینماتک«
یک قتل خانوادگی

 آمادگی های کارشناسی هم در 
بدنه تلویزیون وجود دارد. 
شاید در هیچ جا به اندازه 

تلویزیون این آمادگی برای پذیرش بار 
جدی و کار موثر به لحاظ کارشناسی، 

اهلیت، تدبیر و انبوهی از نیروها وجود 
ندارد. اما اینکه شیوه های رفتاری رسانه 
چه دغدغه هایی ایجاد می کند این بحث 

دیگری است این نباید منجر به این 
مساله شود که ما یک امر حاکمیتی را 

دچار این برداشت ها کنیم

میلادجلیلزاده
خبرنگار گروه فرهنگ



جهـان مـا آکنـده از تصمیم هایـی سیاسـی اسـت؛ سیاسـت به صورت 

مسـتقیم و غیر مسـتقیم در زندگـی نقـش دارد امـا جوامـع بـه جهـت 

سـختی هایی کـه در زندگـی روزمـره دسـت وپنجه نـرم کـردن بـا آنهـا 

اجتناب ناپذیر اسـت، دوسـت دارند صرفا در بزنگاه هایی که سیاسـت 

جـذاب اسـت، بـا آن رابطـه برقـرار کننـد. یکـی از مـواردی کـه باعـث 

جذابیـت سیاسـت می شـود، تخیـل سیاسـی اسـت کـه انسـان ها و 

جوامع را به سـمت آنچه خود دوسـت دارند سـوق می دهد. می شـود 

اینگونـه تعبیرکـرد کـه انسـان ها بـرای آنکـه لحظه ای سیاسـی شـوند، 

نیازمنـد تخیـل سیاسـی هسـتند کـه گهگاهـی بـه اشـتباه بـه وهـم 

یـا تخیلـی غیـر سیاسـی هـم سـوق پیـدا می کنـد. چنـدی اسـت در 

کشـور مـا افـرادی سـعی دارنـد بحث هایـی کـه سـختی خـاص خـود را 

در عالـم سیاسـت دارد بـه سـمت نوعـی تخیـل سیاسـی سـوق دهنـد 

کـه خـود مانـع بـه وجـود آمـدن افق هـای نـو اسـت. بـرای بررسـی 

آسـیب های چنیـن نگرشـی بـا امیـر خراسـانی، پژوهشـگر فلسـفه 

علـوم اجتماعـی بـه گفت وگـو پرداخته ایـم. مشـروح ایـن گفت وگـو 

را در ادامـه می خوانیـد. 

تعریفـی از امـر سیاسـی و تخیـل سیاسـی داشـته باشـید تـا بـه بحـث 

اصلـی و نسـبت تخیـل سیاسـی و حکمرانـی برسـیم. 

سیاسـت عرصـه تغییـر اسـت. یعنـی عرصـه ای اسـت کـه آدم هـا بـرای تغییـر 

حیـات جمعـی خـود بـه آن روی می آورند. در این عرصه قدرت تولید می شـود 

و در خدمـت تغییـرات اجتماعـی قـرار می گیـرد. در نتیجـه سیاسـت همیشـه 

امر جمعی اسـت و همواره معطوف به تغییری جمعی اسـت. تخیل سیاسـی 

در لحظـات زیـادی کار می کنـد امـا افق هـای سیاسـی در لحظـات بسـیار 

اسـتثنایی بـاز می شـود. یکـی از معضـات دنیـا ایـن اسـت کـه افق سیاسـی 

جدیـد بـاز کنـد و براسـاس تخیلـی جدیـد بـه امـر سیاسـی سـامان بدهنـد. 

ایـن لحظـه همیشـه لحظـه ای نـادر و اسـتثنایی اسـت. ولـی تخیل سیاسـی 

همیشـه وجـود دارد. مـا بـدون تخیـل سیاسـی نمی توانیـم زندگـی کنیـم. 

تخیـل سیاسـی ناظـر بـر شـیوه های تغییـر اسـت. مثـا مـا فکـر می کنیم اگر 

برجـام توفیقـی پیـدا می کـرد زندگـی بهتـری داشـتیم یـا اگر حاکمان کشـور 

مـا آدم هـای دیگـری بودنـد، می توانسـتیم زندگـی بهتـری داشـته باشـیم. 

چـون آنهـا ریش شـان را می زننـد و خارجـی حـرف می زننـد و بـا خارجی هـا 

بهتـر ارتبـاط برقـرار می کننـد. اینهـا بخشـی از تخیـل سیاسـی اسـت. مثـا 

حرف هایی در مورد ایرانی ها زده می شـود که اگر ایرانی ها مسـلمان نبودند، 

امروز شـرایطی آرمانی داشـتند. این هم شـکلی از تخیل اسـت. مسـیری که 

تصـور می کنیـم بـا طـی کـردن آن تغییـرات اجتماعـی و سیاسـی مطلـوب ما 

اتفـاق می افتـد. در یـک برداشـت کلـی می تـوان ایـن مطلـب را عنـوان کـرد. 

آیـا می تـوان برتـری تخیـل سیاسـی لیبرالیسـم، اشـکال مختلـف از 

لیبرالیسـم یا شـکل لیبرالیسـم دسـت راسـتی را که حداقل سـه دهه 

در کشـور مـا کار می شـود را توضیـح داد؟ چـرا ایـن شـیوه جلوتـر از 

دیگر تخیل های سیاسـی اسـت؟ چرا تخیل سیاسـی اسـام سیاسـی 

کم رنـگ شـده یـا سوسـیال دموکراسـی نیسـت و وقتـی وارد عرصـه 

عمومـی می شـود انـگار ایـن تخیـل چنـد مرحلـه جلوتـر اسـت؟

ع جواب هـای متفاوتـی دارد. مسـاله مهـم اسـت و از وجـوه  ایـن موضـو

مختلـف قابـل بررسـی اسـت. مـن بایـد چنـد وجـه را برجسـته کنـم. مـا در 

مـورد لیبرال هـا چیـزی در داخـل ایـران می گوییـم ولـی اینهـا بـه معنـای 

متعـارف کلمـه لیبـرال نیسـتند. آنهـا نئولیبـرال بـه مفهـوم لیبرتارین هـا و 

بـه معنـای راسـت افراطـی هسـتند. دعـوای نئولیبرال هـا بـا تخیـل چپ هـا 

نبـود. دعـوای اینهـا بـا لیبرال های میانه بود. چون وجه جدی لیبرالیسـم و 

وجـه قـرارداد اجتماعی اش که عموما از شـاخه فرانسـوی قـرارداد لیبرال ها 

می آیـد و بعدهـا نظریه پـردازان متفاوتـی به عنـوان نظریه پـردازان لیبـرال 

شـناخته شـدند، به طـور جـدی می خواسـتند کـه امـر جمعـی را پـاس 

بدارنـد. ولـی نقطـه عزیمـت آنهـا امـر فـردی اسـت. چیـزی کـه مـا امـروز با 

آن مواجـه هسـتیم، لیبرالیسـم بـه معنـای متعارفی که در اندیشـه سیاسـی 

می شناسـیم نیسـت بلکـه یـک اقلیـت محـض در اندیشـه سیاسـی ایران در 

حـال تبدیـل شـدن بـه اکثریـت اسـت. هایکی هـا، یـا اتریشـی ها در دنیـا 

جـای چندانـی ندارنـد و در گوشـه هایی از دانشـگاه یـا سیاسـت هسـتند و 

دولت های بسیار استثنایی مثل دولت تاچر و ریگان و برخی از دولت های 

جهـان سـوم بـه آنها روی خوش نشـان داده انـد. دعوای آنها بـا لیبرال های 

میانـه بـود. از ایـن رو دعـوای هایـک نه با مارکس و مارکسیسـت ها و چپ ها 

بلکـه بـا امثـال مارشـال و کینـز بود. اینهـا به اوباما و بایـدن و حتی هالیوود 

کمونیسـت می گوینـد، چـون یـک ایده مشـخص دارند. ایده آنها این اسـت 

کـه راه میانـه ای وجـود نـدارد و جهـان بایـد به طـور کامـل بـه ایده هـای 

لیبرتارین هـا سـر بسـپارد. شـما یـا کمونیسـت مطلـق یـا بـازار آزادی مطلق 

هسـتید. این شـکلی از ایدئولوژی اسـت که روبه روی برداشـت ایدئولوژیک 

از کمونیسـم و... می ایسـتد. امـا در عیـن حـال دشـمن اصلی اش آدم های 

میانه هسـتند؛ دشـمن اصلی اش اقتصاد تجربی اسـت، دشـمن اصلی اش 

کسـانی هسـتند کـه می خواهنـد بـه اقتصـاد ملـی فکـر کننـد، کسـانی کـه 

در چهارچـوب دولـت ملـت و بـه منافـع جمعی فکـر می کنند. اینها دشـمن 

اصلـی لیبرال هـای میانـه هسـتند. درنتیجـه اینجـا نـه چپ هـا کـه سـال ها 

اسـت در ایـران صـدای بسـیار اقلیتـی دارنـد بلکـه نیروهـای میانـه قافیه را 

باخته انـد. نیروهـای میانـه ایـران که بنا بود به امـر اجتماعی و ظرفیت های 

منطقـه ای و توسـعه درونـی براسـاس ظرفیت هـای خـود فکـر کننـد، امـروز 

محکـوم شـده اند و قافیـه رسـانه ای را باخته انـد. 

دلایلـی کـه می شـود برشـمرد بسـیار جالـب اسـت. مـن مدتـی می دیـدم 

کسـانی از لیبرتارین هـا و ایـن نئو لیبرال هـای وطنـی دفـاع می کننـد کـه 

مـدام از دولـت مطالبـه دارنـد. می گوینـد بیـکاری و تـورم زیـاد شـده و... 

کسـی کـه چنیـن توقعـی از دولـت دارد کـه نمی توانـد چنـدان نئولیبـرال 

باشـد؛ چـون لیبرالیسـم می گویـد دولـت فقـط یـک وظیفه ذاتـی دارد و آن 

هـم ایـن اسـت کـه دولتـی کوچـک و قوی باشـد و بتواند از بـازار کاما آزاد، 

نـه بـازار آزاد، بلکـه بـازاری کـه هیـچ محدودیت و دسـت اندازی ندارد دفاع 

کنـد. یعنـی بـازاری کـه آنقـدر بـزرگ اسـت کـه همـه نظم هـای اجتماعـی 

دیگـر ذیـل آن تعریـف می شـوند. در نتیجـه این حیرت انگیز اسـت که قافیه 

باختـه می شـود و آنهایـی قافیـه را می بازنـد کـه نـه چـپ، بلکـه نیروهـای 

میانـه ای هسـتند کـه می خواهنـد بـه اقتصـاد ملـی فکـر کننـد و حتـی بـه 

بخـش خصوصـی و دولـت کارآمـد فکـر می کننـد. 

مسـاله دوم ایـن اسـت کـه هایـک مقالـه ای دربـاره روشـنفکران نوشـته و 

آنهـا را بـه پیـروی از سوسیالیسـم متهـم کـرده اسـت. البتـه نـه روشـنفکران 

بلکـه هالیوودی هـا را چـون می گفتنـد سـینماگران هالیـوود کمونیسـت 

هسـتند. چـون سـرمایه داران را لـب سـاحل در حـال کشـیدن سـیگار بـرگ 

نشـان می دهنـد. سـناتور ها را در حالـی نشـان می دهنـد کـه بـا گروه هـای 

گنگستری در حال بده بستان هستند. این وضعیت در سال 1949 شروع 

شـده اسـت و فرامـوش نکنیـم کـه جریـان مک کارتیسـم در سـال 1950 

ع می شـود. یعنـی بیـن ایـن دو ارتباطـی جـدی وجـود دارد. اینهـا  شـرو

زمینـه نظـری را چیدنـد تا مک کارتیسـم بـه جان نیروهـای میانه و نیروهای 

چپ گـرا و نیروهـای هالیـوود بیفتـد. درحالی کـه نیروهـای هالیـوود مظهر 

سـرمایه داری هسـتند. ایـن ایـده فقـط یـک ایده نیسـت و لـوازم دیگری هم 

دارد. در تخلفی که از فولاد مبارکه رسـانه ای شـد، عدد قابل توجهی برای 

رسـانه های اقتصـادی اختصـاص داده شـده اسـت. چـرا فـولاد مبارکـه باید 

چنیـن عـدد و رقمـی را بـه رسـانه های اقتصـادی مثل دنیای اقتصـاد و بقیه 

بپـردازد؟  بـرای اینکـه از ایـده فـروش دلاری دفـاع کننـد. در نتیجـه فقـط 

این طـور نیسـت کـه بـا یـک ایـده روبـه رو باشـیم؛ بـا یـک دسـتگاه عریـض و 

طویلـی روبـه رو هسـتیم کـه تمـام سـایت ها و روزنامه های اقتصـادی اصلی 

در خدمـت ایـن ایـده هسـتند. لابی ها و سیاسـتمداران در خدمت این ایده 

هسـتند و پـول عظیمـی وجـود دارد. چـون ایـن ایـده بـا منافـع گروه هـای 

مشـخصی در ایـران ارتبـاط پیـدا کـرده اسـت. پـول عظیـم دارنـد. رسـانه 

دارنـد. در محافـل همـه دولت هـا نفـوذ جـدی دارنـد. وزیـر دارنـد. یکـی از 

وزارتخانه هـای اصلـی ایـن کشـور 8 سـال در دسـت کسـی بـود کـه معتقـد 

اسـت هـر شـکلی از مداخلـه دولـت در ساخت وسـاز مسـکن و در ایـن بـازار 

خـاف آزادیخواهـی اسـت. عقیـده آقـای آخونـدی اینقـدر ایدئولوژیـک 

اسـت. مـا بـا نیرویـی عمیقـا ایدئولوژیـک روبـه رو هسـتیم. مسـاله چپ هـا 

و... نیسـتند. مسـاله ایـن اسـت کـه نیروهـای میانـه را محکوم کـرده و هیچ 

وقت راضی نشـوید. خصوصی سـازی همیشـه کم اسـت و دولت غلط کرده 

و نبایـد هیـچ چیـزی داشـته باشـد. همانطورکـه زمانـی کمونیسـت ها هـر 

نظـم اجتماعـی را لیبـرال و سـرمایه دارانه می دانسـتند، امـروز هـم اینها هر 

نظـم اجتماعـی را به جـز بـازار نامحدود، غیرلیبرال و کمونیسـتی می دانند. 

اگـر قبـا در دوران جنـگ سـرد تعارضـی بین این دو دیدگاه وجود داشـت، 

امـروز دیدگاهـی اسـت کـه تقریبـا در ایـران کسـی در مقابلـش نایسـتاده و 

عـده محـدودی در برابـرش مقاومـت می کننـد. در دنیـا این طـور نیسـت. 

مثـا شـما در آلمـان جـرات نمی کنیـد از ایـن حرف هـا بزنیـد چـون پوسـت 

شـما را می کننـد و گـروه مقابـل گروهـی قـوی اسـت. در ایـران مشـکلی 

بـه وجـود آمـد. یعنـی گـروه رقیـب ایـن ایـده تقریبـا حـذف شـد و صاحبـان 

ایـن ایـده وزیـر و وکیـل شـدند و دولـت سـاختند و رسـانه ها را گرفتنـد. این 

ایـده را بـه زبـان عوام النـاس انداختنـد و آدم هـای عـادی هم بر این اسـاس 

فکـر می کننـد. وقتـی در لیـگ فوتبـال تک تیمـه بـازی می کنیـد، همـه 

فکـر خواهنـد کـرد فوتبـال همـان چیـزی اسـت کـه شـما بـازی می کنید. 

غ از اینکـه مـا ایـن نـکات را قبـول می کنیـم، هستی شناسـی و  فـار

اتفاقـی کـه در عالـم اجتماعـی می افتـد و اراده جمعـی کـه اراده هـای 

بیشـتری را نسـبت بـه سـایر نحله هـا جمـع می کنـد چطـور ایـن تخیل 

را بیشـتر دارد؟ یعنـی امـر ملـی بـه ایـن صورتـی کـه شـما از آن حـرف 

می زنیـد تخیـل نمی شـود و امـر جهانـی یا هـر درهم تنیدگـی با جهان 

امـری جالـب و مترقی اسـت؟

ایـن را بایـد در قالـب نقـد ایدئولـوژی ببینیـم چـون بخش زیـادی از این کار 

کـرد ایدئولـوژی اسـت. کارکـرد ایدئولـوژی این اسـت که برای شـما جهانی 

بـا یـک سـری قهرمـان بسـازد، مبـدأ و غایتی بسـازد و قصه جهـان را به قصه 

دیـو و دلبـر تبدیـل کنـد. ایدئولـوژی خاصـی کـه داریـم یعنـی ایدئولـوژی 

بـازار آزاد تمـام لـوازم تفـوق را در ایـران در اختیـار گرفتـه اسـت، اینکـه 

می گوییـم در دولت هـا اینچنیـن اسـت بایـد ببینیـم کـدام وزیـر اقتصـادی 

و کـدام رئیـس بانـک مرکـزی در چهـار دهـه گذشـته بـه ایـن ایـده تعلـق 

نداشـت؟ اگـر در میـان رسـانه ها بگردیـد؛ چـپ و راسـت و اصاح طلـب و 

اصولگـرا و ارزشـی و غیر ارزشـی نـدارد، کدامـی ک در بحث هـای توسـعه تا 

انتهـا سرسـپرده ایـن ایـده نیسـت؟ اتفاقا ما بـا ایدئولوژی طرف هسـتیم که 

مـدام انشـعاب هایی به وجـود مـی آورد و وضعیـت آلترناتیـو تولیـد می کنـد. 

فکـر می کنیـد دیگـر ایدئولوژی هـا چگونـه کار می کننـد؟ می گویند غایتی 

وجـود دارد و اگـر مـا به سـمت آن غایـت حرکـت کنیـم، رهـا می شـویم. این 

غایـت غـرب می باشـد و تصـور آنهـا از غـرب، تصـوری کاریکاتـوری اسـت. 

نمی داننـد کـه غـرب پدیده ای همگن نیسـت و در همین غرب اتحادیه های 

سوسـیال، کارگـری و خدمـات اجتماعـی بی نهایـت قـوی اسـت و شـما 

جـرات نمی کنیـد سـن بازنشسـتگی را چهـار سـال بـالا ببریـد، چـون ملـت 

بـه خیابان هـا می ریزنـد. اتحادیه هـای کارگـری قـوی و تامیـن هسـتند و 

می تواننـد خیابـان را بگیرنـد، مجلـس را داشـته باشـند و نشـریات متعددی 

دارنـد. متـن مکاتبـات هایـک و تاچـر منتشـر شـده اسـت. هایـک می گوید 

اتحادیه هـای کارگـری بایـد از بیـن برونـد. علـت سـتایش اینهـا از پینوشـه 

همیـن اسـت. دیکتاتـور بـود ولی آزادی های اقتصـادی ایجاد کرد. از نقش 

دولـت کـم کـرد و درنتیجـه بـه آزادی نزدیک تر بود. ایدئولوژی همین اسـت 

و هـر چیـزی را همدسـت خـودش می کنـد. 

البتـه ایـن مـوارد بحث هـای نظری جـدی دارد. چیزهای زیادی مانع شـده 

و اتفـاق افتـاده اسـت. یکـی از اتفاقـات جدی در این سـال ها منحل شـدن 

فلسـفه در ایـران اسـت. البتـه ایـن رونـد در جهـان هـم اتفاق افتاده اسـت. 

فلسـفه در ایـران بـه انـواع فلسـفه های مضاف و فلسـفه زبان و فلسـفه ذهن 

و فلسـفه تکنولوژی و... تقسـیم شـد. فلسـفه به نوعی پاسـداری از حقیقت 

اسـت. شـما بـا فلسـفه دعـوای حقیقـت می کنیـد ولـی فلسـفه از وادی 

حقیقـت پـا پـس کشـید و بـه سـراغ امـور جزئی رفت و از دفـاع از عرصه کلی 

دسـت کشـید. در نتیجه عرصه عریان شـد. این بحث ها اقتصادی نیسـت. 

نظریـه کنـش انسـانی توسـط بودیـو و هابرمـاس و... نوشـته شـده اسـت. 

این هـا کـه بحث هـای اقتصادی نیسـتند. اینهـا بحث های جامعه شـناختی 

و فلسـفی اسـت، اگـر ایـده دورکیـم را از هایک بگیریـد، هایک فرو می ریزد. 

اینهـا بحث هایـی اسـت که کاسـیک های جامعه شناسـی تدوین کرده اند. 

فضیلـت فلسـفه، میلـش بـرای جسـت وجوی حقیقـت اسـت و فضیلـت 

جامعه شناسـی، میلـش بـرای دفـاع از امـر اجتماعی و دفـاع از جامعه بوده 

اسـت. حـال فکـر کنیـد عـده ای بی خبـر از همـه ایـن بحث هـا و دعواهـا 

فکـر می کننـد، دو شـابلون دارنـد و گمـان می کننـد همـه جوامـع را بایـد 

بـه یـک شـکل در بیاورنـد و جهانـی بسـازند کـه دولـت حداقلـی مدافـع 

بـازار باشـد. دولـت یـک وظیفـه دارد آن هـم دفـاع از بـازار نامحدود اسـت. 

۰۰:۰۰پایان غلط گیری۰۰:۰۰شروع غلط گیری۰۰:۰۰پایان صفحه آرایی۰۰:۰۰شروع صفحه آرایی
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ادامه در صفحه ۱۵

تخیل سیاسی لیبرال های وطنی 
دشمن امر ملی است

امیر خراسانی، جامعه شناس شهری در گفت و گو با »فرهیختگان«:

سیدجواد نقوی
خبرنگار گروه اندیشه
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ادامه از صفحه ۱۴
ایـن رونـدی بـود کـه تمـام جبهه هـا را بـا ابـزار ایدئولـوژی فتـح کـرد. از 

نظـر کلاسـیک ها، امـر اقتصـادی و هدفمنـد بـودن انسـان و اینکه سـود 

کسـب کنـد و عقلانـی رفتـار کنـد و نظریـه کنـش کـه بحثـی فنـی اسـت 

به عنـوان امـر پیشـینی ذهـن در نظـر گرفتـه شـد و گفتنـد همان طور کـه 

کانـت می گفـت دو به عـلاوه دو یعنـی چهـار و ایـن را به عنـوان گزاره های 

ترکیبـی پیشـینی طـرح می کـرد. یکـی از گزاره هـای ترکیبـی پیشـینی 

همیـن اسـت کـه انسـان بنـا بـه عقلـش هـدف دارد و هدفـش کسـب 

موفقیـت اقتصـادی اسـت. فیلسـوف ها بـر سـر ایـن دعـوا نمی کننـد کـه 

گـزاره ترکیبـی نمی توانـد، پیشـینی باشـد. کانت ایـن کار را کرد تا علم را 

نجـات دهـد، بـرای اینکـه نیوتـن را نجـات بدهد. این کتاب هـا در دنیای 

فلسـفه عـددی نیسـتند ولـی در ایـران بـرای مـا اصول دین شـده اند و در 

هیچ کجـای فلسـفه جهـان نیسـتند ولـی اینجـا بـه آثـار سـترگی تبدیـل 

شـده اند. ایـن شـبیخون گروهـی ایدئولوژیـک بـر تمـام حوزه هایـی بوده 

که قرار بود دفاعی از امر اجتماعی و حقیقت داشـته باشـد، ولی تبدیل 

شـد بـه شـکلی از دفـاع از جنـگل کـه سـلطان جنگلی بـه نـام دولت دارد 

و کار او تنهـا حفـظ قواعـد ایـن جنـگل اسـت. 

جریانـی کـه شـما ایدئولوژیـک معرفـی اش می کنیـد در عرصـه 

اجتماعـی همیشـه دیگـران را بـه ایدئولوژیـک بودن متهـم می کند 

و خـود را مدافـع علـم می دانـد. 

اینهایـی کـه می گوینـد مدافـع علـم هسـتند، مخالـف روش علمی انـد 

ولـی در ایـن بحث هـا دقـت نمی شـود. پارادایـم اصلـی نو کلاسـیک های 

اقتصـادی، اسـتفاده از مـدل ریاضـی، محاسـبه و تحلیـل داده هـای 

تجربـی اسـت. از نظـر اتریشـی ها، روش اقتصـاد، کلا تجربـی نیسـت 

چـون اقتصـاد علمـی تجربـی نمی باشـد و علمـی یقینـی اسـت. از ایـن 

رو بـه سـراغ گزاره هـای پیشـینی می رونـد. اینهـا طرفـدار اسـتنتاج در 

اقتصـاد هسـتند نـه امـر تجربـی. شـما بـا عـدول عجیـب و غریبـی از آن 

چیـزی کـه مـا به عنـوان دانـش بشـری می شناسـیم، مواجـه هسـتید. 

فرامـوش نکنیـد در همیـن مـدت ازجملـه کسـانی کـه جامعه شناسـی را 

تـا لحظـه تاسـیس در نظـر داشـت وبـر بـود. وبـر همیشـه عقیده داشـت، 

جامعه شناسـی دانشـی تجربـی اسـت و مـا در جامعه شناسـی پیشـینی 

نداریـم. تاکیـد شـد کـه این دانش، دانشـی تجربی اسـت. در مقابل این 

ایدئولـوژی تاکیـد می کـرد اقتصـاد، دانشـی تجربـی نیسـت و پیشـینی 

اسـت. درقالـب یـک گفت وگـو نمی شـود ایـن بحـث را باز کـرد، امیدوارم 

خواننده متوجه این دلالت شـود که این دانش دانشـی پیشـینی اسـت، 

یعنـی دعـوا سـر اسـتنتاج اسـت. مـا می توانیـم بقیـه رفتارهای بشـر را از 

ایـن گزاره هـای پیشـینی اسـتنتاج کنیـم، یعنـی علمـی در کار نیسـت. 

وقتـی می گوینـد علـم اقتصـاد، منظـور آنهـا همیـن اسـت. بـه همیـن 

معنـا کـه مـا در فیزیـک می گوییـم هـر تغییـری علتـی دارد، نـزد کانـت 

گـزاره ترکیبـی پیشـینی بـود. بـه همیـن مفهـوم مـا می توانیـم بگوییـم 

اصـول اقتصـاد و اصـل اساسـی اقتصـاد را به عنـوان گـزاره پیشـینی 

بپذیریـم و تمـام بررسـی های تجربـی، یـا عَرضَـی هسـتند یـا بی اهمیـت 

و کلا اقتصـاد نبایـد سـراغ اینهـا بـرود. ایـن دوسـتانی کـه گریبـان چاک 

می دهنـد، حواس شـان را جمـع کننـد و ببیننـد کـه از چـه چیـزی دفـاع 

می کننـد. ایـن بحث هـا در ایـران مطـرح نمی شـود و وظیفـه فلسـفه و 

اهـل فلسـفه بـود کـه ایـن بحث هـا را در ایـران انجـام دهـد. ولـی فلسـفه 

را خنثـی و تقریبـا نابـود کردنـد تـا ایـن بحث هـا پیـش نیایـد. چطـور 

می توانیـد بـه ایـن بگوییـد علـم؟! علمـی کـه می گوید من فقط براسـاس 

اسـتنتاج پیـش مـی روم! مـن می خواهـم کاری کنـم تـا واقعیت به شـکل 

اسـتنتاج های مـن در بیایـد. 

 داخـل کشـور مـا ایدئولـوژی پنهانـی کـه بـا نـام علم شـکل می گیرد 

در خـارج از کشـور به صـورت دولـت حداقلی و دولـت حداکثری که 

ما در داخل روی آن دعوا داریم، نیسـت؟ این انگاره ذهنی توسـط 

گـروه راسـت گرای افراطـی و بـه تعبیـری لیبرال هایـی کـه تعریفـی 

از هایـک دارنـد شـکل گرفتـه اسـت کـه دولـت یـا بایـد حداقلـی 

باشـد یـا حداکثری؟

همـه ایـن داسـتان ها یعنـی شـرق یـا غـرب یـا هـر جایـی از دنیـا را بایـد 

تاریخـی دیـد. امـر اقتصـادی مثـل هـر امر دیگـری تاریخی اسـت. امری 

اسـت که در بزنگاه نبردهای اجتماعی شـکل می گیرد. در سیاسـت های 

اقتصـادی عـده ای برنده و عده ای بازنده می شـوند و دولت نهادی اسـت 

کـه بایـد بتوانـد در ایـن نبرد هـای اجتماعـی مداخلـه کنـد. بـرای همین 

برخـلاف ایـن ایدئولوگ هـا، آدمـی مثـل دورکیـم دربـاره دولـت اخلاقـی 

حـرف می زنـد و معتقـد اسـت نقـش دولـت بـه ایـن معنـا اخلاقـی اسـت 

کـه دولـت بایـد مدام میـان حوزه عمومـی و حوزه خصوصـی میانجیگری 

کنـد. یعنـی نـه حـوزه عمومـی، امـر خصوصـی را متاثـر کنـد و ببلعـد و نه 

اینکـه امـر خصوصـی حـوزه عمومـی را مختـل کنـد. نـه نـزد کسـی مثـل 

مارکـس، بلکـه نـزد کسـانی مثـل دورکیـم کـه از دقیق تریـن و پـر بارترین 

کلاسـیک های جامعه شناسـی هسـتند. بـه همیـن دلیـل آنهـا زنده انـد 

و به عنـوان کلاسـیک های حـوزه نظـری بی نهایـت زنـده هسـتند. مسـاله 

بـه ایـن صـورت اسـت. دولـت نهادی اسـت کـه در تاریخ شـکل می گیرد، 

همان طور کـه اقتصـاد هـم بـه همیـن صـورت اسـت و طبقـات مختلـف 

سـعی در تسـخیر دولـت دارنـد. دولـت بـه معنـای عـام کلمـه بـه معنـی 

اسـتیت کلمـه نـه بـه معنـای قـوه مجریـه یـا چیـزی کـه حاکمیت رسـمی 

خوانـده می شـود. غالـب و مغلـوب ایـن نبـرد در لحظه هـای مختلفـی 

متفـاوت می شـود. از ایـن رو در نامـه ای از تاچـر بـه هایـک آمـده اسـت 

کـه مـن نظـرات تـو را قبـول و عقیـده  دارم خیـر جامعـه در این اسـت ولی 

نمی توانـم ایـن نظـرات را بـا آن سـرعتی کـه تـو می گویی پیـش ببرم. این 

مـوارد در محتـوا و مکاتبـات اینهـا وجـود دارد و متن هـای گره گشـایی 

اسـت کـه ذهـن را روشـن می کنـد. بالاخـره نیروهـای اجتماعـی آنجـا 

وجـود دارنـد و نیروهایـی کـه متضـرر می شـوند هـم قـدرت دارنـد. آنهـا 

جلـوی مـا را می گیرنـد. کسـی کـه توان مسـتولی کـردن ایدئولوژی خود 

را دارد، می توانـد بـه زبـان عـوام شـکل دهـد. هـر وقـت زبان عمـوم مردم 

پیچیدگی هـای جهـان را درقالـب چهـار واژه مبهـم توضیـح داد، یعنـی 

ایدئولـوژی در جـای عمیقـی کار می کنـد. بـه همیـن دلیـل مـن فکـر 

می کنـم مـا تجربیـات غـرب و شـرق و هـر جـای دیگـری را بـا جزئیـات و 

به طـور تاریخـی نمی بینیـم. تصویـر و عکسـی می گیریـم و می گوییـم، 

ایـن تصویـر فـلان کشـور در ایـن لحظـه اسـت و ببینیـد کـه چقـدر خوب 

و فوق العـاده اسـت! و فکـر می کنیـم مـا الان بایـد عینـا مطابـق بـا آن 

لحظـه آن کشـور باشـیم. درحالـی کـه آن لحظـه بـرای خلـق شـدن، نبرد 

تاریخـی خـود را داشـت کـه کامـلا متفـاوت بـا نبـرد تاریخـی مـا تـا ایـن 

لحظـه و بعـد از ایـن اسـت. 

تخیـل سیاسـی یـا تخیـل اجتماعـی کـه افـراد و سـوژه ها انجـام 

اسـت  تصویـری  بـه  شـبیه  لحظـه  ایـن  به تعبیـری در  می دهنـد 

کـه برخـی متفکـران در غـرب بحـث می کننـد. چطـور ایـن تصویـر 

امـر ملـی صحبـت  اگـر درمـورد  و برسـاخت می شـود؟  فراگیـر 

کنیـد، شـاخصه امـر ملـی مثـا مقاومـت و روحانیـت قبـل و بعـد از 

مشـروطه یـا اتفاقـات برخـی ملی گرا هـا در تاریـخ معاصـر مـا الان 

نمی گیـرد؟ به جـای اینکـه بـه تخیـل سیاسـی و اجتماعـی تبدیـل 

شـود در تصویـر لیبرالـی می نشـیند کـه امـروز هـم وجـود دارد؟

به نظـر مـن آدم هـای زیـادی بـه ایـن سـوال جـواب داده انـد، ازجملـه 

مهم ترین هـای آنهـا گرامشـی اسـت. وی می گویـد مگـر قـرار نبـود، 

کارگـران جهـان متحـد و بـه مناسـبات واقعـی خـود آگاه شـوند و انقلاب 

کننـد، چـرا نکردنـد؟ جوابـی کـه می دهـد درخشـان اسـت و نشـان 

می دهـد بلوک هـای تاریخـی می تواننـد هژمونی بسـازند. فـرق هژمونی 

بـا سـلطه ایـن اسـت کـه شـما می توانیـد رضایت تولیـد کنیـد، یعنی من 

می توانـم براسـاس هژمونـی معیـن بـه جـان بدنـم بیفتـم و بعـد فکر کنم 

زشـت هسـتم و چانـه ام را عمـل کنـم و بخواهـم بـه یک تصویـر آرمانی از 

بدنـی آرمانـی برسـم. چـون واقعا باور کـرده ام که این اتفاق بایـد بیفتد. 

هژمونـی بـا تسـخیر نهاد هـای مدنـی سـاخته می شـود. ایـن آقایـان 

نهـاد آمـوزش را به معنـای وسـیع کلمـه در ایـران تسـخیر می کننـد. از 

مـدارس لاکچـری و خـاص راهی دانشـگاه ها می شـوند، چون از مدارس 

دولتـی کـه خیلـی کـم راه پیـدا می کننـد. اینهـا صنایـع فرهنگـی را در 

ایـران تسـخیر کرده انـد؛ از تولیـد انـواع و اقسـام فیلم هـا و تصاویـر و... 

و مهم تـر از همـه، رسـانه ها را تسـخیر کرده انـد. چطـور آدم هـای عـادی 

ایدئولوژیـک نشـوند؟ نهادهـای سـاخت هژمونـی را به طـور تاریخـی 

از چنـگ دولـت درآورده انـد و خوانشـی عجیـب و غریـب و ضددولتـی 

بـه وجـود آورده انـد. امـروز حتـی یـک خواننـده هـم می گویـد »نـه بـه 

اقتصـاد دسـتوری« ولـی نمی دانـد اقتصـاد دسـتوری چیسـت؟ دسـتور 

چیسـت و اقتصـاد چیسـت؟ در عصـر دولت-ملت هـا، اقتصـاد همیشـه 

دسـتوری اسـت. فـلان دانشـجوی جـوان یـا فـلان کارگـردان فیلـم کـه 

اینهـا را نمی دانـد. وظیفـه اصلـی رشـته های نظـری، به ویـژه فلسـفه و 

علـوم انسـانی نظـری ایـن اسـت کـه در مقابـل اینهـا در گام اول دسـت 

بـه نقـد ایدئولـوژی بزننـد و نشـان بدهنـد کـه مـا چطـور بـه آدم هـای 

ایدئولوژیـک تبدیـل شـده ایم؟

همیـن خواننـده ای کـه در آوازش خوانـد نـه بـه اقتصـاد دسـتوری، 

توسـط میلیون هـا نفـر وایـرال شـد. می شـود گفـت ایدئولـوژی 

راسـت افراطی در داخل کشـور ما- که لیبرال های هایکی هسـتند- 

بیـش از اینکـه به دنبـال تربیـت مدنی به شـکل لیبرال کاسـیک تر 

آن یـا اشـکال دیگـر باشـند، به نوعـی دنبـال سیاسـت زدایی در 

ایـن سـال ها بودنـد. 

بلـه، دقیقـا همین طـور اسـت، چـون از نظـر آنهـا امـر جمعی دردسـر 

دارد. یـک جملـه معـروف هایـک ایـن اسـت کـه عدالت که سـراب 

اسـت، ولـش کنیـد، هـر شـکلی از خیـر جمعـی محدود کننـده 

آزادی هـای فـردی اسـت، درنتیجـه امر ملی به عنوان هر شـکلی 

از امـر جمعـی، مانعـی بـرای آزادی هـای فردی اسـت. از این رو 

اینهـا به طـور جـدی مخالف هر شـکلی از عقل جمعی هسـتند، 

بـه همیـن منظـور از کودتـای آمریـکا در ایـران و همینطـور از 

مداخلـه شـرکت های بین المللـی دفاع می کنند. اگـر چه اینها 

در عرصـه واقعـی دانـش، قافیـه را باخته انـد ولـی ایدئولـوژی 

تولیـد می کننـد. صداهایـی کـه درمقابل شـان بلنـد می شـود، 

صداهایـی پراکنـده و فـردی اسـت. یـک پژوهشـگر، یـک اسـتاد 

ایـن صداهـای پراکنـده تجمیـع نمی شـود،  دانشـگاه و... 

چـون نهـادی ندارنـد، چـون رسـانه ای ندارنـد. 

نهاد داشـتن بـه معنـی تربیت آدم هایی 

اسـت کـه شـبانه روز از ایدئولـوژی 

شـما دفـاع کنند. 

ز  ا نـی  جها صـه  عر ر  د

صـه  عر ر  د و  شـه  پینو

ی  تـا د کو ز  ا هـم  خلـی  ا د

یی هـا  یکا مر آ و  ی  پهلـو

را  ن  آ و  می کننـد  ع  فـا د

تقلیـل  ی  فـرد ژه  سـو بـه 

همیـن  ر  د مـا  ا هنـد  می د

لحظـه گفتـه می شـود ایـن 

فـع  منا نفـع  بـه  ت  قـا تفا ا

عمـل  عـی  نو  . د بـو ملـی 

را  تـا  د کو یـا  میز  نت آ خشـو

به نوعـی سفیدشـویی می کننـد. 

ن  نشـا ملـی  منفعـت  ی  سـتا را ر  د

می دهند که این وضعیت کار را بسـیار 

؟ می کنـد ه  پیچیـد

اینهـا مـواردی مثـل منفعـت ملـی را مانـع 

آزادی هـای فـردی می داننـد و معتقدنـد 

اصل اساسـی، آزادی اقتصادی فرد است. 

فـرد بـه معنـی سـابجکت کـه بحـث جـدی 

ایـن سـابجکت چیسـت و هسـت  دارد. 

کـه  ی  قتصـاد ا سـابجکت  ؟  نیسـت یـا 

سـابجکتی  ؛  نیسـت ی  فـرد سـابجکت 

اسـت کـه در نهادهـای غیرفـردی حـک 

شـده و بنـگاه نهادهـای اجتماعـی دیگـر 

اسـت. هـر چیـزی کـه مخالـف ایـن آزادی 

فـردی  سـوژه های  تام وتمـام  اقتصـادی 

باشـد، سـرکوب می شـود. از ایـن رو آنهـا 

از دیکتاتـور پرتغـال هـم دفـاع می کردند، 

درنتیجـه دولـت قـوی کوچـک کـه مدافع 

فـاع  د مـورد   ، شـد با ی  قتصـاد ا ی  آزاد

اینهـا عمیقـا ضددموکراسـی  اینهاسـت. 

سـی  موکرا د نـد  معتقد ن  چـو  ، هسـتند

می توانـد امـر جمعی و توافق جمعی بسـازد 

و ایـن می توانـد آزادی های اقتصادی فردی 

از  را تحت الشـعاع قـرار بدهـد. تلقی شـان 

آزادی همیـن آزادی منفـی اسـت و تلقـی ای 

از آزادی مثبـت ندارنـد. آزادی یعنـی ملـت از 

مداخلـه هـر نهـاد دیگـری آزاد باشـند؛ هـر نهـادی کـه بـه هـر نحـوی 

حـوزه عمومـی و امـر جمعـی را نمایندگـی می کنـد ولـی ایـن آزادی 

مثبـت نیسـت. آزادی بـه ایـن معناسـت که شـما آموزش وپرورش داشـته 

باشـید. آزادی بـه معنـی مسـکن داشـتن اسـت. مـن از گفتـار لیبـرال 

اسـتفاده می کنـم. آزادی یعنـی اینکـه شـما اسـتحقاق داشـتن درمـان 

و بیمه هـای اجتماعـی را داشـته باشـید، درنتیجـه تلقـی آنهـا از آزادی 

صرفـا آزادی منفـی اسـت، بـه معنـی بریـدن دسـت هـر نـوع مداخله ای 

بـه نفـع امـر جمعـی و کلـی. 

اگـر بخواهیـم دربرابـر ایـن ایدئولـوژی خشـن تبدیـل بـه آلترناتیـو 

رقیـب شـویم، بهتریـن راه چیسـت؟ شـبیه بـه مکانیسـمی کـه بـا 

خشـونت جلـو مـی رود و ایـن خشـونت را بـه تخیل تبدیـل می کند. 

ایـن اسـت کـه گفتـار  بایـد کـرد  فکـر می کنـم مهم تریـن کاری کـه 

ضدهژمونیـک تولیـد کنیـم. بایـد بتوانیـم در گام اول، نقـد ایدئولـوژی 

روی  تاثیر گـذاری  دوم،  گام  بدهیـم  نشـان  نیـم  بتوا بایـد  و  کنیـم 

سیاستگذاری هاسـت و بتوانیـم روی پیشا سیاسـتگذاری هایی کـه در 

امـر ملـی هسـتند اثر گـذار باشـیم. روی سیاسـتگذاری های مالیاتـی 

و رفاهـی و تاکیـد روی دولـت مسـئول اثـر بگذاریـم. از ایـن رو بـا قانـون 

اساسـی ایـران بـد هسـتند، چـون معتقدند قانون اساسـی دسـت دولت 

را بـاز گذاشـته اسـت، بـه دولـت چـه ربطی دارد که نان مـردم را بدهد؟! 

بیـکاری بـه دولـت چـه ربطـی دارد؟! مسـکن و آموزش وپـرورش ربطـی 

بـه دولـت نـدارد! گام دوم دعـوا بر سـر سیاسـتگذاری های دولت اسـت 

و گام سـوم، بسـیج تمامـی کسـانی اسـت کـه از ایـن وضعیـت متضـرر 

می شـوند. شـوخی نیسـت، اگـر بچـه یـک کارگـر باشـید نمی توانیـد بـه 

دانشـگاه برویـد. دانشـگاه شـما بایـد پولـی باشـد. دانشـگاه غیرپولـی 

بـرای از مـا بهتـران و دهک هـای 8 و 9 و 10 اسـت. امـر واقعـی بازنـده 

شـدن تعـداد بسـیار زیـادی از آدم هاسـت. ایدئولـوژی آمـده تـا کمـک 

کنـد و ایـن آدم هـا نفهمنـد کـه بـه چـه دلیلـی باخته انـد و بی خانـه 

50 درصدشـان خانـه ندارنـد و به سـختی  شـده اند و بـه چـه دلیلـی 

اجاره خانـه می دهنـد. امـر واقعـی ایـن اسـت کـه راجـع بـه ایـن هـم 

بایـد حـرف زده نشـود، همـه ایـن مسـائل بـه موضـوع مذاکـره ایـران و 

غ محـض اسـت. ایـران 30  آمریـکا تقلیـل داده می شـود. آن هـم درو

سـال اسـت کـه بـا آمریـکا مذاکـره می کنـد. تنهـا کشـوری کـه می تواند 

بـا بقیـه مذاکـره نکنـد کشـور امپریـال اسـت. بقیـه مجبـور بـه مذاکـره 

هسـتند. مـا مذاکـره کردیـم و بـا آنهـا بـه تفاهـم رسـیدیم و زیـر تفاهـم 

زدنـد. هـر وقـت بـر سـر امـر ملـی، بومـی و منطقه ای خـود تاکیـد کنید، 

موجـی از برچسـب های ایدئولوژیـک را به دسـت می گیرنـد و بـه همـه بـا 

ربـط و بی ربـط می گوینـد کمونیسـت و عقیـده دارنـد 

حکومـت ایـران در دست کمونیست هاسـت. 

از درون موسسـه  آقـای فرشـاد مومنـی 

دیـن و اندیشـه همچنـان در حکومـت 

ایـران می دمـد. کسـانی کـه در دهـه 

ایـران بودنـد، هنـوز  60 در دولـت 

هـم هسـتند. آنـان عقیـده دارنـد کـم 

اسـت و آموزش و مسـکن و... بیشـتر 

بایـد خصوصـی شـوند و کـم اسـت و 

همه چیـز بایـد بـه بازیگـران فـردی 

سـپرده شـود. 

مردم چه صدایی را 
می شنوند؟

سـال گذشـته در کـوران 

اغتشاشـات یادداشـتی 

نوشـتم کـه در پاسـخ بـه 

این سـوال بـود: »چگونه 

می تـوان صـدای مردم را 

شـنید؟« در آن یادداشـت از سـختی پاسـخ بـه ایـن سـوال گفتـم و بـه   

برخـی تاش هـا و تجربه هـای مردم شناسـان و جامعه پژوهـان اشـاره 

کـردم. همـان موقـع بـه ایـن نتیجـه رسـیدم کـه کلیـد شـنیدن صـدای 

مـردم ایـن اسـت کـه اول بدانیم آنهـا چه صدایی را می شـنوند. چندی 

بعـد قصـد داشـتم بـه سـوال تیتـر یادداشـت حاضـر پاسـخ گویـم کـه 

ایـن  موضـوع به تعویـق افتـاد. حـالا در ایـن نوشـته می خواهـم بـه آن 

بپردازم. 

طبعـا شـنیدن نمی توانـد بـه معنـای رسـیدن هـر صـدا یـا صـوت بـه ۱ 

گـوش باشـد، چـه اگـر این گونه باشـد، هر صدایـی که بلندتـر یا ممتد 

باشـد، متعلـق شـنیدن اسـت، حـال آنکـه می دانیـم مـردم هـر صـدای بلند 

یـا ممتـدی را گـوش نمی کننـد. بنابرایـن شـاخص  شـنیدن بایـد چیـزی از 

نـوع پذیرفتـن و قبـول کردن باشـد. 

شـنیدن مـردم بـا شـنیدن افـراد یـا جمعـی جبـری از افـراد کـه کنـار ۲ 

یکدیگـر قـرار گرفته انـد، متفاوت اسـت. هر فـردی می تواند صدایی را 

قبـول داشـته باشـد یـا افراد بدون ارتباط بـا یکدیگر می تواننـد به صداهای 

متکثـری گـوش فـرا دهنـد امـا وقتـی مـردم می شـوند، نمی تواننـد همزمان 

چنـد صـدای متفـاوت و مخالـف را هضم و جذب کنند، چون اساسـا فلسـفه 

مردم شدن شـان زیرسـوال مـی رود. مـردم صدایـی را می شـنوند کـه آنهـا را 

خطـاب می کنـد، نـه فـرد یـا افراد را. 

همـه مـردم دنیـا یک صدا را نمی شـنوند، هر مردمی صدای خودشـان ۳ 

را می شـنوند. البتـه بـه ایـن معنـا نیسـت کـه بـه هیـچ وجـه صداهـای 

ع نیسـت. در برخـی کشـورها صداهـای بیگانـه هـم  مـردم دیگـر مسـمو

خـوب شـنیده می شـود، بنابرایـن وقتـی گفتـه می شـود مـردم چـه صدایـی 

را می شـنوند، درواقـع داریـم می گوییـم مـردم »ایـران« چـه صدایـی را 

 . می شـنوند

وقتـی از مـردم ایـران حـرف می زنیـم، درواقـع باید ببینیـم چه صدایی ۴ 

ایـن هویـت )مـردم ایـران( را خطاب قرار می دهـد. مردم ایران صدایی 

را بهتـر می شـنوند کـه هویت شـان را خطـاب قـرار می دهـد. آنهـا 45 سـال 

پیـش در میـان چهـار صـدای دربـار، روشـنفکری، اسـتعمار و روحانیت، آن 

صدایـی را انتخـاب کردنـد کـه تکریـم و احتـرام را به هویت شـان بازگرداند. 

مـردم ایـران صـدای تکریـم و احتـرام را از نهـاد روحانیـت شـنیدند، ۵  

البتـه بهتـر اسـت کـه بگوییـم بـا روحانیـت همصـدا شـدند، چـون آنان 

درطـول تاریـخ خـود هیـچ گاه صـدای ظلـم، جـور، غلبـه، سـلطه و اسـتبداد 

را آزادانـه نپذیرفتـه بودنـد. آنهـا تجربـه مـردم اهـل کوفـه را پیـش چشـم 

داشـتند، نمی خواسـتند مصـداق لعـن زیـارت اربعیـن باشـند: »لَعَنَ اللَّـه 

ـةً سَـمِعَتْ بذَِلـِک فرَضَِیـتْ بـِه.« أمَُّ

مردم آن صدایی را شـنیدند که آنها را مردم کرد، صفوف آنها را فشـرده ۶  

سـاخت و هویـت را بـه آنـان بازگردانـد. صدای توحید تنهـا صدایی بود 

کـه آنـان را از سـلطه غیـر  و بیگانـه رهایـی بخشـید. امـا ایـن صـدا همیشـه 

راحـت بـه گـوش مـردم نمی رسـید. زمانـی جبهه بنـدی  صداهـای معـارض 

روشـن و قابل اشـاره بـود، صـدای مشـرک، فاسـق، ظالـم، مسـتکبر و منافق 

بهتـر قابـل تشـخیص بـود، تبـری  جسـتن از آنهـا و تولـی  ورزیـدن بـه صدای 

توحید راحت تر بود اما اکنون برائت از معارضان بسـی سـخت  شـده اسـت.  

بـا وجـود ایـن، مـردم ایران هنـوز که هنوز اسـت قدرت شـنیدن صدای ۷  

توحیـد را دارنـد، بـا اینکـه صداهـای معـارض پرحجـم و پرفشـار همـه 

گوش هـا را پرکـرده  اسـت، امـا آنـان   بـرای شـنیدن صـدای توحیـد، هـم 

بنیـه درونـی قـوی و هـم شـاخص بیرونـی پایـداری دارنـد. ایمـان بـه خـدا، 

همـان بنیـه درونـی قـوی اسـت. تبعیـت از ولی فقیـه هـم شـاخص بیرونـی 

کم سـابقه ای اسـت. 

نشـانه پذیـرش صـدای توحیـد توسـط مردم ایـران، عمـل ایمانی آنان  ۸ 

اسـت. همیـن عمـل ایمانـی، خـودِ متدانـی )دنیـوی( آنـان را تبدیـل 

بـه خـودِ متعالـی کـرده اسـت. مـردم صدایـی را می شـنوند که خـود متعالی 

آنـان  را خطـاب قـرار می دهـد، مـردم صدایـی را می پذیرنـد کـه فطـرت آنـان 

را می جنبانـد. عالی تریـن حـرکات جمعـی مـردم و مهم تریـن دلیـل مجتمع  

شـدن آنـان  همچنـان ریشـه ایمانی دارد. 

راه خـوب شـنیدن صـدای توحیـد، مبـارزه با صداهای معارض اسـت. ۹ 

بـا اینکـه مـردم فطرتـا متوجـه صداهـای معارض می شـوند، امـا گاهی 

راه تشـخیص و سـم زدایی از چنیـن ابتلائاتـی را نمی داننـد. آنـان متوجـه 

عـدول و نـزول از خـود متعالـی خویـش می شـوند امـا گاهـی مسـیر ترمیم و 

صعـود را پیـدا نمی کننـد. مـردم بـرای قربانـی کـردن خـودِ متدانـی خویش 

راهنمـا می خواهنـد. قربـان وقتـی بـرای مـردم عیـد می شـود کـه بـه غدیـر 

منتهـی شـود. عیـد قربـان، عیـد ولایت اسـت. عیـد قربانی کـردن صداهای 

معـارض و شـنیدن صـدای امامـت و ولایت. 

مطالبـه حقیقـی مـردم از مسـئولان تـداوم شـنیدن صـدای توحیـد ۱۰ 

اسـت. مـردم از دولـت و مجلـس و قـوه خواهـان شـنیدن پیـام 

کارآمـدی هسـتند، آنـان محیطـی را می خواهنـد کـه هیـچ نیـروی معارضی 

جـرات سـروصدا نداشـته باشـد. تنگـی معیشـت، قانـون ناپایـدار و وجـود 

فسـاد، ایـن محیـط را ناسـالم می کنـد. محیـط کـه سـالم تر شـود مـردم هـم 

راحت تـر صـدای خدمـت مسـئولان  را می شـنوند. 

  یادداشت

جعفرعلیاننژادی
دانش آموخته علوم سیاسی
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چندوقـت پیـش در جمـع دوسـتان رسـانه ای صحبتـی شـد در ارتبـاط بـا اینکـه 

چـرا اینقـدر فیک نیوزهـا مرجعیـت پیدا کرده اند و رسـانه های رسـمی به حاشـیه 

رفته انـد. چـرا مثـا جایـی مثـل صداوسـیما کـه اتفاقـا دسترسـی های بهتـر و 

بیشـتری بـه اخبـار رسـمی و درسـت دارد نمی توانـد مرجعیتـش را بازیابی کند و 

برعکس رسـانه های مجازی که معلوم نیسـت اطاعات شـان را از کجا می گیرند 

و چطـور منتشـر می کننـد و چـه قصـد و نیتـی دارنـد اینقـدر بین مـردم محبوبند 

و ایـن همـه مخاطـب دارنـد. بحـث طولانـی بـود و نظـرات مختلفی هم ارائه شـد 

امـا از همـه آنهـا مهم تـر بخش دیگـری از صحبت ها بود کـه روی مصادیق خاص 

خصوصا بعد از اتفاقات و اغتشاشـات سـال گذشـته حرف می زدیم. درباره اینکه 

یـک نفـر دسـت بـه هـر نـوع از جنایـت زده، محکـوم و اعـدام هم شـده امـا بعد از 

آن رسـانه های خـاص او را تبدیـل بـه قهرمـان مظلومـی کرده اند کـه انگارنه انگار 

مرتکـب جنایاتـی شـده و اتفاقـا در حقـش ظلـم هـم شـده و نبایـد او را بـه سـزای 

اعمالـش می رسـاندند. اینجـای صحبت هـا رسـیدیم بـه کنـش رسـانه ای برخی 

از قـوا و سـازمان ها و ارگان هـای خـاص مثـل قـوه قضائیـه، نیـروی انتظامی و... 

کـه در مواجهـه مسـتقیم بـا بسـیاری از ایـن موضوعـات و مـوارد هسـتند. بـرای 

مثـال بعـد از شـهادت کیـان پیرفلـک و روح الله عجمیان و موارد مشـابه تصاویر، 

فیلم هـا و اطاعـات دسـت اولی در اختیـار نهادهـای امنیتـی و قضایـی بـود امـا 

بـه هـر دلیلـی هیچ کـدام از آنهـا در بحبوحـه شـکل گیری سـناریوهای جعلـی 

منتشـر نشـد و همیـن باعـث ماهیگیـری جریانات خاص از آب گل آلوده شـد. یا 

مثـا طـی سـالیان مختلـف، خصوصـا سـال های اخیـر دادگاه های زیـادی برای 

مجرمـان بـزرگ اقتصـادی و امنیتـی و... برگـزار شـد و به اتهامـات و جنایات آنها 

رسـیدگی شـد، امـا یـا هیـچ خبـر و اطاعـی از آنهـا منتشـر نشـد یـا اینکـه آنقدر 

دیـر کانالیـزه شـده و بعـد اخبـار مربـوط بـه آنهـا منتشـر شـد کـه کمتریـن اثـری 

در روایـت و خـط خبـری ایجادشـده نداشـت و نگذاشـت. اینهـا را بارهـا و بارهـا 

گفتیـم و در همیـن روزنامـه »فرهیختـگان« نوشـتیم و مطالبـه کردیـم. نه فقط از 

یـک نهـاد خـاص کـه حتـی از سـازمان ها و نهادهـای دیگـر. مثـا آن موقع هـا 

کـه برخـی از نیروهـای انتظامـی بـه امـوال عمومـی و مـردم آسـیب می زدنـد و  

فیلم هایـی در ایـن بـاره منتشـر می شـد، پلیـس فقـط آن را تکذیـب می کـرد و 

اعـام می شـد اینهـا مامورنمـا هسـتند و لبـاس نیـروی انتظامـی بـه تـن دارنـد و 

هیچ کـدام پلیـس نیسـتند. امـا هیچ وقـت هیـچ فیلـم و خبـر و توضیـح دقیقـی 

منتشـر نشـد کـه عاقبـت اینهـا چـه شـد؟ ایـن افـراد دسـتگیر شـدند؟ آیـا واقعـا 

مامورنمـا بودنـد؟ همین هـا هزینه هـای گزافـی بـه سیسـتم تحمیـل می کـرد و 

همچـون بنزیـن بـه آتـش اعتراضـات و اغتشاشـات می ریخـت و خـود مانعی بود 

بـر سـر راه ایجـاد آرامـش در جامعـه. از ایـن مـدل مثال ها زیاد اسـت و تا مدت ها 

می تـوان در ارتبـاط بـا آنهـا نوشـت. امـا بگذاریـد کمـی نزدیک تـر بیاییـم و ایـن 

مطالبـه قدیمـی را در کام رهبـری هـم ببینیـم. 

در دیـدار اخیـر رهبـری بـا مسـئولان دسـتگاه قضایـی کشـور بـه مناسـبت هفته 

قـوه قضائیـه، ایشـان در ارتبـاط بـا رسـانه قـوه قضائیـه انتقـاد جـدی داشـتند 

و فرمودنـد: »قـوه  قضائیـه تصویـر رسـانه ای خوبـی نـدارد. از رسـانه و تبلیغـات 

به درسـتی در ایـن قـوه و بـرای ایـن قـوه اسـتفاده نمی شـود. البتـه بخشـی اش 

مربـوط بـه دسـتگاه های رسـانه ها ]مثـل[ رادیـو و تلویزیـون و روزنامه هـا و ماننـد 

اینهـا اسـت، بخشـی اش هـم مربـوط بـه خـود درون قـوه اسـت. خـدا رحمـت 

کنـد مرحـوم آقـای موسـوی اردبیلی را؛ آن وقت هـا شـکایت می کـرد پیـش مـا از 

صداوسـیما؛ می گفـت کـه »اخبـار قـوه  قضائیه بعـد از اخبار کیفیـت راه جیرفت 

کـه ]مثـا[ راه بسـته اسـت یـا بـرف آمـده و ماننـد اینهـا! اینهـا را کـه گفـت، بعـد 

نوبـت می رسـد بـه قـوه  قضائیـه«؛ شـکایت ایشـان ایـن بـود. البتـه حـالا این جور 

نیسـت؛ حـالا بحمداللـه از ایـن جهـت بهتر اسـت لکـن تصویر قـوه  قضائیه، این 

  همـه کاری کـه انجـام گرفتـه، اینهـا را ]بایـد[ مـردم بداننـد، اینها را مـردم مطلع 

بشـوند. حـالا همیـن نکتـه ای کـه آقـای محسـنی اشـاره کردنـد، ایـن نشسـت و 

برخاسـت بـا قشـرهای مختلـف، ایـن خیلی مهم اسـت؛ هم از لحاظ شـکلی کار 

مهمـی اسـت، کار بزرگـی اسـت، هـم از لحـاظ نتیجه گیـری کار مهمـی اسـت؛ 

خـب قـوه  قضائیـه گسـترش پیـدا می کنـد، فکـرش بـاز می شـود، افق هـا در 

مقابلش روشـن می شـود. با حقوقدان ها بنشـینید، با افراد مختلف، کارشـناس 

اقتصـادی، کارشـناس سیاسـی، دانشـجو، جوان هایـی کـه ادعـا دارنـد، حـرف 

دارنـد، اسـتاد، کسـبه، روحانیـون؛ ایـن نشسـت و برخاسـت بـا اینهـا خیلی مهم 

اسـت؛ خـب اینهـا منعکـس بشـود؛ بـه شـکل درسـت، منعکـس بشـود؛ یعنـی 

گزارشـگری درسـت انجـام بگیرد.«

ایـن سـخنان و گایـه رهبـری از وضعیـت رسـانه ای قـوه قضائیـه را بگذارید کنار 

اقدامـات دسـتگاه قضایـی خطاهایـی که در این حوزه در گذشـته وجود داشـته 

و البتـه عـدم اهتمـام بـه برطـرف شـدن ایـن نقیصه. هنـوز چند روزی از سـخنان 

رهبـری نگذشـت کـه رئیـس سـازمان زندان هـا دوبـاره ایـن ایـراد کهنـه و البتـه 

مهـم یعنـی ضعـف رسـانه ای قـوه قضائیـه را نشـان داد. غامعلـی محمـدی، 

رئیـس سـازمان زندان هـای کشـور در یـک برنامـه تلویزیونـی و در پاسـخ بـه ایـن 

سـوال کـه آیـا آقـای طبـری، آقـای هاشـمی و آقـای نجفـی در زنـدان هسـتند یا 

خیـر، گفـت: »آقـای طبـری از مرخصـی طویل المـدت بهره منـد نشـده اسـت. 

اگـر وی در زنـدان نیسـت بـه دلیـل تصمیـم مرجـع قضایـی اسـت نـه بـه لحـاظ 

اعطـای مرخصـی. ممکـن اسـت یک زندانی درخواسـت اعمال مـاده ۴۷۷ کند 

و در فرآینـد رسـیدگی بـه ایـن مـاده به صـورت موقـت اجـرای حکم متوقف شـود، 

اجـرای حکـم کـه متوقـف شـد وی به خارج از زندان مـی رود و مجددا به وضعیت 

محکومیت اتهام زندانی رسـیدگی می شـود. اگر در فرآیند رسـیدگی، کاشـف به 

عمـل آمـد کـه نبایـد داخـل زندان شـود یا تبرئه می شـود یا ممکن اسـت نسـبت 

بـه مجـازات او تخفیـف داده شـود یـا ممکن اسـت به زندان برگـردد. آقای نجفی 

هـم نـه از مرخصـی بهره منـد اسـت و نـه در زنـدان بـه سـر می بـرد امـا براسـاس 

تصمیـم مرجـع قضایـی موجبـات آزادی وی فراهـم شـده اسـت. فکـر می کنـم 

ایشـان رضایـت شـاکی خصوصـی را گرفتـه باشـد. زمانـی کـه محکومـی رضایت 

شـاکی خصوصـی را دریافـت کنـد می توانـد به موجـب قانون از ارفاقـات قانونی 

بهره منـد شـود. موجبـات آزادی آقـای نجفـی از تسـهیاتی کـه قانونگـذار در 

حقوق کیفری پیش بینی کرده فراهم شـده اسـت. آقای طبری، آقای هاشـمی 

و آقـای نجفـی به واسـطه مرخصـی طویل المـدت خـارج از زندان نیسـتند اما در 

زنـدان هـم نیسـتند، آزادی ایـن افراد به واسـطه تسـهیاتی اسـت کـه قانونگذار 

تـدارک دیـده اسـت و همـه اینهـا در چهارچـوب موازیـن قانونـی آزاد شـده اند.« 

همین سـخنان رئیس سـازمان زندان ها باعث شـد موجی از انتقادات و شـبهات 

پیرامـون تصمیمـات مراجـع قضایـی دربـاره برخـی از زندانیان بـه راه افتاد. هیچ 

توضیـح دقیقـی، هیچ اسـتدلالی و هیچ نکته قابـل اتکایی درباره زندانی نبودن 

ایـن افـراد کـه هرکـدام مشـمول انبوهـی از اتهامات و جرائم هسـتند ارائه نشـد. 

رئیـس سـازمان زندان هـا طـوری روایـت می کند کـه انگار خودش هـم نمی داند 

چـرا ایـن سـه نفـر و احتمـالا خیلی هـای دیگـر شـبیه به اینهـا در زندان نیسـتند 

و بـه جـای تحمـل مجـازات جرائم و تخلفات شـان راست راسـت با تسـهیاتی که 

قانونگـذار بـرای آنهـا تـدارک دیـده بـرای خودشـان می گردنـد. کسـانی کـه هر 

کـدام به واسـطه تخلفـات و جرائمـی کـه داشـتند حسـابی روی مغـز مـردم رژه 

رفتنـد و فضـای عمومـی جامعـه را ملتهـب کردنـد و مـردم بـه خیـال اینکـه اینهـا 

درحـال تحمـل مجـازات هسـتند کمـی آرام گرفتـه بودنـد امـا دریـغ از اینکه یک 

نفـر از آنهـا در زنـدان باشـد. سـوال مهم تـر هـم اینکـه آیـا ایـن تسـهیات فقـط 

بـرای ایـن مشـاهیر زندانـی اسـت یا همـه از آن بهـره مندند؟ می بینیـد؟ رهبری 

بـه نکتـه درسـتی اشـاره کردنـد. مـا نمی دانیـم چـرا ایـن سـه نفـر و امثـال اینهـا 

بـه جـای تحمـل سـختی زنـدان مشـمول تسـهیات مرجـع قضایـی شـده اند و 

بـه زندگی شـان می رسـند، امـا ایـن را می دانیـم کـه اگـر ایـن اتفـاق قـرار بود رخ 

بدهـد و اگـر قـرار بـر آزادی اینهـا بـود، چرا پیش تر و البته به صـورت دقیق به عدم 

حضور اینها در زندان اشـاره نشـده اسـت و افکار عمومی قانع نشـده اند؟ اینها 

هـم البتـه نمونـه دیگـری از ضعف رسـانه ای در دسـتگاه قضایی کشـور به عنوان 

مرجع رسـیدگی کننده به پرونده های قضایی و اتهامات و تخلفات ریز و درشـت 

متخلفان کشـور اسـت. ناگفته نماند مرتبه دیگری از این سـهل انگاری ها را هم 

همین هفته گذشـته بررسـی کردیم. در گزارشـی که درباره سـازمان بازرسی و به 

مناسـبت هفتـه قـوه قضائیـه بـاز کردیـم و در گزارشـی به مطالبه رئیس دسـتگاه 

قضـا مبنی بـر محرمانـه نبـودن همـه پرونده هـای سـازمان بازرسـی پرداختیـم 

گفتیـم کـه بسـیاری از پرونده هـای قضایی اگر مشـخص و بااسـتدلال رسـانه ای 

شـوند و به اطاع مردم برسـند، تبدیل به پاشـنه آشـیل دسـتگاه قضایی، امنیتی 

و انتظامی نمی شـوند که به محض اطاع رسـانه های غیررسـمی از گوشـه ای از 

آن بلبشـویی بـه راه افتـد و بـه پایـگاه اجتماعـی نظـام ضربه بزند. کلـی هم بند و 

مـاده قانونـی ردیـف کردیـم که اینها، یعنی اطاع رسـانی پرونده ها در هر سـطح 

و مدلـی هیـچ منـع قانونـی نـدارد جز مـواردی خاص که اصا در بیـن انبوهی از 

پرونده هـای موجـود الکی محرمانه شـده چیزی نیسـتند. القصـه اینکه با منطق 

جلوی ضرر را هرجایی بگیری منفعت اسـت. رسـانه قوه قضائیه و دسـتگاه های 

رسـانه ای متولی دیگر، هرچه زودتر در این غبارآلودگی فضای رسـانه ای کشـور 

می بایسـت فکـری بـه حـال شـرایط موجـود کننـد و سـامانی بـه اطاع رسـانی و 

رسـانه دسـتگاه قضایی کشـور بدهند.

روز گذشته و در حاشیه سفر رئیس جمهور به استان کرمان، چندین پروژه 

آبرسانی و تامین برق منطقه افتتاح شد. یکی از پروژه های  آبی که دیروز با حضور 

ابراهیم رئیسی در کرمان افتتاح شد، بخشی از کان پروژه آبرسانی به شهرهای 

بم و بروات از طریق سد نسا است. طرح انتقال آب شرب به شهرستان های 

بم و بروات شامل خط لوله به طول ۵۷ کیلومتر، ایستگاه پمپاژ این پروژه در 

فاصله 32 کیلومتری از تصفیه خانه و 2۵ کیلومتری شهر بم به ظرفیت ۹۷۰ 

لیتر در ثانیه، دو مخزن ۵ و 1۰ هزار مترمکعبی و ۴۰ کیلومتر خط برق است 

که فاز اول تصفیه خانه این طرح نیز به ظرفیت 2۵۰ لیتر از مجموع 1۵۰۰ 

لیتر بر ثانیه بود. بیش از 1۰ سال بود که پروژه آبرسانی بم و بروات از سد نسا، 

نیمه کاره مانده بود. این درحالی است که سد نسا یکی از بهترین آب های استان 

را از منشا کوه های جبال بارز دارد اما مردم شهرهای شرقی استان به ویژه بم 

از دسترسی به این آب باکیفیت محروم بودند. فاز نخست پروژه آبرسانی به بم 

و بروات افزون بر ۴۰هزار نفر جمعیت را زیر پوشش قرار می دهد. حجم مفید 

مخزن سد نسا 168 میلیون متر مکعب و این سد نخستین و بزرگ ترین سد 

سنگریزه ای با رویه بتنی در کشور به حساب می آید. 

به گفته استاندار کرمان برای این پروژه نزدیک به 1۰۰ میلیارد تومان اعتبار 

خرج شده و برای تکمیل آن نیز نزدیک به 2 میلیارد تومان اعتبار نیاز است. 

همچنین برای فاز دوم این پروژه و انتقال آب به دیگر شهرهای شرقی استان 

کرمان نزدیک به ۷۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز است. فاز دوم این پروژه نیز 

انتقال آب به شهرهای نرماشیر، فهرج و ریگان است که مطالعات برای آبرسانی 

به این شهرها نیز به تصویب رسیده. بهره برداری پروژه آبرسانی به بم و بروات 

مشکل کم آبی ۴8 هزار مشترک در این دو شهر یعنی حدود 2۴۰ هزار نفر را 

برطرف می کند که میزان حجم آن نیز 2۰ میلیون مترمکعب در سال خواهد بود. 

مسئولان استانی دولت قبل دلایل عدم تکمیل این پروژه را افزایش قیمت ها، 

شیوع ویروس کرونا، جلوگیری 28 روزه اهالی روستای طَرَز و کمبود سیمان 

عنوان کرده بودند. با این وجود در تیر ماه 1۴۰۰ نیز قول هایی برای رسیدن 

آب خام به شهرهای بم و بروات در مرداد همان سال داده شده و گفته شده 

بود که تنها 2۰۰ متر از از خط لوله انتقال آب باقی مانده است. اما فاز اول 

این پروژه بالاخره روز گذشته و پس از 12 سال بهره برداری شد. کشاورزان 

پایین دست سد نسا سال های سال بود که حتی از آب کانال های کشاورزی 

نیز محروم بودند و البته این درحالی است که با توجه به شرایط اقلیمی در آن 

منطقه نه به میزان کافی باران می بارد و نه منبع آب جاری وجود دارد و تنها راه 

تامین آب در این مناطق آب قنات و چاه های آب است که هر از چندگاهی نیز 

زیر طوفان های مکرر شن و زیر خروارها خاک مدفون می شوند. پروژه انتقال 

آب از سد نسا به شهرهای بم و بروات پس از تعلل فراوان و چشم انتظاری مردم 

این دو شهر، بالاخره پس از 12 سال، روز گذشته تکمیل شد. 

همچنین خطوط جمع آوری، انتقال و تصفیه خانه سیرجان که از سال 13۹۷ 

آغاز شده بود، در این سفر افتتاح شد. این پروژه شامل 3۷3 کیلومتر خطوط 

جمع آوری و تصفیه خانه به ظرفیت 26 هزار و ۵۵۰ مترمکعب در شبانه روز است. 

افزایش سطح بهداشت عمومی و جلوگیری از آلودگی سفره آب های زیرزمینی، 

بازچرخانی آب و استفاده از پساب در صنعت از جمله ظرفیت های مثبت این 

پروژه تعریف شده. این پروژه در فاز یک برای تعداد 21۰ هزار نفر طراحی 

شده است. 

پروژه های تامین برق روی خط افتتاح
پنج طرح شبکه انتقال و فوق توزیع برق استان کرمان با اعتبار 1۹ هزار و 

2۰۰ میلیارد ریال طی سفر روز گذشته رئیس جمهور و وزیر نیرو به استان 

کرمان افتتاح شد. این طرح ها شامل خط ۴۰۰ کیلوولت بم به جیرفت، 

خط ۴۰۰ کیلوولت شاهماران، پست 132 کیلوولت سبزواران )جیرفت3(، 

خطوط 132 کیلوولت ارتباطی جیرفت و همچنین توسعه پست 132کیلوولت 

اسفندقه است. 

خط ۴۰۰ کیلوولت بم به جیرفت به طول ۹۰ کیلومتر با هدف ایجاد ارتباط 

بین شبکه سراسری و شبکه جنوب شرق کشور، بهبود ولتاژ منطقه و افزایش 

پایداری شبکه و به منظور تکمیل رینگ ۴۰۰ کیلوولت جنوب شرق احداث 

شده و گفته می شود این پروژه فرا منطقه ای است و استان های کرمان، 

هرمزگان، سیستان و بلوچستان و خراسان جنوبی را دربر می گیرد. اعتبار 

عملیات اجرایی این پروژه تک مداره از سال 13۹3 آغاز شده و اعتبار آن 

۷2۰۰ میلیارد ریال است. 

همچنین خط ۴۰۰ کیلوولت شاهماران، به طول 23 کیلومتر با هدف افزایش 

قابلیت توان شهرستان های بافت، رابر و ارزوییه احداث شده و عملیات اجرایی 

این پروژه از سال 138۵ آغاز شده است. از دیگر پروژه ها، افتتاح پست 132.2۰ 

کیلوولت سبزواران )جیرفت3( بوده که باعث بهبود پروفیل ولتاژ، تامین انرژی 

مورد نیاز متقاضیان و کاهش تلفات می شود و طرح های احداث خطوط 132 

کیلوولت ارتباطی جیرفت به طول 2۰ کیلومتر، منجر به کاهش تلفات و رفع 

افت ولتاژ و تامین بار منطقه و افزایش قابلیت اطمینان شبکه خواهد شد. پست 

با ظرفیت ۵۰ مگاولت آمپر با 2 فیدر خط و 16 فیدر 2۰ کیلو ولت و 2 فیدر 

بانک خازنی با اعتبار 3۵۰۰ میلیارد ریال عملیات اجرایی آن از سال 13۹۷ 

آغاز شده است. همچنین پروژه افزایش ظرفیت و توسعه پست 132کیلوولت 

اسفندقه با اعتباری بالغ بر 3 هزار میلیارد ریال با هدف تامین برق متقاضیان 

منطقه انجام شده است. 

در سفر رئیسی به کرمان پروژه های توسعه، احداث، اصاح و بهینه سازی 

متقاضی فاقد برق با   6۴۰۰ شبکه برق جهت به ر وزرسانی با بیش از 

سرمایه گذاری 168 میلیارد تومان نیز افتتاح شد. این پروژه جمعیت 6۴۰۰ 

مشترک را تحت پوشش قرار می دهد. از مزایای افتتاح این پروژه، برق رسانی 

به متقاضیان فاقد برق، رفع افت ولتاژ و افزایش قابلیت اطمینان شبکه برق 

است. همچنین پروژه برق رسانی به ۴ روستای فاقد برق با اعتباری بالغ 

بر 11 میلیارد تومان در روستاهای رز در و کلیچان ریگان، روستاهای ده 

برزوییه و هارونییه بردسیر، برق رسانی به 63۷ واحد مسکن ملی در بافت، 

بردسیر، بم، جیرفت و پروژه توزیع 26۰ سیستم قابل حمل خورشیدی 

بین عشایر در 16 شهرستان تحت پوشش نیز از دیگر پروژه های بود که در 

حوزه نیرو، روز گذشته توسط رئیس جمهور افتتاح شد. این سیستم های 

خورشیدی با توجه به تغییر سکونت گاه های عشایر کوچ رو و همچنین 

فاصله زیاد از شبکه سراسری برق برای مناطق پراکنده ای است که این 

هموطنان مان در اقصی نقاط کشور و از جمله در محدوده شمال استان 

کرمان برای اتراق استفاده می کنند. همچنین برای استفاده از دستگاه های 

برقی ضروری از جمله روشنایی محدود در چادرها و شارژ تلفن های همراه 

و افزایش رفاه اجتماعی این قشر، این سامانه های سیار خورشیدی به این 

خانواده ها اهدا  می شود. با این تعداد سامانه، حداقل تعداد 3۰۰ نفر از 

عشایر کوچ رو در شمال استان کرمان می توانند از مزایای انرژی برق این 

سامانه ها برخوردار شوند. 

پنل های خورشیدی قابل حمل عموما برای مصارف خانگی یا کمپینگ هستند. 

این پنل های خورشیدی مجهز به صفحه خورشیدی 2۰ وات با قابلیت تولید 

1۰۰ وات ساعت انرژی در طول شبانه  روز ند. یک پنل خورشیدی تا چند 

ساعت در معرض نور خورشید یعنی انرژی تجدید پذیر قرار می گیرد. مکان 

سایه و حتی وجود چند ابر در آسمان، بر میزان انرژی تولید شده توسط یک 

پنل تاثیر می گذارد. یک خانواده به طور متوسط روزانه 3۰ کیلووات ساعت 

برق مصرف می کند. ژنراتورهای خورشیدی سیار، تنها ۵ درصد تا 1۰ درصد 

برق مصرفی مورد نیاز یک خانواده را تامین می کنند. 

تقریبا دو سالی می شود که توسط اداره های کل  عشایر استانی، پنل های 

خورشیدی برای تامین برق موردنیاز عشایر جهت رفاه و بهبود کیفیت زندگی 

آنها توزیع می شوند. 

براساس اظهارات مسئولان سازمان امور عشایر کشور، قرار است که تا دو سال 

آینده پنل های خورشیدی بین بیش از هشت هزار خانوار عشایری توزیع شود. 

بدین شکل که تنها 1۰ درصد از قیمت پنل توسط عشایر دریافت و مابقی 

توسط دولت پرداخت می شود. آمارها درباره طرح توزیع این پنل ها در بین 

عشایر می گوید که تاکنون 2 هزار و ۵۰۰ پنل خورشیدی برای تامین برق 

پایدار بین عشایر مناطق مختلف کهگیلویه و بویراحمد، هزار و ۵۰۰ دستگاه 

در استان خراسان رضوی، 1۷۰ دستگاه پنل خورشیدی میان عشایر استان 

فارس، 3۰۰ دستگاه بین عشایر خراسان شمالی، هزار و 3۰8 دستگاه میان 

عشایر لرستان و ۵۴۴ پنل خورشیدی میان عشایر کرمانشاه در دو سال اخیر 

توزیع شده است. جمعیت عشایر کشورمان در 2۹ استان پراکنده است و آنها 

بیش از 1 و نیم میلیون نفر جمعیت دارند. 

پنل های خورشیدی در دو سال اخیر به شکل سهمیه بندی میان عشایر 

استان های مختلف کشور توزیع شده اند. 

تکمیل 50 درصدی فاز دوم پروژه انتقال دریا به کویر
6۷ سال پیش در منطقه خلیج فارس، کویت نخستین آب شیرین   کن ها را 

نصب و استفاده کرد. سپس بقیه کشورهای حاشیه خلیج فارس نیز استفاده 

از آب شیرین کن ها را آغاز کردند. 

روز گذشته رئیس جمهور در بدو ورود خود ابتدا از پروژه انتقال آب خلیج فارس 

به کرمان بازدید کرد. این پروژه که از بهمن ماه سال 1۴۰1 کلید خورده تا 

به امروز بیش از ۵۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. این خط به میزان 

3۰ میلیون مترمکعب آب قرار است آب استان کرمان را تامین کند و در کنار 

این خط انتقال آب تصفیه خانه ای نیز درحال احداث است. این طرح شامل 

1۴۵ کیلومتر خط انتقال آب، 2 تصفیه خانه و 2 ایستگاه پمپاژ آب است. 

مرحله نخست پروژه انتقال آب از خلیج فارس به فات مرکزی ایران به طول 

3۰۵ کیلومتر از بندرعباس به سیرجان با اعتبار 163 هزار میلیارد ریال در 

آبان ۹۹ افتتاح شد. مرحله دوم این طرح نیز به مقصد استان های مرکزی 

کشور، مس  سرچشمه کرمان و چادرملو و یزد به طول ۵2۰ کیلومتر و هزینه 

یک هزار و 2۰۰ هزار میلیارد ریال در 2۴ اسفندماه ۹۹ مورد بهره برداری 

قرار گرفت. براساس برنامه پیش بینی شده قرار است همزمان خط دوم نیز 

به طول یک هزار و ۵۵۰ کیلومتر از همین مسیر از هرمزگان به استان های 

خراسان جنوبی و خراسان رضوی برود که البته در آینده اجرایی خواهد شد. 

آمارهای موجود می گویند که در آینده بخش صنعت سالیانه ۹۵۰ میلیون 

مترمکعب آب برای مصارف خود کمبود خواهد داشت. از این رو استفاده 

از آب دریا یکی از ضرورت های بخش صنعت است. به عقیده کارشناسان 

حوزه نیرو منابع آبی سطحی و زیرسطحی را باید تنها به مصارف آشامیدنی، 

کشاورزی و محیط زیست اختصاص داد و بهترین راهکار برای تامین آب 

صنعت، استفاده از آب خاکستری یا منابعی است که تهدید کاهش چشمگیر 

یا اتمام آن وجود ندارد. 

در میان سه بخش مصرفی آشامیدنی، کشاورزی و صنعت که مصرف کنندگان 

منابع آبی محسوب می شوند بیشترین نیاز برای تامین آب از دریا به بخش 

صنعت اختصاص دارد. در هر کشور و دولتی تامین آب آشامیدنی به دلیل 

اهمیت آن اولین اولویت  تامین آب کشور است. بنابراین منابع آبی موجود در 

داخل کشور در درجه اول، به بخش آشامیدنی و پس از آن به سایر بخش های 

کشاورزی و صنعتی اختصاص دارند. تامین آب مصرفی کارخانه های مهم 

صنعتی در مرکز فات ایران از مهم ترین دغدغه های دولت ها در سال های 

اخیر بوده است. از این رو مانند سایر کشور، طرح تامین آب از دریا در 

دستورکار قرار گرفته است. در چند سال اخیر شرکت های معدنی و فلزی 

گل گهر سیرجان، مس سرچشمه کرمان و چادرملو که صنایعی آب بر 

محسوب می شوند به علت کمبود منابع آبی در داخل کشور برای اجرای 

طرح های توسعه ای دچار مشکل شده بودند ولی دسترسی به منابع آبی 

دریا از طریق طرح انتقال آب دریا به فات کشور، فرصت توسعه این صنایع 

و سرمایه گذاری بیشتری را فراهم می کند. 

براساس طرح اضطراری تامین آب کوتاه مدت شهرهای کرمان و رفسنجان 

از سامانه انتقال آب از خلیج فارس به صنایع جنوب شرق کشور در قالب 

طرح آبرسانی به شهرهای شمالی استان کرمان، ظرفیت انتقال یک هزار 

لیتر بر ثانیه آب، وجود خواهد داشت. هدف از این طرح انتقال آب شرب 

به شهرهای کرمان و رفسنجان از سامانه انتقال آب به صنایع جنوب کشور 

به میزان 3۰ میلیون مترمکعب در سال است.

یک روز بعد از تذکر رهبر انقلاب باز هم توضیح برای افکار عمومی درخصوص تصمیمات قضایی جدی گرفته نشد

مورد عجیب اکبر طبری
ابوالقاسم رحمانی

دبیرگروه جامعه

زینب مرزوقی
خبرنگار گروه جامعه

نگاهی به پروژه های افتتاح شده در کرمان

پروژه احیای بم؛ یک گام به جلو
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